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اقتصاد ايران و تدبير امور

 نمايش عامه پسند 
افزايش يارانه

 همه تفاوت هاي 
فقر مطلق و فقر نسبي

روزهاي تلخ بورس
اصلي ترين مشكل ما در حوزه 
اقتص��اد در نظ��ام تدبير امور 
است. متاسفانه با وجود آنكه 
سال هاس��ت ش��عار داده ايم 
كه اقتصاد محور تصميمات 
ماس��ت ام��ا در بس��ياري از 
م��وارد سياس��ت و اقدامات 
پوپوليس��تي نقشي محوري 
پيدا كرده و اقتصاد فراموش شده است. اقتصاد يك علم 
است كه براساس معيارهايي چون سرمايه، بهره وري، 
توليد، سود و نظم بازار فعاليت مي كند كدام تصميم ما 
براساس اين ويژگي هاي علمي بوده است؟! ايران خودرو 
را به دليل اينكه ۱۰ هزار نيرو دارد س��ال ها به ش��كل 
زيان ده اداره كرديم شركت فولادي را در نقطه اي قرار 
داده ايم كه اساس��ا هيچ مزيتي نداش��ته است با فشار 
نمايندگان و مس��وولان اس��تاني حكم به فعال كردن 
واحدهاي اقتصادي داده ايم كه اساس��ا نبايد به وجود 
مي آمدند. اينها همه نشانه آن است كه ببينيم با وجود 
شعارها اقتصاد هيچگاه محور تصميمات نبوده و همواره 

بازيچه سياست يا ديگر مسائل شده است. 
اين در حالي اس��ت كه ما از نظ��ر آورده هاي اقتصادي 
از بهترين كشورهاي دنيا هس��تيم ايران از نظر انرژي 
و ذخاي��ر دومين كش��ور جهان اس��ت. از نظ��ر تعداد 
فارغ التحصيلان رتبه بسيار بالايي دارد از نظر موقعيت 
تاريخي و ژئوپلتيك وضعيتش مطلوب اس��ت. از نظر 
بنيان هاي توليدي، تجاري و حتي گردش��گري قابل 
مقايسه با بس��ياري از كش��ورهاي منطقه نيست. اما 
بايد ببينيم كه با وجود تمام اين آورده ها چرا موقعيت 
امروز ما اينچنين است و كشورهايي مانند كره جنوبي 
يا تركيه توانس��ته اند در پيش��رفت از ما جلو بزند. در 
ايران همه دولت ها دو حلقه تصميم گيري سياس��ي و 
اقتصادي دارند اما برخلاف آنكه در ظاهر گفته مي شود 
كه تصميمات اقتصادي اولويت  دارند اين بخش سياسي 
است كه تصميم مي گيرد چه سياست اقتصادي بايد 
اجرايي ش��ود. تا زماني كه شيوه كار ما اينچنين است 

نمي توان توقع بهبود اوضاع را داشت.
ما در اول بايد به اي��ن موضوع توجه كنيم كه اقتصاد را 
نمي توان با امريه و دس��تور مديريت كرد اخيرا دوباره 
بحث هايي مطرح شده كه مثلا قيمت ها به فلان تاريخ 
بازگردد يا توليد كنندگان اجازه افزايش قيمت نداشته 
باشند اما آيا در عمل چنين موضوعي ممكن است؟ امروز 
اقتصاد ما با بيماري مزمن تورم مواجه شده است كسري 
بودجه در بسياري از سال ها ثبت شده، رشد نقدينگي و 
پايه پولي نگران كننده است، بحران ها در محيط زيست، 
مسكن، معيشت مردم و حتي صندوق هاي بازنشستگي 
ديده مي شود آيا مي توان انتظار داشت با تكرار تجربيات 
غلط گذشته و دستوري كردن اقتصاد چنين مشكلاتي 
برطرف شود؟ ما ظرفيت اين را داريم كه در حوزه هايي 
مانن��د برق و گاز، خدمات فني و مهندس��ي و صادرات 
كالاهاي با ارزش افزوده بالا در منطقه نقش آفريني كنيم.

بر اس��اس اعلام مس��وولان 
دولت��ي، نظ��ام پرداخ��ت 
ياران��ه اي كش��ور دچ��ار 
تغييراتي شده و از اين پس، 
دولت از كالابرگ يا كوپن هم 
استفاده مي كند تا به زعم خود 
از م��ردم در برابر گراني هاي 
افسارگسيخته حمايت كند. 
بر اس��اس اعلام دولت، قرار است ۱2۰هزار تومان در 
قالب كالابرگ به 5دهك مح��روم جامعه تخصيص 
پيدا كند. با يك حساب سرانگشتي مشخص مي شود 
كه اين رق��م پرداخت يارانه، كمكي ح��دودا 2دلار و 
4۰سنتي اس��ت. بدون ترديد، مش��كلات ايرانيان با 
دريافت 2دلار و 4۰سنت يارانه، حل و فصل نخواهد 
ش��د. اما اين پرداخت چه معن��ا و مفهومي مي تواند 

داشته باشد؟
۱( واقع آن است آن دسته از دولت هايي كه نمي توانند 
از راه درست و اصولي، اقتصاد را به سمت بهبود هدايت 
كنند، ت��لاش مي كنند از بيراهه ها رفت��ه و اقداماتي 
س��طحي براي بهبود تدارك ببينند. دولت سيزدهم 
وقتي مي بيند، نمي تواند رشد اقتصادي مستمر ايجاد 
كند، تورم را مهار كرده و قدرت خريد را افزايش دهد، 
براي دلخوش كردن مردم و فضاسازي، برخي اقدامات 
صوري مانند توزيع كوپن را برنامه ريزي مي كند. در واقع 
دولت از يك طرف، با تورم بالا، كاهش ارزش پول ملي 
و رشد نقدينگي، مردم را فقيرتر كرده و از سوي ديگر 
با پرداخت يارانه هاي حداقلي، فكر مي كند مي تواند 
ذره اي از معضلات مردم را پوش��ش ده��د!!! در همه 
اقتصادها، دولت ها و حاكميت هايي كه از ايجاد رشد و 
توسعه ناتوان مي شوند به سمت پرداخت يارانه )نقدي و 
غيرنقدي( مي روند. دولت هاي ناتوان در رشد و توسعه 

اقتصادي يك چنين مسيرهايي را پي مي گيرند. 
2( اي��ن اعداد و ارقامي كه دولت س��يزدهم، س��عي 
مي كند در قال��ب يارانه به مردم اي��ران دهد در برابر 
نياز مردم به اندازه اي ناچيز است كه اثر قابل توجهي 
نخواهد داشت. شما تصور كنيد در شرايط اقتصادي 
امروز كشور، ۱2۰هزار تومان، قرار است چه دردي از 
خانواده ها درمان كند؟ مدتي قبل در خبرها آمده بود 
كه دولت س��وييس، برنامه اي براي پرداخت يارانه اي 
حدودا 5هزار يورويي به همه ش��هروندان اين كشور 
را برنامه ريزي مي كند. براي اين منظور نظرسنجي و 
رفراندومي برگزار كرده و نظر مردم را جويا مي ش��ود. 
اكثريت قري��ب به اتفاق مردم اين كش��ور از دريافت 
يارانه اي در اين حجم و عدد، انصراف داده و صرف نظر 
مي كنند. در واقع در يك چنين جامعه اي، توسعه به 
اندازه اي محقق شده كه مردم حاضر نيستند، يارانه اي 
5هزار يورويي دريافت كنند. اما در ايران به ازاي همه 
شهروندان يارانه پرداخت مي شود، بدون اينكه اساسا، 

تاثيري در معيشت مردم داشته باشد. 
3( اما اين عدد اندك يارانه براي چه توزيع مي ش��ود؟ 
دولت ها در ايران به دنبال برگزاري نمايش و ش��ويي 
هستند تا س��بد خالي دس��تاوردهاي خود را اندكي 
س��نگين نش��ان دهند. دولت ها اي��ن نمايش هاي 
عامه پس��ند و عوام فريبان��ه را انج��ام مي دهند تا به 
م��ردم بگويند ك��ه كاري انجام داده ان��د. دولت ها در 
ايران از تحقق رشد اقتصادي و ثبات اقتصادي عاجز 
هستند، بعد تلاش مي كنند در قالب پرداخت يارانه، 
سوءمديريت هاي خود را پوشش دهند. در حالي كه 
پرداخت يارانه به همه ايرانيان نه عادلانه اس��ت و نه 
گِرهي از هزار توي مش��كلات اقتصادي و معيش��تي 
خانواده هاي ايراني باز مي كند. كشورهاي ديگر از اين 
ثروت هاي خدادادي استفاده مي كنند تا سرمايه هاي 
ميان نسلي ش��كل داده و ثروتي براي آيندگان ايجاد 

كنند. 
بس��ياري از كش��ورهاي نفت��ي، صندوق ه��اي 
س��رمايه گذاري تريليون دلاري دارند ام��ا در ايران با 
كسري بودجه مواجيهم و موجودي حساب صندوق 
توس��عه ملي به زير ۱۰ميليارد دلار رسيده است. اما 
كش��وري مانند نروژ از طريق درآمدهاي نفتي، بيش 
از ۱تريليون و 2۰۰ميليارد دلار در س��اير كشورها و 
شركت هاي بين المللي سرمايه گذاري كرده است. اين 
روند در خصوص عربستان، قطر، امارات و... به همين 
شكل است. در ايران اما توجهي به اصول اقتصادي نشده 
و سرمايه هاي كش��ور را صرف پرداخت يارانه و توزيع 

ناعادلانه ثروت مي كنند. 
4( فقط حدفاصل س��ال هاي 84 تا 92 در اين كشور 
بيش از 8۰۰ميلي��ارد دلار درآمده��اي نفتي وجود 
داشته، اما به جاي سرمايه گذاري هاي مولد پايدار اين 
ثروت صرف اجراي پروژه هايي چون يارانه هاي نقدي 
به همه ايرانيان، مسكن مهر و... شده است. تاسف آور 
اينكه نه تنها از اين اشتباهات، تجربه اي اندوخته نشده، 
بلكه هر زمان كه فرصت كسب درآمدهاي نفتي براي 
ايران فراهم شود، دوباره همان خبط هاي قبلي، تكرار 
خواهند ش��د. اينگونه اس��ت كه دولت با آب و تاب از 
پرداخت ۱2۰هزار تومان يارانه نقدي خبر مي دهد و 
انتظار دارد كه مردم براي اين تصميم، كف و هورا بزنند. 
اما مردم در درون خويش فرو رفته و آينده اي متفاوت 

را انتظار مي كشند.

دو سياس��ت در اقتص��اد در 
رويكرده��اي  خص��وص 
حمايت��ي وج��ود دارد؛ يك 
زماني دولت ها قصد دارند به 
اقشاري كه درگير فقر مطلق 
ش��ده يا از حداقل نيازهاي 
زندگي محرومند و از منظر 
كالري غذايي مشكل دارند 
و.... كمك كند؛ اين امر به يك راهبرد خاص نياز دارد. 
زمان ديگري، اما صحبت از سياس��ت نظام بازتوزيع 
ثروت يا سياس��ت كاهش فقر نس��بي در ميان است 
ك��ه اين هم راهبرده��اي متفاوت��ي مي طلبد. آنچه 
امروز دول��ت در خصوص حمايت از اقش��ار محروم 
در دس��تور كار قرار داده و ۱2۰هزار تومان كالابرگ 
به برخي اقشار تخصيص مي دهد، در راستاي تامين 
كالري هاي حداقلي مورد نياز است. به عبارتي در پس 
اين تصميم پاي كمك براي كاهش شدت فقر مطلق 
در ميان است. اين رويكرد با مساله كاهش فقر نسبي 
و موضوع بازتوزيع ث��روت در جامعه تفاوت دارد. هر 
كدام از اين دو موضوع با هم تفاوت داشته و اصلاحات 
و راهبرده��اي گوناگوني را مي طلبند. براي بازتوزيع 
ثروت، اصلاحات بنياديني در نظامات مالياتي، بانكي 
و يارانه اي نياز است. در كنار آن، اصلاحات ساختاري 
هم باي��د در جهت افزاي��ش ش��فافيت اقتصادي و 
رانت زداي��ي صورت گيرد. اي��ن گزاره ها مي توانند تا 
حدودي موضوع فقر نسبي را در اقتصاد كنترل كنند. 
در حال حاضر ايران از 2 منظر با مش��كلات بنيادين 
مواجه ش��ده اس��ت؛ از يك طرف فقر مطلق تشديد 
شده و از س��وي ديگر فقر نسبي زياد شده است. نرخ 
ضريب جيني در ايران در اوايل دهه 9۰ 36.5بود، اما 
امروز اين عدد بالاي 4۰است. امري كه نشان دهنده 
عميق شدن شكاف طبقاتي در كشور است. حل اين 
مشكل نيازمند اصلاحات اساسي در نظامات بازتوزيع 
ثروت است. نظام مالياتي ايران، هيچ ماموريتي براي 
بازتوزيع ثروت تعريف نكرده اس��ت؛ چون ماليات بر 
ثروت و ماليات تصاعدي بر مصرف وجود ندارد. ضمن 
اينك��ه نظام يارانه اي ايران كاملا در راس��تاي س��ود 
ثروتمندان عمل مي كند.در كشور براي شركت هاي 
شبه دولتي و ورشكسته، يارانه وسيع تخصيص پيدا 
مي كند. از جمل��ه يارانه حامل هاي انرژي ارزان و آب 
برق ارزانتر. يا در نظام بانكي كشورمان هيچ برنامه اي 
براي پرداخت تس��هيلات خرد براي اقش��ار مختلف 
مردمي و كسب و كار خرد و متوسط ديده نمي شود. از 
سوي ديگر فساد و رانت در اقتصاد ايران بيداد مي كند. 
عاملي كه باعث توزي��ع رانت اطلاعاتي و...در اقتصاد 
مي شود و گروه اقليتي را ثروتمندتر كرده و ثروت هاي 
افس��انه اي بدون كار و تلاش نصيب اين قشر خاص 
مي شود. در اين شرايط دولت به دنبال پرداخت يارانه 
بيشتر براي 5دهك پايين دست جامعه است تا اينها 
حداقل كالري غذايي بهره مند شود. اين تصميم در 
راستاي مهار فقر مطلق است. اما بايد توجه داشت تا 
زماني كه تورم مهار نشود نه سياست هاي كنترل فقر 
مطلق و نه سياست هاي كاهش فقر نسبي و بازتوزيع 
ثروت موفق مي ش��ود. در 5سال اخير هم فقر مطلق 
تشديد شده و هم فقر نس��بي بالا رفته است.اگر نرخ 
تورم در سال ۱4۰2 بالاي 3۰درصد باشد، ششمين 
سال مستمر اس��ت كه در اقتصاد ايران تورم هاي بالا 
تجربه مي ش��ود. چون در ايران نظام ه��اي بازتوزيع 
ثروت وجود ندارد، اين ثروت مدام در اختيار اقليت در 
اقتصاد قرار مي گيرد و بر ثروت بدون تلاش و غيرمولد 
گروه اندكي اضافه مي ش��ود و اكثريت مردم ايران به 
دليل تورم و عدم بازتوزيع ثروت فقيرتر مي شوند. ما 
در دوره اي به سر مي بريم كه طبقه متوسط در حال 
حذف ش��دن از اقتصاد ايران است. دهك هاي مياني 
به شدت در حال گرفتار شدن در فقر مطلق هستند. از 
طرفي چون دهك هاي بالا ثروتمندتر مي شوند، نوع 
خاصي از شكاف طبقاتي ش��كل گرفته كه خطرات 
ريشه داري را شكل مي دهد. اين 3نظام يعني بانك، 
يارانه و ماليات مانند سه بطن قلب عمل مي كند. اگر 
اين 3 نظام اگر كارآمد باش��د، خون را از قلب گرفته و 
به اندام ها پمپاژ مي كن��د. اما چون اين 3نظام به نفع 
ثروتمندان تنظيم ش��ده، خون )ثروت( را به سمت 
اندام هاي خاص��ي هدايت مي كند. همه مي دانند در 
ايران، پ��ول و ثروت، ثروت مي زايد و ثروتمندان مدام 
داراتر مي شوند. برخي هم از طريق فساد و رانت، منابع 
هنگفتي به دست مي آورند. احساس مي كنم، دولت به 
فكر كاهش فقر نسبي و كاهش شكاف طبقاتي نبوده 
است، چرا كه حركت در يك چنين مسيري نيازمند 
انجام اصلاحاتي است كه نشانه هاي آن هنوز مشاهده 
نمي شود. در حوزه كنترل تورم هم چشم انداز روشني 
مشاهده نمي شود. علي رغم اينكه در سال جاري ممكن 
است از شدت رشد قيمت ها كاسته شود اما تورم بالاي 
3۰درصدي هم بسيار بالاست. بنابراين اين تصميم 
دولت، براي دور كردن 5ده��ك از فقر غذايي مطلق 
است كه بسيار تكان دهنده است. البته دامنه هاي فقر 
در ايران بسيار بالاست و فقر فرهنگي و فقر آموزشي 
و... را ش��امل مي ش��ود.تا زماني كه تورم مهار نشود، 
سياست هاي حمايتي به هيچ وجه موفق نخواهد بود.

در اي��ن روزهاي ب��ازار دچار 
در  معن��ي دار  واگراي��ي 
بازدهي بازار سرمايه نسبت 
به بازارهاي ديگر ش��ده ايم، 
ارزش دلاري بازار س��رمايه 
ح��دود ۱8۰ ميلي��ارد دلار 
اس��ت كه كف ارزش دلاري 
ما ح��دود ۱6۰ ميليارد دلار 
در چند سال اخير بوده اس��ت. وقتي تمام مولفه ها را 
كنار هم قرار مي دهيم نش��ان از افت معنادار بازار در 
اين روزها دارد، ش��دت ريزش عجيب تر و سريع تر از 

سال ۱399 بود.
البته تمام بازارهاي مالي در ركود نسبي قرار دارند كه 
شايد دليل عمده آن انتشار اوراق دولتي است كه حدود 
۱8 هزار ميليارد را دولت به فروش رساند. كليات روند 
بازار شرايط جالبي نيست و ارزش معاملاتي و دلاري در 
كف تاريخي خود قرار دارد. در ديگر بازارها ركود و افت 
2۰ درصدي وجود دارد اما اين نوع ريزش و واگرايي در 
بازار سرمايه نگران كننده است، نقش بازارساز و دولت 
در اين مساله بسيار دخيل است. نرخ خوراك و تغييرات 
آن و عوارض صادراتي هم به اين وضعيت بازار دامن زد. 
جالب است با گشايشات ارزي و آزاد شدن دلار انتظار 
كاهش قيمت دلار به زير 46 دلار را داشتيم اما تغيير 
قابل چشمگيري رخ نداد. بزرگ ترين نقد به وضعيت 
فعلي بازار سرمايه ممانعت از اصلاح قيمتي سهام بزرگ 
متناسب با بقيه سهم ها توسط بازارساز بود، چرا بازارساز 
اجازه اصلاح قيمت به س��هم هاي بزرگ را نمي دهد؟ 
شايد اگر اين اجازه داده مي شد زودتر به كف اصلاحي 
اين شاخص مي رسيديم اما دس��تكاري اين روزهاي 
بازار مشهود است.بعيد است كسي كف كوتاه مدت بازار 
را تشخيص دهد اما شايد يكي از مولفه هاي مهم كف 
ارزش دلاري بازار است كه حدود ۱6۰ ميليارد دلاري 
است كه بازار هميشه در آن محدوده واكنش نشان داده 
است. محرك اصلي بازار هم دلار است و بايد ببينيم چه 

زماني تحركاتي در بازار دلار خواهيم داشت.
سهامداران و فعالان بازار نسبت به بي تفاوتي مسوولان 
بازار به وضعيت آن گلايه مند هستند به نظرم محدوده 
يك ميليون و ۷5۰ ت��ا يك ميليون و 85۰ هزار واحد 
قيمت ها جذاب ش��ده و از ريزش جلوگيري مي شود 
اما اينكه محركي براي رشد بازار خواهد بود يا نه گذر 
زمان آن را به ما ثابت مي كند. بورس تهران در اين دو 
سال نزديك به هزار و 543 همت به ارزش ريالي خود 
افزود؛ اما بيش از ۷5 ميليارد دلار از ارزش دلاري خود 
را از دست داده و اين رخداد در شرايطي است كه سال 
گذشته، مجموع صادرات كشور ۱۱2.8 ميليارد دلار 
بوده يعني معادل 6۷ درصد از كل صادرات يك سال 
كشور سوخته اس��ت. اين عدد معادل ۱5 برابر مبلغ 
پرهياهويي است كه امريكا از ذخاير ارزي ايران در اين 
چند روز آزاد كرد. بورس تا زماني كه دولت سايه اش را 

از سر اين بازار كوتاه نكند، همين است!

يحييآلاسحاق

وحيدشقاقيشهريمرتضيعزتي

آرششهرياري

 خودروسازان به دنبال مسير ديگري 
براي عرضه محصولاتشان هستند

سامانه فروش 
 خودرو 

برچيده مي شود؟
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 بازار تحول ديجيتالي منا حدود ۱۵ درصد
 از بازار تحول ديجيتالي جهاني را تشكيل مي دهد

 از مثبت شدن شاخص ها 
تا تداوم دعوا با دولت قبل
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 سهم كم اقتصاد ديجيتال 
از GDP ايران

تعادل|اخب��ار مختلف مبني بر تس��هيل واردات 
خودرو به همراه روند كاهشي قيمت دلار موجب شده 
تا بازار خريد و فروش خودرو با ركود معاملات روبرو و 
عمده خريداران ترجيح دهند با ثبات بازار نسبت به 
خريد خود اقدام كنند. فعالان بازار خودرو معتقدند 
اخبار سياسي از يك سو و انتظار براي ورود خودروهاي 
وارداتي از سوي ديگر موجب شده تا اين بازار شكل 
انتظاري به خود گيرد. روي هم رفته اين هفته انواع 
محصولات ايران خودرو و سايپا روند كاهشي را تجربه 
كردند. در محصولات مونتاژي نيز كاهش قيمت ها 
به ۱5 ميليون تومان هم رسيده است. در حال حاضر 
كمتر فروشنده اي حاضر به معامله است و خريداران 
نيز در خريد خود تعلل مي كنند. از سوي ديگر، برخي 
خبرها حاكي از اين است كه فروش خودرو از مسير 
س��امانه يكپارچه با مكانيزم قرعه كشي به پايان راه 
نزديك مي شود و شركت هاي خودروساز چشم انتظار 
هستند تا مديران صمت مسير جديدي را براي عرضه 

محصولات پيش پاي آنها قرار دهند.
ثبات قيمت در ب��ازار پرطرفدارهاي ايران  خودرو در 

حالي رقم خورد كه امروز نرخ دلار ش��كل افزايشي 
به خود گرفته بود، اما اين افزايش نتوانس��ت تاثيري 
در ميان اي��ران خودرويي ها داش��ته باش��د. با اين 
ش��رايط در حالي ك��ه روزگذش��ته پرطرفدارهاي 
ايران خ��ودرو با اف��ت قيمت راهي بازار ش��دند، روز 
گذش��ته ايران خودرويي ها ثبات قيم��ت را انتخاب 
كردند و با اين شرايط شاهد آرامش در اين بازار بوديم. 
به گفته فعالان بازار خودرو طي روزهاي اخير شاهد 
سردرگمي در بازار خودرو بوديم، روندي كه موجب 
شد تا خريد و فروش در بازار به كمترين سطح خود 
برسد و در مرز صفر قرار گيرد با اين شرايط نوسان نرخ 
دلار هم نتوانسته اين بازار را دستخوش تغيير كند. 
فعالان بازار خودرو معتقدند اخبار سياسي از يك سو 
و انتظار براي ورود خودروهاي وارداتي از سوي ديگر 
موجب شده تا اين بازار شكل انتظاري به خود گيرد. 
اما جالب اينجاس��ت در فضاي مج��ازي آگهي هاي 
اغوا كنن��ده اي مبني بر فروش اقس��اطي خودرو به 
خريداران مطرح مي شود كه مردم بايد توجه كنند. 
صفحه7رابخوانيد درگير اين...   

ابراهيم گلستان در ۱0۱ سالگي درگذشت

مرثيه اي براي روشنفكر 
همه فن حريف

زهراسليماني|»ابراهيمگلستاندر101سالگي
درگذش�ت.«اينخبرياس�تكهديروزازصبح
منتشرش�دوبازتابهايوسيعيدرشبكههاي
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فعاليتهاياودامنهوسيعيازموضوعاتسياسي،
اقتص�ادي،فرهنگي،هن�ريو...ميدرخش�دو
كولهباريازخاط�راتگوناگونراب�رايايرانيان
س�اختهاس�ت.ش�ايدكمترف�رديرادرفضاي
روشنفكريوفرهنگيتاريخمعاصركشوربتوان
پيداكردكهبهاندازهسيدابراهيمتقويشيرازي
)۲۶مهر1۳01–۳1مرداد1۴0۲(مشهوربهابراهيم
گلس�تان،نويس�ندهوفيلمس�ازايراني،منش�أ
شكلگيريديدگاههاورويكردهايمختلفشده
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گرفتهتاديدگاههايسياسيواقتصاديخاصيكه
گلستاندرفضايعموميكشورداشت،گلستان
رادرجايگاهرفيعيدرفضايروش�نفكريكشور
مينشاند.نگاهخاصگلستانبهتوسعهايرانياما
هموارهبابحثوتبادلنظرهايفراوانيروبهروبود؛
زمانيدريكيازمصاحبههايشزمانيكهمجري
درب�ارهارتباطاوبامهديس�ميعي)اقتصاددان(
سواليرامطرحميكند،ميگويد:»اهليتچيست؟
اگرمهديميخواستعكاسيكندشايدعكس
خوبتريميگرفتازمن.اگرمنهمميخواستم
اقتص�ادبخوانم...نه!ش�ايدفردبهتريب�ودم...«
چهرهايكههرچنداقتصادنخواندامابسيارياز
اولينهادرتاريخمعاصركش�وربهاوتعلقداردو
نقشبرجستهايدرشكلدهيبهحوزهفرهنگ
وسينمايكشوردارد.گلستاندرسال1۳۴0براي
فيلميكآتش،موفقبهدريافتمدالبرنزجشنواره
فيلمكوتاهونيزشد؛جايزهايكهبراينخستينبار
درتاريخبهيكايرانيتعلقميگرفتوبسياري
معتقدنداينگلستانبودكهراهرابرايدرخشش
كارگردانانايرانيدرسطحبينالملليبازكرد.جدا
ازحوزههايفرهنگيوهن�ري،ردپايعميقياز
ابراهيمگلستاندرعرصهسياسيكشورهمباقي
ماندهاس�ت.ارتباطويژهباحزبتودهودوستيبا
اپريماسحاقونورالدينكيانوري،گلستانراواجد
ويژهايميسازد.امااينچهرههمهكاره،دستيهم
برآتشاقتصادداشتومدتزمانكوتاهيپساز

جداييازحزبتودهبرايكاردرادارهانتش�ارات
شركتنفتايرانوانگلستانبهآباداننقلمكان
كرد.وقتيديلنتامسش�اعرولزيدرسال1۹۵1
براينوشتنمطالبتبليغاتيبرايشركتنفتبه
آبادانرفتگلس�تانبهعنوانمترجماوكاركرد.
گلستاندراينادارهمدتيرمانهايمعروفجهان
رابراينشريهروزانهاخبارهفتهترجمهميكرد.او
مدتينيزدبيرايننش�ريهباتيراژ۲۵هزارنسخه
بود.اوهمچنيندرمجلهانگليسيديلينيوزنيز
كارميكرد.گلستانتاسال1۳۳۳دراينادارهكار
كردتااينكهباايجاددفتركنسرسيومبينالمللي
نفتايراناوبخش�يازامورتبليغاتيايندفترو
رواب�طعموميآنراعهدهدارميش�ودكهمنجر
بهتوليدفيلم،عكسوكتابچههايتبليغاتيشد.
گلستانپسازسال1۳۳۶،استوديويسينمايي
خودرابانام»استوديوگلس�تان«تأسيسكردو
تعداديفيلممس�تندبراييكيازسازمانهاي
شركتنفتس�اخت.يكآتشوموجومرجانو

خاراازاينجملهاند.
بهدليلاينهمكاريها،عدهايازروشنفكرانآن
دورهبهويلقب»گلستاننفتي«دادهبودند.يكياز
كسانيهمكهدربرابراينقضاياموضعگيريصريح
كردوگلس�تانراموردتقبيحوشماتتقرارداد،
جلالآلاحمدبود.اوساختنفيلمتبليغاتيموج
ومرجانوخارارانمونهايازرفتارهايروشنفكران
وادادهميدانس�ت.گلس�تانكارگرداندوفيلم
داستانيبانامهايخش�توآينه)1۳۴۴(واسرار
گن�جدرهجني)1۳۵0(نيزهس�ت.ويهمچنين
تهيهكنندهفيلمخانهس�ياهبهكارگردانيفروغ
فرخزادبودهاست.ابراهيمگلستانبافروغفرخزاد
رابطهعاشقانهداشتهاس�ت.ويازسال1۳۵7در
استانساسكسِانگلس�تانزندگيميكرد.وي
دوفرزندبانامهايكاوهوليليدارد؛كاوهگلستان
عكاسخبريايراني،درماموريتيدرسال۲00۳به
همراهگروهخبريبيبيسيدرعراقبراثرانفجار
مينكشتهشد؛ليليگلستان،بهعنوانمترجم،
نويسندهومسوولگالريگلستاندرايرانفعاليت
ميكند.مانيحقيقي،كارگردان،ومهركگلستان،
خوانندهرپ،صن�محقيقي،كارش�ناسنفت،و

محمودحقيقينوههاياوهستند.



»به اطلاع هموطنان گرامي مي رس��اند، يكي از وظايف 
ذاتي بانك مركزي پايش شبكه بانكي و نظارت مستمر و 
مبتني بر ريسك در خصوص بانك ها و موسسات اعتباري 
غيربانكي است. اقدامات نظارتي و انضباطي در خصوص هر 
يك از بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي نيز به تفكيك 
و متناسب با نتايج حاصل از نظارت هاي مزبور، همواره در 
دس��تور كار بانك مركزي بوده است. جهت تنوير اذهان 
هموطنان گرامي، لازم به ذكر اس��ت بانك مركزي، تمام 
اقدامات اصلاحي خود را با محوريت حفظ حقوق و منافع 
سپرده گذاران انجام مي دهد به نحوي كه اثرات اقدامات 
اصلاحي در شبكه بانكي توسط بانك مركزي با استفاده 

از اختيارات و ابزارهاي قانوني به ايشان منتقل نمي شود.«
اين بخش��ي از اطلاعيه اي است كه چند روز قبل از سوي 
بانك مركزي دولت سيزدهم منتشر و در قالب آن تاكيد شد 
كه دولت براي عبور از شرايط تورمي فعلي نظارت بر روي 
بانك هاي زيان ده و ناتراز را ادامه خواهد داد و در صورت نياز 
با تمامي آنها برخوردهاي جدي مي كند. موضوعي كه نشان 
مي دهد كه لااقل بخشي از تمركز تيم اقتصادي جديد بر 
روي مسائل طولاني مدت اقتصاد ايران بوده است. البته آنچه 
كه در س��ال هاي اخير رخ داده نشان مي دهد كه با وجود 
اولويت داشتن مسائل اقتصادي، همچنان دعواهاي سياسي 
نيز جذابيت هاي خاص خ��ود را دارد. يكي از اصلي ترين 
سرهاي اين دعواها همواره عبدالناصر همتي- رييس كل 
س��ابق بانك مرك��زي در دولت روحان��ي - و البته رقيب 
انتخاباتي رييسي در 1400 بوده است. هرچند بررسي سبد 
آرا در 1400 نشان داد كه همتي فاصله قابل توجهي با آراي 
ثبت ش��ده به نام رييس جمهور داش��ت اما او در تمام اين 
سال ها با اظهارنظرهاي خاص خود بار ها خود را در برابر تيم 
اقتصادي دولت جديد قرار داده است. البته پر سر و صداترين 
ماجرا در هفته هاي اخير نه به دولت فعلي كه به اختلاف نظر 
ميان مقامات سابق بانك مركزي باز مي گردد، موضوعي كه 
البته از سوي تمامي سايت ها و رسانه هاي نزديك به دولت 
رييس��ي نيز از آن استقبال ش��د. پيمان قرباني، رييس 
پژوهش��كده پولي و بانكي و معاون اسبق اقتصادي بانك 
مركزي در فضاي مجازي مدعي شد: » به متهم كه رسيدگي 
نشود، مدعي العموم مي شود. آقاي  همتي، رييس كل سابق 
 بانك مركزي مصداق بارز همين مثل است. در اين رشته 
توئيت يك نمونه اش را براي شما توضيح مي دهم؛ همتي 
در س��ال 1۳۹۹ در پي بحران كرونا درخواس��ت يك وام 
۵ميليارد دلاري در قالب ابزار تامين مالي سريع )RFI( از 
صندوق بين المللي پول كرد كه حتي نتوانست يك سنت 
از آن را بگيرد، درحالي كه چون س��هامدار هستيم، پول 
خودمان بود و كش��ورهاي مختلف نيز اين تس��هيلات را 
گرفتند.صن��دوق براي پرداخت اي��ن وام، كلي اطلاعات 
محرمانه از همتي خواس��ته بود كه او همه اطلاعات مهم 
كشور اعم از وضعيت ارزي، نرخ تورم و... را به آنها داد؛ مواردي 
كه خودش درباره آنها به مردم خودمان هم گزارش نمي داد! 
هر كسي از او مي پرس��يد مي گفت اينها محرمانه است.

صندوق اي��ن اطلاع��ات را در مجله چش��م انداز اقتصاد 
بين المللي چاپ كرد و تازه كاشف به عمل آمد كه همتي 
چه كار خبطي كرده اس��ت. در داخل به او فشار آوردند و 

توضيح خواستند و او هم در نهايت همه چيز را كتمان كرد 
و گفت اطلاعات صندوق غلط است! حالا كه پول هاي بلوكه 
شده در كره، آزاد شده، جناب همتي كه براي وام نگرفته از 
صندوق همه خواسته هايشان را - آن هم در بحبوحه يك 
جنگ اقتصادي - اجابت ك��رد، در جايگاه مدعي العموم 
نشسته كه ش��ما نگذاش��تيد ما وام بگيريم و آزادسازي 
پول هاي مان در كره هنر نيست!« كنايه پيمان قرباني به 
صحبت هايي بود كه همتي درباره آزادسازي پول هاي ايران 
در كره جنوبي مطرح كرده بود. همتي در اين باره نوشته بود: 
اخيرا رس��انه هاي دول��ت بازي جديدي براي س��رپوش 
گذاشتن به غفلت خود درتعلل در مذاكرات براي توافق لازم 
جهت آزادي منابع مسدود شده آغاز كرده اند و دريك تلاش 
هماهنگ براي انحراف افكار عمومي از نحوه آزاد سازي و 
مصرف منابع، مي گويند: مقصر همتي است كه به موقع اين 
منابع را از وون كره به ارز معتبر ديگري تبديل نكرده است! 
كره جنوبي يكي از كشورهاي خريدار ميعانات گازي ايران 
بود. بخش قابل توجهي از ص��ادرات ميعانات گازي ايران 
به طور سنتي به كره جنوبي بود. چندين سال قبل، بانك 
مرك��زي اي��ران در دولت هاي قبلي حس��اب هايي را نزد 
بانك هاي كره اي افتتاح كرده بود و منابع حاصل از صادرات 
ميعانات گازي در اين حس��اب ها دريافت مي شد. در اين 
قراردادها قيد شده بود كه اين منابع براي تجارت دوجانبه 
بين ايران و كره اس��تفاده مي شوند. در سال ۲01۲ قانون 
اجازه دفاع ملي يا NDAA در امريكا به تصويب رسيد. بر 
اساس اين قانون، خريد نفت ايران تحريم شده بود. البته به 
خاط��ر اينكه قيم��ت نفت در س��طح جهاني ب��الا نرود، 
رييس جمهور امريكا اجازه داشت كه به خريداران نفت و 
محصولات نفتي، كه قبلًا از ايران نفت مي خريدند، مجوز 
دهد كه به خريد خود ادامه دهند، مشروط به اينكه ميزان 
اين خريد را در بازه هاي زماني شش ماهه كاهش دهند و 
منابع ناش��ي از اين خريدها نيز فقط براي خريد كالاها و 
خدمات غير تحريمي استفاده شود و تراكنش هاي مالي آن 
صرفاً بين همان كشورها و ايران باشد )يعني كشور ثالثي 
درگير نشود( . به عبارت ديگر، اين قانون، هرگونه انتقال 
منابع حاصل از صادرات نفت و محصولات نفتي از كشوري 

به كشور ديگر را منع مي كرد و ايران ناچار بود به هر كشوري 
مثل چين، هند، كره كه نفت مي فروشد از همان كشور هم 
كالا خريد كند. مطابق توافق انجام گرفته با كره، حدود نيمي 
از منابع به وون كره و نيم ديگر به يورو دريافت مي شد. منابع 
يورويي به تدريج مصرف مي ش��د اما همه منابع وون كره 
مصرف نمي شد و بخشي از آن تجميع مي شد. كره اي ها با 
آمدن ترامپ و بازگش��ت تحريم ها اعلام كردند كه بدون 
رضايت امريكا قادر به انجام هيچ اقدامي براي جابه جايي 
وجوه نيستند )توجه شود من مرداد ۹۷ و بعد از بازگشت 
مجدد تحريم ها مسووليت بانك مركزي را به عهده گرفتم( 
ولي اگر امريكايي ها همراه شوند و رضايت دهند، آنها نيز 
حاضر به همكاري هس��تند. حتي يكي از مقامات كره در 
سئول در صحبت بامن اشاره به منطقه اي كرد و گفت آنجا 
بايد اجازه دهد كه منظورش سفارت امريكا بود. امريكايي ها 
هم همكاري در اين زمينه را منوط به يك س��ري مسائل 
سياسي كردند كه ماهيتاً و موضوعاً از دست بانك مركزي 
خارج بود و نياز به تصميم گيري در سطوح ديگري داشت. 
بخشي از منابع موجود در كره، براي واردات اقلام دارويي و 
تجهيزات پزشكي قابل استفاده بود. به عبارت ديگر، يك 
مكانيزم مشخص براي استفاده از اين منابع جهت واردات 
از خود كره وجود داشت كه چند ايراد اساسي داشت: )1( 
بسيار سخت و پيچيده بود و تشريفات شناسايي دقيق و 
بررسي هاي بسيار زياد داش��ت؛ )۲( محدود به كالاهاي 
بشردوستانه بود؛ )۳( محدود به خريد از خود كره بود و امكان 
خريد از كش��ور ثالث وجود نداشت. بخش��ي از تعهدات 
بين المللي ايران به س��ازمان هاي بين المللي و همچنين 
تعهداتي كه براي بدهي هاي قبلي وجود داشت، از اين محل 
پرداخت شد. بنابراين، كم شدن منابع در حسابهاي موجود 
در كره جنوبي برخلاف گفته آقاي فرزين، صرفاً به دليل 
كاهش براب��ري ارزش وون كره در مقابل يورو و دلار نبود، 
هرچند كه كاهش 1۵ درصدي ارزش وون كره در دوسال 
گذشته در دوره مديريت دولت سيزدهم اتفاق افتاده و اگر 
قابل تبديل به ارز معتبرتر بود، قصور به خودشان بر مي گردد. 
هنگامي كه انعقاد قرارداد به ارز محلي انجام مي شود، بايد 
موضوع حفظ ارزش آن در مقابل ساير ارزها ديده شود كه 

در قرارداد با كره ديده نشده بود. ولي در قرارداد مربوط به 
دريافت دينار در عراق، اين موضوع، در دوره مسووليت من، 
در قرارداد ديده شد. بنابراين، اينگونه خبر سازي از سوي 
رسانه هاي دولتي يك نوع شارلاتانيزم خبري است و بايد 
بگويم نوعي تلاش مذبوحانه است و متأسفانه دردي هم از 
دولت سيزدهم دوا نمي كند . به قول جناب آقاي رييسي؛ 
اتقوالله! البته همتي به صحبت هاي قرباني نيز واكنش��ي 
مستقيم نشان داد. او نوشت: ضمن اينكه حق شكايت به 
قوه قضاييه را براي خود محفوظ مي دارم، اعلام مي كنم كه 
اين ادعا، كاملًا دروغ و كذب محض اس��ت. وي با بيان اين 
مطالب كه »اين قبيل اظهارات به دولت كمكي نمي كند«، 
ابراز اميدواري كرد كه »كساني كه پشت پرده اين ادعاي 
كذب هس��تند، راه جديدي براي »دستاوردسازي« پيدا 
كنند. هرچند در جريان انتخابات 1400 قدري ميان همتي 
و تيم اقتصادي دولت روحاني نيز فاصله هايي افتاد اما به نظر 
مي رسد كه لااقل دو طرف به شكل غير مستقيم دعواهاي 
اقتصادي در مسير سياس��ت دنبال كرده اند. البته بانك 
مركزي مدعي است كه تمام اين صحبت ها را حاشيه سازي 
مي داند و بدون توجه به اين مس��ائل راه خود را مي رود. در 
جديدترين اتفاق، اين بانك اعلام كرده كه اقتصاد ايران از 
ركود خارج شده است. معاون اقتصادي بانك مركزي با اشاره 
به متوسط رش��د اقتصادي 4.۲ درصدي ايران در دو سال 
گذشته، اظهار كرد: اگر رشد سالانه اقتصادي كشوري در ۲ 
سال متوالي بالاي ۳ درصد باشد آن كشور از شرايط ركود 
اقتصادي خارج شده است. محمد شيريجيان با تاكيد بر 
اينكه رشد اقتصادي كشورمان طي ۲ سال گذشته به طور 
متوسط 4.۲ درصد و اين رقم در چهارسال منتهي به 1400 
معادل ۶ دهم درصد بوده است، گفت: حجم تجارت ايران 
در سال 1401 به 1۷۳ ميليارد دلار رسيد كه تقريبا ۲ برابر 
سال 1400 اس��ت. وي افزود: از منظر اقتصادي و ديدگاه 
اقتصاددانان، اگر رشد سالانه اقتصادي كشوري در ۲ سال 
متوالي بالاي ۳ درصد باش��د آن كش��ور از شرايط ركود 
اقتصادي خارج شده است. معاون اقتصادي بانك مركزي 
همچنين با تاكيد بر اينكه بر اساس برنامه كنترل نقدينگي 
بانك مركزي طي ۲ سال و نيم گذشته، رشد نقدينگي به 
مقادير هدفگذاري شده نزديك شده است، گفت: نرخ رشد 
نقدينگي از 4۲.۸ درصد مهرماه 1400 با حدود 1۵ درصد 
كاهش، در پايان تيرماه 140۲ به ۲۷.۵ درصد رسيده كه 
سطوح ماهانه آن نيز همچنان نزولي است. اين در حالي 
است كه داود منظور در توئيتي نوشت: بر اساس آمار منتشره 
توسط مركز آمار ايران، متوسط نرخ رشد اقتصادي در دهه 
نود، »كمتر از يك« درصد و در سه سال  پاياني دولت قبل 
»منفي دو« درصد بوده است. وي ادامه داد: در دو سال اول 
دولت سيزدهم متوسط نرخ رشد اقتصادي به 4.۸ درصد 
افزايش يافت. منظور افزود: آمار ترجمان واقعيت ها است. به 
اين ترتيب در ش��رايطي كه به انتخابات مجلس نزديك 
مي شويم به نظر مي رسد كه دو طرف به دعواهاي خود چه 
در س��طح آمار و اطلاعات و چه در س��طح سياسي ادامه 
مي دهند و اين احتمال وجود دارد كه در ماه هاي آينده آتش 
آن شعله ور تر نيز بشود، موضوعي كه البته بايد ديد كه در 

نهايت چه نفعي براي مردم خواهد داشت. 
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نسبت به تبيين اقدامات
و فعاليت هاي دولت

اهتمام بيشتري داشته باشيد
رييس جمهور گزارش هاي مس��تدل وزرا و مسوولان 
دستگاه هاي اجرايي از اقدامات و عملكرد حوزه كاري 
خود به مردم را در ايجاد اميد در جامعه موثر دانس��ت 
و از بخش رس��انه اي دولت و ديگر رس��انه ها خواست، 
نسبت به تبيين اقدامات و فعاليت هاي دولت اهتمام 
بيشتري داشته باشند. در جلسه روز چهارشنبه هيات 
دولت كه به رياست س��يد ابراهيم رييسي برگزار شد، 
وزرا و اعض��اي كابينه با ارايه گزارش هايي به تش��ريح 
عملكرد و اقدامات ص��ورت گرفته در حوزه كاري خود 
پرداختند. در اين جلسه وزير جهادكشاورزي و رييس 
سازمان برنامه و بودجه با تقدير از اهتمام رييس جمهور 
نسبت به پرداخت مطالبات گندمكاران از روند پيگيري 
پرداخت اين مطالبات از جمل��ه تخصيص اعتبار ۵0 
هزارميليارد توماني گزارش هايي ارايه كردند. وزيرنفت 
نيز از ركوردش��كني حجم گازرس��اني به نيروگاه ها و 
خنثي س��ازي اثرات تحريم و همچنين افزايش توليد 
نفت خبر داد. مهندس اوجي در گزارش خود از اقدامات 
وزارت نفت براي مقابله با شايعه پراكني و التهاب آفريني 
درب��اره افزايش قيمت بنزين حض��ور دكتر مخبر در 
جايگاه هاي بنزين را موجب آرام��ش افكار عمومي و 
كاهش التهاب ناشي از شايعات مطرح شده عنوان كرد. 
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي هم ضمن ارايه گزارشي 
از بازديد خود از معادن ذغال سنگ استان كرمان و نيز 
رونق و رشد كيفي و كمي توليد در صنايع مس، نظرات 
و درخواس��ت هاي كارگران را به اطلاع اعضاي جلسه 
رساند. سيد صولت مرتضوي همچنين واردات بي رويه 
را موجب زيان ديدن كارخانجات كشور دانست. معاون 
علمي، فناوري و اقتص��اد دانش بنيان رييس جمهور 
نيز در اين جلسه از امضاي توافقنامه براي ساخت ۵0 
دستگاه ايكس ري بومي كانتينري ميان اين معاونت و 
سازمان گمركات كشور كمتر از 10 روز پس از جلسه 
رييس جمهور با تع��دادي از توليد كنندگان خبر داد. 
در ادامه اين جلسه رييس جمهور ضمن گراميداشت 
هفته دولت و ياد و خاطره شهيدان رجايي و باهنر و همه 
شهداي دولت، تمركز بر بهبود وضع معيشتي مردم را از 
اولويت هاي اصلي مجموعه اقدامات و فعاليت هاي دولت 
دانست و با تاكيد بر ضرورت پرهيز از تعلل كارها به بهانه 
نظرات كارشناسي گفت : نظرات كارشناسي پشتوانه 
تصميم سازي و تصميم گيري ها در دستگاه هاي اجرايي 
است، اما بايد مراقبت كرد كه نظر اوليه يا غيرجامع يك 
كارش��ناس بهانه اي براي تاخير و توقف انجام و اجراي 
طرح هاي دولت نش��ود. رييسي گزارش هاي مستدل 
وزرا و مسوولان دستگاه هاي اجرايي از اقدامات و عملكرد 
ح��وزه كاري خود به مردم را در ايج��اد اميد در جامعه 
موثر دانست و از بخش رسانه اي دولت و ديگر رسانه ها 
خواست، نسبت به تببين اقدامات و فعاليت هاي دولت 

اهتمام بيشتري داشته باشند.

از همه طيف هاي فكري
در انتخابات پيش ثبت نام كردند

وزير كش��ور گفت: چهره  بودن يا نبودن كانديداها به 
ارزش گذاري منجر مي شود و نمي خواهيم اين اقدام را 
انجام دهيم اما بايد گفت كه از همه طيف هاي فكري در 
انتخابات پيش ثبت نام كردند. احمد وحيدي در حاشيه 
جلسه هيات دولت در جمع خبرنگاران اظهار كرد: نقد 
مردم بر عملكرد ما بسيار خوب است. از خدا مي خواهيم 
كه مردم ما را نقد كنند. وي در پاس��خ به اين پرس��ش 
كه آيا در وزارت كش��ور جلوي اقدامات تش��ريفاتي و 
هزينه بر گرفته شده است يا نه، تصريح كرد: اگر منظور از 
تشريفات، كارهاي زائد است كه نبايد انجام شود، چون 
مذموم است و انجام ندادن اين كارها، حسن نيست بلكه 
يك تكليف است. وحيدي درباره طرح آبرساني به زابل 
يادآور شد: در مورد آبرساني به زابل به شدت در تلاش 
هس��تيم . البته برخي از پروژه ها ممكن است زمان بر 
باش��د ولي از موضوعات جدي و در دستور كار ما است. 
وزير كشور درباره پيش ثبت نام چهره هاي سياسي در 
انتخابات و اينكه آي��ا آماري از پيش ثبت نام آنان وجود 
دارد يا خير، گفت: چهره ب��ودن يا نبودن كانديداها به 
ارزش گذاري منجر مي ش��ود و م��ا نمي خواهيم اين 
اقدام را انجام دهيم اما بايد بگويم كه از همه طيف هاي 
فكري در انتخابات پيش ثبت نام كردند. وي در پاسخ به 
پرسشي درباره اقدامات وزارت كشور براي راهپيمايي 
اربعين اظهار كرد: كارها در حال انجام اس��ت. مشكلي 
در سامانه سماح داش��تيم كه از ديروز يك سامانه هم 
س��ازمان حج و زيارت راه اندازي كرد و اميدواريم امروز 
مشكل س��امانه اصلي هم رفع شود. وحيدي در پاسخ 
به پرسش��ي درب��اره آخرين وضعي��ت پرونده حمله 
تروريستي به حرم شاهچراغ، تاكيد كرد: متهمان اين 
پرونده از سوي دستگاه هاي اطلاعاتي و امنيتي دستگير 
ش��دند و بايد محاكمه شوند و مراحل بعدي طي شود. 
خود فرد تروريس��ت اهل تاجيكستان بوده است. وزير 
كشور در پاسخ به پرسشي درباره انتقادات نسبت به در 
نظرنگرفتن اقدامات حفاظتي براي جلوگيري از تكرار 
چنين رخدادهايي در حرم شاهچراغ، تصريح كرد: برنامه 
حفاظتي از حرم شاهچراغ در نظر گرفته شده و اقدام هم 
شده بود اما در مقايسه با حمله اي كه طراحي شده بود 
و پيش بيني هاي صورت گرفته و حتي ش��ليك به فرد 
مهاجم، اين اتفاق تلخ رخ داد. البته تحكيم حفاظت از 
حرم شاهچراغ هم در دستور كار قرار دارد. وي در پاسخ 
به پرسشي درباره درگيري بين آمر به رعايت حجاب و 
فرد ديگري در شيراز و اينكه آغازكننده درگيري آمر به 
رعايت حجاب بوده است، تأكيد كرد: نه، اين حرف غلط 
است به اين دليل كه قوه قضاييه براي كسي حكم داد كه 
به آمر رعايت حجاب حمله كرده بود. اين گزارش غلط 
است و آمر به رعايت حجاب براساس اصول تذكر داده و 
فرد مقابل او خلاف عمل كرده بود. وحيدي در پاسخ به 
پرسشي درباره بازداشت عكاس ايراني از سوي طالبان، 
گفت: دولت حتم��اً اين موضوع را پيگيري مي كند اما 

جزييات اين موضوع مربوط به وزارت خارجه مي شود.

ارتقاي ارايه تسهيلات طرح 
كالابرگ الكترونيكي به ۵ دهك

سحنگوي دولت س��يزدهم از ارتقاي ارايه تسهيلات 
طرح كالابرگ الكترونيكي به ۵ دهك ابتدايي با تصميم 
هيات وزيران خبر داد. علي بهادري جهرمي سخنگوي 
دولت در حاشيه جلس��ه صبح چهارشنبه 1 شهريور 
140۲ هيات دولت در جمع خبرنگاران با گرامي داشت 
سالروز شهادت ش��هيدان رجايي و باهنر و تبريك به 
مناسبت فرارس��يدن هفته دولت، به ارايه توضيحاتي 
درباره مصوبات اين جلسه پرداخت و گفت: در جلسه 
امروز پس از ارايه گزارش��ي از پيشرفت طرح كالابرگ 
الكترونيكي از س��وي وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي، 
مصوب شد كه امكان استفاده از تسهيلاتي كه در اين 
مرحله از طرح براي ۳ دهك ابتدايي در نظر گرفته شده 
بود، به ۵ دهك ابتدايي ارتقا يابد. وي همچنين با بيان 
اينكه »بيشتر مصوبات امروز جلسه هيات وزيران ناظر 
به اصلاح نكات اعلامي از سوي هيات بررسي و تطبيق 
مصوبات دولت با قوانين بود«، عنوان كرد: آيين نامه نحوه 
جبران خسارت هاي وارده به كاركنان نيروي انتظامي 
يكي از آيين نامه هايي كه امروز به تصويب رسيد؛ در اين 
آيين نامه چگونگي پرداخت ديه يا جبران خساراتي كه 
احياناً در حين ماموريت يا انجام وظايف كاركنان عزيز 

نيروي انتظامي به آنها وارد مي شود، تعيين شده است.

بانك هاي دولتي
از زيان دهي خارج شدند

وزير اقتصاد گفت: براي اولين بار پس از سال ها بانك هاي 
دولت��ي غير از بانك س��په از زيان دهي خارج ش��دند. 
احسان خاندوزي در حاشيه جلسه روز هيات دولت در 
جمع خبرنگاران اظهار كرد: آمار پنج ماهه كاهش رشد 
نقدينگي در كشور كه بانك مركزي اعلام كرده نشان 
مي دهد حتي نس��بت به عدد هدف گذاري نقدينگي، 
شاهد تحقق وضعيت بهتري هس��تيم. اميدواريم كه 
همان ۲۵ درصدي ك��ه برنامه و هدف گ��ذاري بانك 
مركزي است تا پايان امسال محقق شود. وي افزود: براي 
اولين بار پس از سال ها بانك هاي دولتي غير از بانك سپه 
از زيان دهي خارج شدند. در سال 1400 بانك هاي ملي، 
كش��اورزي، توسعه و تعاون و سپه زيان دهي داشتند و 
چنان زيان دهي بالايي داشت كه سود تمامي بانك هاي 
ديگر دولتي را صرف خودش مي كرد. يعني در مجموع 
۵00 ميليارد توم��ان زيان در س��ال 1400 براي كل 
بانك هاي دولتي شناسايي شده بود. خاندوزي ادامه داد: 
با تدابير سخت گيرانه اي كه در نظر گرفتيم از اين عدد 
۵00 ميليارد تومان زيان بانك هاي دولتي در سال 1400 
به عدد ۷0 هزار ميليارد تومان سود مجموع بانك هاي 
دولتي رسيديم كه يك جهش بي سابقه در انضباط مالي 
است. اميدواريم با تدابير صورت گرفته بانك سپه هم در 
سال 140۲ از زيان دهي خارج شود. وزير اقتصاد در پاسخ 
به پرسشي درباره وضعيت وصول مطالبات ايران از ساير 
كشورها، اظهار كرد: باتوجه به پيشرفت خوب مذاكراتي 
تيم وزارت خارجه و بانك مركزي به ويژه با كشورهاي 
عراق و تركيه براي ارزهاي مسدوده كشور و نتايج بسيار 
خوب آن و اينكه اولين بخش هاي منابع آزادشده كشور 
از كره جنوبي در حال نقل و انتقال است، به محض تحقق 
اين امر رييس كل بانك مرك��زي جزييات آن را اعلام 
مي كند. خاندوزي در پاسخ به اين پرسش كه اقدامات 
دولت براي تخلف بانك هاي خصوصي و به ويژه سهام 
مازاد يكي از اين بانك ها كه ق��رار بود به وزارت اقتصاد 
بيايد اما با حكم دي��وان عدالت اداري جلوي آن گرفته 
شده، چيست؟ اظهار كرد: با رايزني هاي خوبي كه صورت 
گرفت، موضوع در ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي مطرح 
شد. درخواس��ت دولت از قوه قضاييه، همكاري ديوان 
عدالت اداري در اين زمينه بود كه اجرايي شد و ديوان در 
رأي خود تجديدنظر كرده و بخش عمده حق مديريت 
سهام مازاد برگشته است. وي يادآور شد: به محض اينكه 
صورت هاي مالي سال هاي گذشته آماده شود؛ چراكه 
برخي از بانك هاي ناتراز خصوصي هستند كه سه يا چهار 
سال است مجمع عمومي سالانه خود را برگزار نكرده اند 
و صورت مالي تأييدنش��ده دارند، عقب افتادگي هاي 

سال هاي گذشته را به سرعت جبران مي كنيم.

خبر خوش »منظور«
براي گندمكاران

رييس س��ازمان برنامه و بودجه گفت: تا چند روز 
آينده ۵0 هزار ميليارد تومان از مطالبات گندمكاران 
را پرداخت مي كنيم. داوود منظور در حاشيه جلسه 
هي��ات دولت در جم��ع خبرنگاران درب��اره دليل 
واگذارنشدن قير براي آسفالت راه هاي روستايي، 
اظهار كرد: بناي ما اين است كه كمك كنيم تا با دادن 
قير حمايتي، آس��فالت و راه سازي روستايي دنبال 
شود اما اين قير متعلق به دولت نيست بلكه متعلق 
به شركت هاي پخش و پالايش نفت خام است و اگر 
قرار باش��د قير را از آنها گرفته و به پيمانكار بدهيم 
حتما بايد مابه ازاي آن را جبران كنيم. وي ادامه داد: 
الان قيمت يك كيلو قير در بورس تقريبا 1۶ هزار 
تومان است در حالي كه در قانون بودجه پيش بيني 
شده بود كه قير با قيمت ۷ هزار تومان محاسبه كنيم 
بنابراين اين اختلاف قيمت بايد تعيين تكليف شود. 
در واقع اي��ن اختلاف قيمت را بايد از محلي تامين 
كنيم كه محل آن در بودجه پيش بيني نشده و به 
همين دليل امسال تاكنون نتوانسته ايم سهميه قير 
جديد تخصيص دهيم اما در تلاشيم با اصلاح قانون 
بودجه اين مشكل را حل كنيم. هدف ما اين است 
كه بخشي از اين قير توليدي كشور را براي راه هاي 
روستايي تخصيص دهيم. رييس سازمان برنامه و 
بودجه همچنين درباره زم��ان پرداخت مطالبات 
گندمكاران، گفت: امس��ال نزديك به 10 ميليون 
تن گندم خريداري مي كنيم كه نسبت به دو سال 
پيش ۵/۲ برابر شده است. قيمت خريد تضميني 
گندم را ه��م 1۵ هزار تومان تعيي��ن كرديم براي 
اينكه كشاورزان انگيزه فروش به دولت داشته باشند. 

از مثبت شدن شاخص ها تا تداوم دعوا با دولت قبل

سخنگوي كميسيون تلفيق تشريح كرد

بانكهايايرانبهروزهايخوشبازميگردند؟

جزييات آخرين بررسي ها در برنامه هفتم توسعه 
سخنگوي كميس��يون تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه 
با بيان اينكه اين كميس��يون مصوباتي براي اصلاح قانون 
سربازي داشته است، گفت كه كميسيون تلفيق تصويب 
كرد كه بودجه صدا و س��يما در طول برنامه هفتم افزايش 
پيدا كند. محسن زنگنه، سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه 
برنامه هفتم توسعه در نشست خبري در توضيح مصوبات 
كميسيون تلفيق برنامه هفتم، گفت: كميسيون تلفيق 
در طول 41 روز و نزديك به ش��ش هفته كاري به بررسي 
جزييات لايحه برنامه هفتم پرداخته كه بخش عمده آن 
تمام شده اس��ت. البته مواردي مربوط به حوزه فرهنگ، 
آموزش عالي، سياست خارجي، ساختارهاي اداري و حقوق 
و دستمزد باقيمانده است. همچنين برخي بخش ها مربوط 
به شركت هاي دولتي، پروژه هاي تملك دارايي سرمايه اي، 
رابطه مالي دولت و نفت، بحث ارز و يارانه و حقوق و دستمزد 

مراعا مانده كه هفته آينده بررسي مي شود.
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه 
بيان كرد: با مصوبه كميسيون يك درصد از هزينه هاي 
بودجه اي شركت هاي دولتي مندرج در پيوست ۳ قانون 
بودجه به مس��ائل حوزه فرهنگ و هنر اختصاص پيدا 
مي كند. يعني تمام دستگاه هايي كه به نحوي فرهنگي 
و هنري محسوب مي شوند مقرر شد كه در طول برنامه 
يك درصد به آنها اختصاص پيدا مي كند كه مثلا بر اساس 
بودجه 140۲ حدود ۲0 تا ۲۲ همت مي ش��ود. زنگنه با 
اشاره به مصوبات تلفيق درباره بودجه صدا و سيما گفت: 
تكاليف زيادي در قانون برنامه براي صدا و سيما پيش بيني 
شده اس��ت. در جدول ماده ۷۶ در خصوص سريال هاي 
ملي در طول پنج سال برنامه مقرر شد كه حداقل 1100 
قسمت صدا و سيما ساخت سريال داشته باشد كه رشد ۶1 
درصدي سالانه نسبت به سال پايه است. ۲۹۲0 قسمت 
پويانمايي يا انيميشن، ساخت ۳۶۵ قسمت مستند الف 
و ۵۲ قسمت مستند الف ويژه براي صدا و سيما تكليف 
شد كه اين س��الانه رشد ۲۶0 درصدي به شمار مي آيد. 
زنگنه ادامه داد: صدا و سيما مكلف است به ساخت 14۶0 
قسمت برنامه شاخص، 1۶00 قسمت سريال استاني، 
11 هزار و ۲00 قسمت پويانمايي استاني، ۳۷0 قسمت 
تله فيلم استاني، 14۶0 قسمت برنامه كودك، نوجوان و 
جوان و ساخت سالانه يك سريال الف ويژه. سخنگوي 
كميسيون تلفيق ادامه داد: افزايش 1۵0 درصدي برنامه 
توليدي ب��ا مخاطب كودك و نوج��وان و افزايش 1۵0 

درصدي برنامه با محوريت خانواده در ذيل قانون جواني 
جمعيت هم از ديگر مصوبات كميسيون تلفيق است.

   افزايش بودجه صدا و سيما
در طول برنامه هفتم

زنگنه در ادامه گفت: با تصويب كميسيون تلفيق در سال 
اول برنامه سهم بودجه صدا و سيما از منابع بودجه عمومي 
نسبت به سال 140۲، ۷۵ درصد رشد خواهد داشت. اكنون 
سهم صدا و سيما از بودجه سال جاري نزديك به 0.۸ درصد 
است كه اين رقم در سال اول برنامه به 1.1۵ درصد از منابع 
بودجه عمومي مي رسد. اين نسبت بايد تا انتهاي سال برنامه 
حفظ شود؛ اين مصوبه به اين دليل است كه پيش از اين در 
سرفصل برنامه هاي فرهنگي ساخت ۲0 فيلم سينمايي 
فاخر مصوب ش��ده بود كه بر اس��اس آن صدا و سيما بايد 
قراردادهاي چند س��اله ببن��دد و آن را مديريت كند. البته 
سهم صدا و سيما از بودجه نسبت به ساير كشورها با سطح 
استاندارد فرق دارد. صدا و سيما بايد عملكرد سالانه خود را 
به تفكيك به كميسيون فرهنگي و شوراي نظارت اعلام كند. 
وي همچنين اظهار كرد: دولت مكلف شد در زمينه كودك 
و نوجوان اقدام به ساخت بيش از ۷000 ساعت انيميشن 
در طول سال هاي برنامه داشته باشد. همچنين ما مصوباتي 
درباره تقويت كانون هاي پرورش فكري كودكان و نوجوانان 
هم داشتيم. سخنگوي كميسيون تلفيق در ادامه در توضيح 
مصوبه ديگر كميسيون گفت: درباره تكاليف وزارت ارشاد و 
سازمان صدا و سيما در خصوص رسانه هاي فراگير صورتي و 
تصويري بعد از صحبت ها در كميته تخصصي و كميسيون 
نهايتا مقرر ش��د كه طبق آيين نامه مصوب ش��وراي عالي 
انقلاب فرهنگي عمل شود. پيش از اين به خاطر تداخلات 
بين سازمان صدا و سيما و وزارت فرهنگ درباره رسانه هاي 
فراگير صوت و تصوير تفاهم نامه اي بين دو مجموعه امضا شد 
كه در آن وظايف مشخص شد و به تاييد شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي نيز رسيد. كميسيون در اين باره مبنا را همان مصوبه 
قرار داد كه در برنامه هفتم لحاظ شود. البته تبصره هايي هم 

دارد كه در جلسات بعدي كميسيون بررسي مي شود.

   مصوبه كميسيون تلفيق
براي حمايت از توليد

زنگنه در توضيح برخي ابهامات در خصوص مصوبه تلفيق 
درباره خريد تضميني كالاهاي اساسي بر اساس نرخ ارز بازار 

مبادله گفت: برخي فعالان اقتصادي اين مصوبه را به معناي 
افزايش قيمت كالاهاي اساسي تعبير كردند؛ حال اينكه ما 
تصويب كرديم كه قيمت گذاري محصولات اساسي توسط 
شوراي قيمت گذاري متشكل از س��ازمان برنامه، وزارت 
كشاورزي، برخي دستگاه ها، نمايندگان ناظر از مجلس و 
تشكل هاي كشاورزي باش��د. در آنجا عنوان شد بر اساس 
قيمت هزينه هاي انجام شده و تورم سالانه و قيمت محصول 
در كشورهاي همس��ايه نرخ تضميني محاسبه شود. وي 
ادامه داد: مثلا دولت قيمت گندم را بر اساس ارز ترجيحي 
محاسبه مي كند كه از خارج وارد شود. نتيجه آن است كه 
طبق گفته يكي از نمايندگان دولت خريد گندم از خارج 
به صرفه تر از خريد از كش��اورز است چون با ارز ترجيحي 
محاسبه مي شود. اين روند منجر به عدم انگيزه كشاورز و 
حتي تقويت قاچاق كالا خواهد شد. ما مصوب كرديم كه 
دولت براي قيمت گذاري و خريد كالا از كشاورز محاسبه ارز 
را بر اساس مركز مبادله انجام دهد. امسال گندم با قيمت 1۵ 
هزار تومان از كشاورز مي خريم، اينكه دولت گندم را به چه 
قيمتي به نانوايي بدهد بستگي به سياست دولت دارد. دولت 
مي تواند يارانه ريالي بدهد كه در اينجا حدود 104 همت براي 
خريد گندم در اختيار دولت به صورت بلاعوض گذاشته ايم. 
پس رابطه مالي بين دولت و كشاورز براي حمايت از توليد 
تعريف شده است؛ حال اينكه دولت بخواهد چگونه آن را در 
اختيار نانوايي ها قرار داده و محاسبه كند با دولت است. اگر 
دولت مي خواهد به مردم يارانه دهد نبايد از جيب كشاورز 
باشد. زنگنه بيان كرد: دولت مي تواند يارانه را از جيب خود به 
مصرف كننده بدهد. در ادامه مصوبه هم آمده كه اگر ضرر و 
زياني متوجه كشاورز به دليل سياست هاي قيمتي شد دولت 
اين خسارات را بايد جبران كند. سخنگوي كميسيون تلفيق 
لايحه برنامه هفتم بيان كرد: امسال به خاطر سياست گذاري 
و قيمت گ��ذاري خوب عرضه گندم به دول��ت در مرز 10 
ميليون تن بود كه اگر به 10.۲ ميليون تن برسيم در حوزه 
آرد خانگي به خودكفايي مي رسيم و اين اتفاق خوبي است.

   صندوق ذخيره فرهنگيان
متعلق به فرهنگيان است

وي در واكن��ش به ط��رح ابهاماتي در خص��وص مصوبه 
كميسيون تلفيق درباره صندوق ذخيره فرهنگيان گفت: ما 
صندوق ذخيره فرهنگيان را متعلق به فرهنگيان مي دانيم. 
بخشي از س��رمايه صندوق توسط دولت تامين مي شود و 

بخشي از حقوق فرهنگيان هم در طول سال هاي خدمت 
به صندوق ريخته مي ش��ود. لذا منابع صندوق مشترك 
بين دولت و فرهنگيان اس��ت. ما در مصوبه خود تعرضي 
به حقوق فرهنگيان نداش��تيم. وي توضيح داد: خيلي از 
فرهنگيان در طول ۳0 سال خدمت مبلغ قابل توجهي را به 
صندوق مي دهند و دولت هم منابع قابل توجهي به صندوق 
واريز مي كند اما در نهايت خروجي، براي س��بد معيشتي 
فرهنگيان مورد قبول و مطلوب نيس��ت و نبود شفافيت 
وجود دارد. مثلا فرهنگيان مي گويند كه با پول آنها فلان 
ساختمان خريداري ش��ده كه در طول سال هاي گذشته 
به چند برابر رسيده است. پس تكليف آنها از سود حاصله 
از اين افزايش قيمت ساختمان چيست؟ ما دولت را ملزم 
كرديم كه تمامي اموال صندوق تجديد ارزيابي شود كه اين 
شامل اموال منقول و غير منقول و كليه دارايي ها است و بعد 
تبديل به اوراق سهام شود كه اين سهام به فرهنگيان داده 
خواهد شد. وي افزود: اوراق سهام در بازار سرمايه يا هر جاي 
ديگري قابل داد و ستد است. اگر فرهنگيان اوراق را واگذار 
نكنند در پايان سال سود به اوراق اضافه مي شود. اين نماينده 
مجلس توضيح داد: طبق ماده 1۳ قانون محاسبات عمومي 
در مواردي كه نهادها و دستگاه ها از بودجه عمومي استفاده 
مي كنند مجلس و دولت مي تواند براي آن قانونگذاري كند؛ 
البته حتما بايد حقوق مكتسبه سهامداران حفظ شود كه اين 
شامل صندوق فرهنگيان هم مي شود؛ اين مصوبه در جهت 

شفافيت صندوق و به نفع فرهنگيان خواهد بود.

   اصلاح قانون سربازي
سخنگوي كميسيون تلفيق درباره مصوبات كميسيون در 
خصوص سربازي گفت: ما در مصوبه اي از ستاد كل نيروهاي 
مسلح به عنوان متولي مباحث سربازي خواسته ايم كه نسبت 
به اصلاح قانون س��ربازي اقدام كند كه اين شامل مواردي 
همچون كاهش مدت سربازي، متناوب بودن زمان سربازي و 
تبديل سربازي به خدمات ديگر است. قرار است اين اصلاحات 
در سال اول برنامه آورده شده و به تاييد مقام معظم رهبري 
برسد. درباره معافيت ها هم مصوب شد كه مشمول كساني 
شود كه بالاي ۳۵ سال و داراي دو يا سه فرزند هستند. وي 
در پايان بيان كرد: در تمامي مواردي كه مصوبات مشمول 
دستگاه ها و سازمان هاي زيرنظر رهبري مي شود يا نيروهاي 
مسلح كه فرماندهي آن با فرمانده كل قوا است، در آخر ماده 

11۸ لايحه آمده است كه اينها منوط به اذن رهبري است.



وزير نفت از حمايت اين وزارتخانه از س��رمايه گذاري 
در ح��وزه خودروه��اي عموم��ي برقي خب��ر داد. به 
گزارش »تعادل«، ج��واد اوجي وزير نفت با حضور در 
جمع خبرنگاران حاضر در حيات دولت با اعلام خبر 
همكاري مشترك ميان اين وزارتخانه و وزارت صمت 
با شهرداري تهران، گفت: ضمن تشكر از برادر خوبم 
آقاي زاكاني ش��هردار تهران، ما يك كار مشتركي را 
ميان وزارت نفت، وزارت صمت و ش��هرداري تهران با 
موضوع كاهش آلايندگي هواي پايتخت آغاز كرديم و 
به طور جد اين مساله را پيگيري مي كنيم تا ان شاءالله 

به زودي عملياتي شود.
وي ادامه داد: موضوع اين كار مش��ترك هم حمايت 
از س��رمايه گذاراني اس��ت ك��ه علاق��ه و تماي��ل به 
س��رمايه گذاري در ح��وزه برقي ك��ردن خودروهاي 

عمومي اعم از تاكسي ها و وانت بارها دارند.
وزير نفت تصريح كرد: وزارت نفت تقبل كرده است كه 
به ازاي سرمايه گذاري كه در اين مساله صورت مي گيرد 
و در مقابل ميزان سوختي كه صرفه جويي مي شود يا 
حواله سوخت را پرداخت مي كنيم يا معادل قيمت آن 
سوخت به نرخ فوب خليج فارس به سرمايه گذار عزيز 

پرداخت مي شود.
وي افزود: اين مي تواند انگيزه اي براي سرمايه گذاراني 
كه مش��تاق هس��تند در امر برقي ك��ردن خودروها 
فعاليت كنند، باش��د. اين طرح به خصوص با درايتي 
كه ش��هرداري تهران و وزارت صم��ت به خرج دادند، 
از خودروهاي عمومي از جمله تاكسي ها و وانت بارها 

شروع مي شود.
اوجي خاطرنش��ان كرد: با اين اق��دام مي تواند يك 
انقلاب در بحث اين صنعت اتفاق بيفتد كه ان شاءالله 
موجب كاهش آلودگي هوا بالاخص در ش��هر تهران 

باشد.
اوجي همچنين اع��لام كرد: توليد واقعي نفت خام به 

۳ ميليون و ۳۰۰ هزار بشكه در روز رسيده است كه تا 
پايان شهريور اين ميزان به ۳.۴ ميليون بشكه افزايش 

خواهد يافت.
وزير نفت بيان كرد: در ۴ ماهه امسال ۱۶ درصد گاز 
بيش��تر يعني روزي ۳۶ ميليون متر مكعب بيشتر 
و در نتيج��ه روزانه ۲۰ ميليون ليتر س��وخت مايع 
را ب��ه نيروگاه ها تزريق كرده ايم ك��ه هم به كاهش 

آلايندگ��ي و ه��م افزايش صادرات س��وخت مايع 
مي انجامد. وي افزود: در تمام جايگاه هاي س��وخت 
عمليات سوخت رس��اني طبق روال عادي در جريان 
است و فضايي كه رس��انه هاي معاند به آن دامن زده 
بودند، خنثي شد. وزير نفت بار ديگر تاكيد كرد: دولت 
هيچ برنامه اي براي افزايش قيمت بنزين ندارد و از مردم 
مي خواهم با تنظيم موتور و باد لاستيك خودروهاي 

ش��خصي خود به كاهش مصرف بنزين كمك كنند. 
اوجي اين را هم گفت كه مصرف بنزين از روزي ۱۳۷ 
ميليون ليتر در ماه گذشته به ۱۱۳ ميليون ليتر كاهش 

يافته است.
وي با تاكيد بر اينكه در كشور كمبود بنزين نداريم، 
خاطرنشان كرد: ذخاير بنزين در كشور نسبت به ۴ 
ماه سال گذشته ۱۵۰ ميليون ليتر هم بيشتر داريم.

تحليل

خبر كوتاه

اخبار 3 .Thu  نفت و انرژی Aug 24. 2023    2570   پنجشنبه 2 شهریور 1402     7 صفر 1445    سال دهم      شماره

خريد تجهيزات فرآورشي سيار 
نفت خام در دستور كار قرار گرفت

مديرعامل ش��ركت ملي نفت ايران با اعلام اينكه تا 
پايان شهريورماه، ايران كانال توليد روزانه ۳ ميليون 
و ۴۰۰ هزار بش��كه نفت را مي گذراند، گفت كه اين 
 Skid« شركت خريد تجهيزات فرآورش��ي سيار
Mounted«  را در دس��تور كار خ��ود ق��رار داده 
تا بتواند چالش هاي موجود در بخش روس��طحي 
براي افزايش سريع توليد نفت خام را از بين ببرد. به 
گزارش ايس��نا، محسن خجسته مهر در ديدار وزير 
نفت با اعضاي كميس��يون انرژي مجلس شوراي 
اس��لامي با بيان اينكه پيش از ش��روع به كار دولت 
سيزدهم، مجلس چند شاخصه براي انتخاب وزير 
نفت مش��خص كرده بود، گف��ت: افزايش صادرات 
نفت، جذب سرمايه  براي جبران كاهش ۲ ميليون 
بش��كه اي نفت و حفظ توليد گاز از ميدان مشترك 
پارس جنوبي از جمله مهم ترين شاخص هاي انتخاب 
وزير نفت بود. وي ادامه داد: در بخش سرمايه گذاري 
به ط��ور مش��خص در دولت س��يزدهم ق��رارداد و 
تفاهم نامه ۱۴ پروژه امضا ش��ده كه از اين تعداد ۱۲ 
تفاهم نامه و قرارداد مربوط به ميدان هاي مشترك 
بوده اس��ت، همچنين در اين دولت نسبت توليد از 
ميدان هاي مش��ترك )غرب كارون( به ميدان هاي 
مستقل سه به يك شده است، بنابراين راهبرد توليد 
نفت در كشور نيز در اين دولت در صدر اهداف قرار 
دارد. مديرعامل ش��ركت ملي نفت ايران گفت: در 
آغاز دولت سيزدهم و در اوج تحريم هاي كشورهاي 
غربي، شخصي تصور نمي كرد ايران بتواند صادرات 
نفت خ��ود را به دو برابر افزاي��ش دهد، اين افزايش 
صادرات كمك شاياني به كمبود ارز در كشور داشته 
اس��ت، در زمينه توليد گاز نيز بيش��ترين قرارداد و 
تفاهم نامه هاي يادشده در اين دولت مربوط به توسعه 
ميدان مشترك پارس جنوبي است كه مهم ترين آنها 
آغاز طراحي پروژه فشارافزايي در اين ميدان گازي 
بود. وي با بيان اينكه در دو سال اخير حمايت هاي 
همه جانبه جايگاه مهمي در نظام جمهوري اسلامي 
ايران همچون كميس��يون انرژي مجلس شوراي 
اسلامي از شركت ملي نفت ايران به من و همكارانم 
قوت قلب داده است، اظهار كرد: هم اكنون با همكاري 
مجلس شوراي اسلامي به سرعت طرح هاي توسعه 

اين صنعت را پيش مي بريم.

15 درصد به ظرفيت برداشت آب 
از سد كرج افزوده شد

با اتمام مراحل توسعه تصفيه خانه آب شماره يك كرج، 
معادل ۱۵ درصد به ظرفيت برداشت آب شرب از سد 
اميركبيركرج اضافه شد. به گزارش ايلنا از وزارت نيرو، 
حميدرضا نامداري مدير عامل ش��ركت آبفاي البرز با 
اع��لام اين خبر گفت: تصفيه خانه آب ش��ماره ۱ واقع 
درحصار كرج درابت��دا با ظرفيت۶۴8۰ مترمكعب در 
شبانه روز درسال ۱۳۴۴ وارد مدار بهره برداري شد و در 
سال ۱۳8۴ ظرفيت آن به ۲۵ هزار و 9۲۰ متر مكعب در 
شبانه روز ارتقا يافت، اما به علت بارگذاري جمعيت بسيار 
بالا طي سال هاي اخير دركرج، در سال ۱۴۰۱ توسعه 
اين تصفيه خانه براي برداش��ت بيشتر آب از سد كرج 
با استفاده از تخصيص هاي قانوني وزارت نيرو، مدنظر 
قرار گرفت. مديرعامل آبفاي البرز ادامه داد: در توسعه 
تصفيه خانه آب شماره يك كرج 8۶۴۰ متر مكعب در 
شبانه روز با اس��تفاده از فناوري نوين به ظرفيت قبلي 
افزوده مي ش��ود ك��ه هم اكنون در ح��ال بهره برداري 
آزمايشي است و تا انتهاي تابستان سال جاري به طور 
كامل وارد مداربهره برداري مي ش��ود. نامداري هزينه 
توسعه تصفيه خانه شماره ۱ را ۳۰ ميليارد تومان ذكر 
كرد و بيان داشت: اين طرح به منظور جبران بخشي از 
كمبودهاي آب كرج به خصوص در تابستان وافزايش 
تاب آوري ش��بكه توزيع آب اجرا شده و به اين ترتيب 
جمعيت زيرپوشش اين تصفيه خانه از ۱۰۵ به ۱۴۰ هزار 
نفر افزايش مي يابد و مناطق كم برخوردار از آب شامل 
حصار، كلاك، ساساني، خيابان هاي برغان و فروغي زير 

پوشش تصفيه خانه قرار مي گيرند.

خزر 1۰۰ متر عقب نشيني كرد
يك نماينده مجلس با تاكيد بر اينكه بايد نشست مديريت 
بحران خزر در كشورها استارت زده شود، گفت: اكنون 
در برخي مناطق ش��مالي حدود ۱۰۰ تا ۱۲۰ متر دريا 
عقب نشيني داشته و اين به معناي فاجعه دريايي و محيط 
زيستي است. كمال عليپور خنكداري در گفت وگو با ايلنا، 
درباره اوضاع خزر در پي كاهش ورودي آب به اين درياچه 
اظهار داشت: طي چند سال اخير بواسطه وضعيت اقليم و 
خشكسالي منابع آبي در تمامي كشورها از جمله ايران تا 
حدي دچار تنش شده و به طبع روي درياي خزر نيز تاثير 
گذاش��ته به طوري كه به خاطر بارش كم خزر در سمت 
كش��ور ما عقب نشيني زيادي داشته اس��ت. وي افزود: 
به خاطر كاهش بارندگي در چند س��ال اخير تعدادي از 
رودخانه ها حتي در اس��تان هاي شمالي رو به خشكي 
رفته اند، مثلا از ابتداي ارديبهشت بزرگ ترين رودخانه ها 
از جمله تجن و تالار و همچنين سياهرود و هراز و درواقع 
رودخانه هاي بزرگ و وحش��ي تقريبا خشك شده اند، 
سمت استان گيلان هم س��فيدرود اوضاع خوبي ندارد 
در گلستان هم اوضاع نابسامان است، يعني حوضه آبريز 
خزر از سمت ايران تقريبا خشك شده است. عضو هيات 
نمايندگان استان مازندران با بيان اينكه سدسازي ها هم 
در كاهش ورودي آب به خزر بي تاثير نبوده است، گفت: 
اكنون موضوع مهم تامين آب بخش كش��اورزي و آب 
شرب است بنابراين بايد يك ذخيره آبي براي زمان بارش 
كم داشته باشيم، علاوه بر اينها در برخي نقاط استان هاي 
شمالي هم فرونشست زمين رخ داده است به همين خاطر 
نمي توان از آب زيرزميني نيز كه سطح آنهم بسيار رو به 
افت است؛ برداشت بي رويه داشت، همه اينها مزيد بر علت 
شد كه آب كمتري به سمت درياچه روانه مي شود وي بيان 
داشت: اكنون كشاورزان آب بندهايي احداث كرده اند كه 
بتواند آب را براي كشاورزي پمپاژ كنند همه اينها منجر 
به اين شده كه خزر به طور جدي دچار عقب نشيني شده 
به اضافه اينكه در س��مت روسيه هم روي رودخانه ولگا 
سدسازي هايي شده است، بنابراين قبل از موضوع تعيين 
حدود مرزي و سهم هر كشور از درياچه موضوع مهم تر كم 
شدن سطح آب درياچه است كه بايد به آن پرداخته شود.

وزير نفت اعلام كرد

حمايت وزارت نفت از سرمايه گذاري در حوزه خودروهاي برقي

توليد و صادرات نفت ايران در مدار صعود
توليد نفت ايران از آغاز فعاليت دولت سيزدهم طي ۲۰ ماه 
به بيش از ۳ ميليون بشكه و توليد گاز خام به بيش از يك 
ميليارد مترمكعب رسيده و آنطور كه وزير نفت اعلام كرده 
است تا پايان شهريورماه توليد نفت ما به ۳ ميليون و ۴۰۰ 

هزار بشكه در روز مي رسد.
به گزارش ايسنا، هم اكنون ايران ظرفيت توليد نفت حدود 
۳ ميليون و 9۰۰ هزار بش��كه در روز را دارد؛ توليد واقعي 
نفت كشور هم روزانه بيش از ۳ ميليون بشكه اعلام شده 
است. از سوي ديگر ايران در مجموع با ۱۰ پالايشگاه نفت 
خام و ميعانات گازي خود، ظرفيت پالايش بيش از روزانه 
۲ ميليون و ۲۰۰ هزار بش��كه تا ۲ ميلي��ون و ۳۰۰ هزار 
بشكه دارد كه از اين مقدار حدود ۴۵۰ هزار بشكه مربوط 
به ميعانات گازي و پالايشگاه س��تاره  خليج فارس است. 
همچنين 9 پالايشگاه ديگر ايران البته خوراك نفت خام 
دريافت مي كنند كه در صورت كار با ظرفيت كامل، روزانه 
رقمي حدود يك ميليون و ۷۰۰ هزار بشكه تا يك ميليون 
و 8۰۰ هزار بشكه نفت خام نياز دارند. البته پالايشگاه هاي 
كش��ور در بازه هاي زماني مختلف تعميرات و نگهداري 
دوره اي دارند كه همه يا بخش��ي از دريافت خوراك نفت 
خام را متوقف مي كنند و مصرف داخلي نفت خام كشور 
كاهش مي يابد. براي نمونه در ارديبهش��ت ماه پالايشگاه 
امام خميني )ره( شازند تعميرات دوره اي داشته كه بخشي 
از خوراك دريافتي آن با كاهش همراه شده است. بنابراين 
ايران در حالي كه روزانه بيش از ۳ ميليون بشكه نفت خام 
توليد مي كند، ظرفيت توليد بيش از ۳ ميليون و 8۰۰ هزار 
بشكه نفت خام را نيز داراست كه با افزايش مقدار صادرات، 
اين ظرفيت بالقوه مي تواند تبديل به بالفعل شده و با افزايش 

توليد، نفت بيشتري روانه بازارهاي جهاني كند.
افزون بر اين، ايران ظرفيت توليد روزانه 8۰۰ هزار بشكه 
ميعانات گازي نيز دارد، رش��د صادرات نفت و ميعانات را 
از صفر ش��دن ذخاير ميعانات گازي روي آب نيز مي توان 
فهميد. با وجود ذخيره 8۷ ميليون بشكه اي ميعانات در آغاز 
به كار دولت سيزدهم، اكنون با صادرات آن ذخيره ميعانات 
گازي ايران روي آب به صفر رسيده است، بنابراين صادرات 
روزانه يك ميليون و ۶۰۰ هزار بشكه نفت ايران با توجه به 
آمار توليد و مصرف پالايشگاه هاي كشور در كنار استفاده از 
نفت ذخيره شده در دولت گذشته، به طور كامل امكان پذير 
است. موضوع ديگري كه البته افزايش توليد و صادرات پايدار 
نفت ايران را تأييد مي كند، استناد به گزارش مركز آمار ايران 
درباره رشد اقتصادي سال ۱۴۰۱ است، ايران سال گذشته 
رشد اقتصادي ۴.8 درصد با نفت و ۴.۵ درصد بدون احتساب 
نفت را تجربه كرده است. اين اختلاف نشان مي دهد نفت 

نقش مهمي در توليد ناخالص داخلي داشته است.
روند افزايشي فروش محموله هاي نفتي ثبت رقم بيش از 
۴۲ ميليارد دلاري براي ارزش صادرات نفت خام ايران در 
سال ۲۰۲۲ ميلادي نشان مي دهد اين رقم به دنبال افزايش 
فروش محموله هاي نفتي در حال نزديك شدن به رقم ۶۰ 

ميليارد و ۵۰۰ ميليون دلار در سال ۲۰۱8 است.
 دولت س��يزدهم با به كارگيري ديپلماسي موفق انرژي، 
توانس��ت صادرات نفت را به مق��دار قابل توجهي افزايش 
دهد و تنها دو سال بعد از خيز وزارت نفت دولت سيزدهم 
براي افزايش توليد و صادرات نفت، س��ازمان كشورهاي 
صادركننده نفت )اوپك( گزارش داده كه ارزش صادرات 
نفت ايران در س��ال ۲۰۲۲ ميلادي به ۴۲ ميليارد و ۶۰۰ 
ميليون دلار رسيد كه در مقايسه با رقم ۲۵ ميليارد و ۵۰۰ 
ميليون دلاري در سال ۲۰۲۱ و ۷ ميليارد و 9۰۰ ميليون 
دلار در س��ال ۲۰۲۰ و ۱9 ميليارد و ۴۰۰ ميليون دلار در 

سال ۲۰۱9 افزايش داشته است.
ثبت رقم بيش از ۴۲ ميليارد دلاري براي ارزش صادرات 
نفت خام ايران در س��ال ۲۰۲۲ ميلادي نش��ان مي دهد 

اي��ن رقم به دنبال افزايش ف��روش محموله هاي نفتي در 
حال نزديك شدن به رقم ۶۰ ميليارد و ۵۰۰ ميليون دلار 
ثبت شده در سال ۲۰۱8 است. ارزش صادرات نفت ايران 
پ��س از آن رخ داده كه توليد نفت اي��ران در ماه ژوئن به ۳ 
ميليون و ۱۰ هزار بشكه در روز رسيده است. اين رقم مشابه 
ماه مه امسال بوده است و توليد نفت خام ايران از آغاز سال 
۲۰۲۳ ميلادي تاكنون با ۳۵۰ هزار بشكه افزايش همراه 

بوده است.
توليد نفت خام ايران با وجود تحريم هاي ش��ديد در سال 
۲۰۲۲ ميلادي هم با افزايش ۱۳۰ هزار بشكه اي روبرو بوده 
و به ميانگين ۲ ميليون و ۵۵۰ هزار بش��كه در روز رسيده 
اس��ت. اين افزايش توليد و صادرات نف��ت ايران در مدت 
زمان دو سال گذشته يك پيام واضح داشته كه پيامد آن 
چيزي جز بي اثر شدن تحريم هاي بين المللي عليه صنعت 
نفت ايران نيست. ليندسي گراهام، سناتور جمهوري خواه 
امريكا در ماه مه امسال اعتراف كرد كه تحريم هاي يكجانبه 
اعمال شده عليه ايران بي اثر بوده است، همچنين تحريم هاي 
بين المللي عليه صنعت نفت ايران از سال ۱۳9۷ بدين سو 
همواره تشديد شده است كه از نگاه بسياري، صادرات نفت 
ايران پس از اعمال دوباره تحريم ها عليه اين كشور هرگز به 
اين اندازه بالا نبوده است.گزارش ها نشان مي دهد توليد نفت 
خام ايران در ماه هاي آوريل، مه و ژوئن روندي افزايشي را 
طي كرده است، به طوري كه ايران از ماه مه امسال توانست 
دوباره جايگاه چهارمين توليدكننده نفت در اوپك را كه 
براي سال ها از آن دور شده بود دوباره به دست آورد و تثبيت 
كند، همچنين با روي  كار آمدن دولت سيزدهم، توجه به 
بازيابي بازارهاي نفتي ايران و احياي ظرفيت هاي توليد نفت 
در اولويت قرار گرفت تا آنجا كه پس از چند ماه اعلام شد 
صادرات نفت ايران ۴۰ درصد افزايش داشته است كه اين 

روند در سال ۱۴۰۱ نيز تداوم داشته است.
جواد اوجي، وزير نفت با تأييد افزايش صادرات نفت ايران 
پيش از اين گفته بود كه در سال ۱۴۰۱، ۱9۰ ميليون بشكه 
نفت بيشتر از سال ۱۳99 و 8۳ ميليون بشكه بيشتر از سال 
۱۴۰۰ صادر شده است. وزير نفت پيش بيني كرد كه امسال 

نيز ركوردي تازه در صادرات نفت ثبت شود.
اوجي، با اش��اره به ظرفيت توليد روزانه ۳ ميليون و 8۰۰ 
هزار بشكه نفت خام و ميعانات گازي و بيش از يك ميليارد 
مترمكعبي گاز غن��ي )ترش( در ايران گفته كه با توجه به 
وجود ظرفيت بالاي توان توليد نفت و گاز، ايران در دولت 
س��يزدهم برنامه  مدوني براي افزايش توان توليد در نظر 

گرفته است.
وي درباره به صفر رسيدن ميعانات گازي شناور در سواحل 
نيز يادآور شده بود: در شهريورماه ۱۴۰۰، 8۷ ميليون بشكه 
ميعانات گازي شناور روي آب از چالش هاي مهم و مشكل 
اساسي و پاشنه آشيل دولت بود و مشتري يابي براي اين 
ميعانات گازي كه حتي دو فاز شده بودند و تغيير رنگ هم 
داده بودند، كاري بسيار سخت بود و همه مخازن در خشكي 
و دريا پر شده بود و افزوده كه با توليد روزانه نزديك به 8۰۰ 
هزار بشكه ميعانات گازي و با همت دولت سيزدهم اكنون 
نه تنها ميعانات توليدشده، فروخته ش��ده و بشكه اي به 
ذخيره سازي هاي روي آب اضافه نمي شود، بلكه ميعانات 
گازي از پيش ذخيره شده هم با وجود سخت گيرانه ترين 
تحريم ها فروخته و ميعانات گازي روي آب صفر شده است.

وي به مهم ترين اقدام هاي انجام شده در وزارت نفت و در دو 
سال اخير نيز اشاره و اعلام كرد: بحث توسعه سرمايه گذاري، 
تكميل طرح هاي نيمه تمام، رشد توليد در حوزه گاز، نفت، 
پالايش و پتروشيمي از مهم ترين اقدام هايي بود كه در اين دو 
سال انجام داديم كه اين موارد به فعال شدن زنجيره وسيعي 
از صنايع و پيمانكاران منجر شد و بدون شك توليد و صادرات 

نيز به تبع آن افزايش خواهد يافت.

اوج��ي به موضوع تكميل طرح ه��اي كلان نيمه تمام در 
صنعت نفت اش��اره كرد و گفت: در سال ۱۴۰۱، ۳۱ طرح 
نيمه تمام به ارزش ۱۲ ميليارد دلار را به اتمام رسانديم و ۶۷ 
طرح نيمه تمام نيز به ارزش ۱۵.۱ ميليارد دلار امسال به 
بهره برداري خواهد رسيد، همچنين آغاز عمليات اجرايي 
۱۵ طرح ب��ه ارزش ۱۴ ميليارد دلار را ني��ز در نفت، گاز، 

پالايش و پتروشيمي خواهيم داشت.
وي ادامه داد: در صورت اجرايي شدن طرح هاي مدنظر ما در 
سال ۱۴۰۲، به توليد نفت ما روزانه ۱۲8 هزار بشكه افزوده 
خواهد شد. در بحث گاز نيز نزديك به ۳9 ميليون مترمكعب 
در روز افزايش توليد خواهيم داشت و با افزايش روزانه ۳۰۰ 
هزار بش��كه اي ظرفيت انتقال فرآورده هاي نفتي مواجه 
خواهيم شد، همچنين به ظرفيت پالايشگاهي كشور افزوده 
خواهد شد كه به اين موارد بايد به افزايش خطوط گازرساني 

و افزايش ظرفيت محصولات پتروشيمي را نيز افزود.
محمد خطيبي - نماينده سابق ايران در اوپك در همين 
راستا به ايسنا گفت: سياست گذاري دولت سيزدهم براي 
فروش نفت مسير درستي را طي كرده و آمار بين المللي نيز 

گواه اين مساله است.
وي با اشاره به آمار منتشر شده از سوي اوپك مبني بر اينكه 
ارزش صادرات نفت ايران در سال ۲۰۲۲ ميلادي از مرز ۴۲ 
ميليارد دلار گذشته است، اظهار كرد: آمار و ارقامي كه منابع 
بين المللي مطرح مي كنند قطعا اعتبار دارد و نشان مي دهد 
كه دولت سيزدهم در فروش نفت موفق بوده است و علي رغم 
تحريم ها توانسته حجم قابل توجهي از فروش را انجام دهد.

وي با بيان اينكه عملكرد فعلي دولت بيانگر اين است كه 
سياست هاي اعمال ش��ده در مورد فروش درست بوده و 
بازارسازي مناسب صورت گرفته است، گفت: صادرات نفت 
در دولت دوازدهم كه به رقم بسيار نگران كننده اي رسيده 
بود اكنون بس��يار افزايش پيدا كرده و اين مساله را منابع 
بين المللي نيز اذعان مي كنند، سياست فروش يك سياست 

درستي بوده كه به درستي در حال اجراست.
نماينده سابق ايران در اوپك با اشاره به آمار و ارقام منتشر 
شده در خصوص صادرات نفت ايران، گفت: هر ماه اين ارقام 
بهتر مي شود كه بيانگر عملكرد درست و سياست گذاري 
مناسب در اين بخش است و مي توان منتظر نتايج خوبي 

در اين بخش بود.
خطيبي درباره پتانس��يل فروش نفت اي��ران، گفت: آمار 
فروش نشان مي دهد كه از رقم ۱.۵ ميليون بشكه نيز فراتر 
رفته ايم و حركت به سمت جلو ادامه دارد و آمار ماهانه نيز 
بيانگر اين است كه اين رقم در حال افزايش است و به نظر 
مي رسد كه علي رغم تحريم ها دولت سيزدهم توانسته كه 
رقم صادرات را افزايش دهد و اين موضوع با سياست فعال 
كردن پالايش��گاه هاي غير فعال و ارسال نفت خام به آن 

پالايشگاه ها ارتباط دارد.
وي با تاكيد بر اينكه اين سياس��ت ها درست بوده و جواب 
مثبت داده است، گفت: تجهيز پالايشگاه هاي بلااستفاده 
و صدور خدمات فني و مهندسي توانسته اقدامي بزرگ در 
صنعت نفت ايران باشد و اين يك بازي دو سر برد براي ايران 

و كشورهايي است كه با آنها همكاري داشته است.
نماينده سابق ايران در اوپك با بيان اينكه براي كشورهايي 
كه چنين پالايش��گاه هايي دارند سياس��ت مثبتي است 
گفت: اين موضوع مي تواند براي ايران مفيد باشد چراكه با 
به كارگيري خدمات فني و مهندسي توانستيم نفت خام را به 
اين پالايشگاه ها ارسال كنيم و بخشي از فرآورده را به همان 
كشور و بخشي ديگر را به كشورهاي ديگر فروش برسانيم و 

اين موضوع به نفع هر دو كشور است.
ب��ه گفته خطيبي توان اي��ران در ص��دور خدمات فني و 
مهندسي نيز نشان مي دهد كه قابليت هاي زيادي در صنعت 
نفت وجود دارد كه مي توان از آن بهره گرفت؛ اگر با همين 

روند پيش برويم و در آفريقا نيز بتوانيم چند پالايشگاه را 
فعال كنيم و اين سياست ادامه داشته باشد مي توانيم اميدوار 

باشيم كه به رقم قبل از تحريم ها برسيم.
مهدي حسيني - كارشناس ارشد حوزه انرژي نيز با اشاره 
به پتانسيل هاي ايران در حوزه توليد نفت، به ايسنا گفت: 
از نظر ميزان ذخاير و مسائل فني هيچ دليلي وجود ندارد 
كه ما نتوانيم ظرفيت توليد را از آنچه كه هست تا بيش از 
دو براب��ر افزايش دهيم، به عبارتي اگر امروز مي گوييم كه 
ظرفيت توليد حدود ۳.۵ ميليون بشكه است تا حدود ۶ تا ۷ 
ميليون بشكه مي توانيم افزايش ظرفيت داشته باشيم. وي با 
بيان اينكه ميزان نياز صنعت نفت به سرمايه گذاري بستگي 
به اين دارد كه اولويت هاي توس��عه روي چه پارامترهايي 
اس��توار باش��د، اظهار كرد: مهم برنامه اي است كه در اين 
راستا تدوين مي شود، سرمايه گذاري كه در صنعت نفت 
صورت مي گيرد بايد بر اساس ضرورت هايي كه بازار تعيين 
مي كند باشد. رييس سابق كميته بازنگري قراردادهاي 
نفتي ايران با تاكيد بر اينكه نگاه به نيازهاي بازار نفت بايد در 
چشم اندازهاي كوتاه مدت، ميان مدت، درازمدت، تهديدها 
و فرصت هايي كه بازار ممكن اس��ت وجود داش��ته باشد 
تبيين شود، تصريح كرد: علاوه بر اين موارد بايد سياست ها 
و برنامه هاي كشورهاي همس��ايه را زير ذره بين قرار داد و 

باتوجه به مجموعه اين موارد برنامه اي تدوين شود.
حس��يني افزود: صنعت نفت به چند بخش بالادس��تي، 
پايين دستي كه خود شامل پالايش و پخش و پتروشيمي 
مي شود تقسيم ش��ده كه هركدام از بخش ها برنامه ها و 
سياست گذاري  خاص خود را مي طلبد كه از ضرورت هاي 
توس��عه اقتصادي كش��ور بوده، اين موارد چارچوب ها و 
المان هاي اصلي اس��ت كه بايد تمام اين شرايط را در نظر 
بگيريم و به جلو پيش برويم. وي با اش��اره به لزوم توسعه 
در صنايع بالادستي صنعت نفت، گفت: در شرايط كنوني 
متوسط ضريب بازيافت ذخاير نفت در كشور ما حدود ۲۳ تا 
۲۴ درصد و ذخاير قابل استحصال بالاي ۱۵۰ ميليارد بشكه 
نفت اس��ت. در همين حال ديگر كشورها مثل عربستان 
داراي ضريب بازيافت ۵۰ درصد و به بالا هس��تند، عمان 
۴۰ درصد و نروژ ۶۰ درصد را هدف گرفته اس��ت. قطعا ما 
هم مي توانيم با استفاده از فناوري هاي نوين راه آنها را رفته 
و حتي اگر محافظه كارانه بگويند نيز باز هم دليلي ندارد و 
مي توانيم به ۳۵ درصد ضريب بازيافت برسيم كه در اين 
صورت ذخاير قابل استحصال ما به بيش از ۲۰۰ ميليارد 

بشكه مي رسد.
نرسي قربان - كارشناس حوزه انرژي هم درباره ظرفيت هاي 
موجود در صنعت نفت به ايسنا گفت: ايران در حدود ۱۵۰ 
ميليارد بشكه ذخيره نفت دارد كه اين ذخاير در حوزه هاي 
مختلف قرار گرفته اند، توس��عه ميادين به دو دليل قابل 
اهميت است، اول اينكه ميزان توليد افزايش يابد و دليل 

دوم نيز جبران كاهش منابع ديگر است.
وي با بيان اينكه امكان افزاي��ش منابع قطعا وجود دارد و 
اين ظرفيت و پتانسيل را نيز داريم كه بتوانيم ميزان توليد 
را توسعه دهيم، اظهار كرد: ظرفيت افزايش توليد در نفت 
سبك و سنگين بستگي به ميزان اكتشافات دارد، هرچه 
ميزان اكتشافات بيشتر باشد مي توانيم به منابع جديدي 

دست يابيم.
اين كارش��ناس حوزه انرژي در خصوص جذب مشتري 
در حوزه نف��ت، گفت: بزرگ ترين مش��كل در اين حوزه 
تحريم هاست؛ هميشه در حوزه نفت و گاز مشترياني از اروپا، 
ژاپن، چين، هند و كشورهاي آفريقايي و... وجود داشت اما 
اينكه چطور مي توانيم مشتريان جديد پيدا كنيم، بستگي 
به اين دارد كه روابط ما با كشورها و مساله تحريم چگونه حل 
شود، اگر اين مشكلات حل شوند، نفت ايران قطعا مشتريان 

زيادي خواهد داشت.

روند كاهشي قيمت نفت 
معكوس شد

قيمت نف��ت در معام��لات روز چهارش��نبه بازار 
آسيا تحت تاثير چش��م انداز محدوديت عرضه كه 
ش��اخص هاي تقاضاي ضعيف را تحت الشعاع قرار 

داد، اندكي افزايش يافت.
بهاي معاملات نفت برنت با ۱۳ س��نت معادل ۰.۲ 
درصد افزايش، به 8۴ دلار و ۱۶ سنت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات وس��ت تگزاس اينترمديت 
امريكا با ۱8 س��نت معادل ۰.۲ درصد، به ۷9 دلار 
و 8۲ س��نت در هر بشكه رسيد. هر دو شاخص روز 
سه ش��نبه با حدود ۰.۵ درصد كاهش، بسته شده 

بودند.
بازارها منتظر اشاراتي درباره دورنماي نرخ بهره 
در سمپوزيوم اقتصادي س��الانه فدرال رزرو در 
جكسون هول هستند كه مقامات بانك مركزي 
امريكا، اروپا، انگليس و ژاپن در آن حضور خواهند 

داشت.
هيرويوك��ي كيك��وكاوا، رييس ش��ركت »ان اس 
تردينگ« در اين باره گفت: در آس��تانه سمپوزيوم 
جكس��ون هول، بازارها مي خواهند نشانه هايي از 
اقدام بعدي بانك مركزي امريكا پيدا كنند. انتظار 
مي رود نگراني ها نس��بت به نرخ هاي بهره بالاتر و 
كندي تقاضا در چين، كاهش عرضه اوپك پلاس را 

در آينده نزديك، تحت الشعاع قرار دهد.
چين كه دومين اقتصاد بزرگ جهان اس��ت، نقش 
كليدي در تقويت تقاضا براي نفت تا پايان سال دارد. 
رش��د اقتصادي ضعيف چين، بازارها را خشمگين 
كرده است زيرا تدابير محرك مالي وعده داده شده، 

كمتر از حد انتظارات بوده اند.
در بخش عرضه، عربستان سعودي داوطلب شده 
است كه توليد خود را به ميزان يك ميليون بشكه 
ديگ��ر در روز از جولاي تا س��پتامبر كاهش دهد و 
روس��يه هم قصد دارد صادرات خود را در ماه اوت، 
به ميزان ۵۰۰ هزار بشكه در روز كاهش دهد. اين 
اقدامات بخشي از توافق ميان اعضاي اوپك پلاس 
براي محدود كردن عرضه و پشتيباني از قيمت ها 

بوده است.
طبق آمار موسسه امريكن پتروليوم كه روز سه شنبه 
منتشر شد، ذخاير نفت امريكا همچنان به كاهش 
خود ادامه داد و در هفته منتهي به ۱8 اوت، حدود 
۲.۴ ميليون بش��كه كاهش پيدا ك��رد كه كمتر از 
كاهش ۲.9 ميليون بش��كه اي پيش بيني شده از 

سوي تحليلگران در نظرسنجي رويترز بود.
بر اساس گزارش رويترز، آمار رسمي ذخاير نفت و 
فرآورده هاي نفتي امريكا، بعدازظهر روز چهارشنبه 
توسط اداره اطلاعات انرژي امريكا منتشر مي شود.

بلومبرگ بررسي كرد 

بلومبرگ در گزارشي نوشته است كه همزمان با تشديد 
محدوديت عرضه توليدكنن��دگان گروه اوپك پلاس، 
ايران به افزايش توليد نفت ادامه مي دهد. جواد اوجي، 
وزير نفت ايران به تازگي اعلام كرده كه ايران انتظار دارد 
توليد خود را تا پايان تابستان امسال، به ۳.۴ ميليون بشكه 
در روز افزايش دهد كه مي��زان توليد را به محدوديت 
ظرفي��ت ۳.8 ميليون بش��كه در روز نزديك مي كند. 
طبق اظهارات وزير نفت به كميته انرژي مجلس، ايران 
توليد نفت خود را در دو سال گذشته، حدود ۵۰ درصد 
افزايش داده اس��ت. طبق گزارش اخير شركت »تانكر 
تِرك��ر« )TankerTrackers(، ايران در ۲۰ روز اول 
ماه اوت، ۲.۲ ميليون بشكه در روز نفت و ميعانات گازي 
صادر كرد كه نشان مي دهد صادرات ماهانه نفت ايران، 
به بالاترين ميزان در سال ميلادي جاري خواهد رسيد. 
همزمان، افزايش فروش نفت ايران كه بخش عمده آن 
به چين مي رود، اقدامات اوپك براي حمايت از قيمت 
نفت را پيچيده كرده اس��ت. افزايش صادرات ايران به 
خصوص تا حدودي از تاثير كاهش اخير توليد كه ميان 
عربستان سعودي و روسيه توافق شده، كاسته و روي 
قيمت نفت تاثير گذاشته است؛ به طوري كه نفت برنت 
اكنون پايين 8۵ دلار در هر بشكه معامله مي شود احياي 
توليد نفت ايران با توافق اوليه با عربس��تان سعودي در 
آوريل و مذاكرات ديپلماتيك اخي��ر امريكا، مصادف 
شده است. ايران زماني دومين توليدكننده بزرگ عضو 
اوپك بود اما توليد و صادرات نفت ايران از سياست فشار 
حداكثري دولت ترامپ و بازگشت تحريم هاي انرژي در 
سال ۲۰۱8، متاثر شد. بر اساس گزارش بلومبرگ، هر 
چند رصد صادرات نفت ايران براي شركت هاي تحليل 
انرژي غربي، دشوار است اما داده هاي گردآوري شده 
توسط »تانكر تِركر« نشان مي دهد كه ايران از ذخاير 
نفت موجود در خشكي، نفت براي صادرات برداشت 
كرده اس��ت. ايران روزانه ۱.8 ميليون بشكه نفت در 

پالايشگاه هاي داخلي خود پالايش مي كند.

تاثير افزايش توليد نفت ايران
بر اوپك



رقيه ندايي|
 بازار سرمايه طي سه سال گذشته روزهاي سختي را 
پشت سر گذاشته و در اين مدت اغلب بازدهي منفي 
مهمان پرتفوي س��هامداران كرده است. در اين سه 
سال سازمان بورس روساي مختلفي به خود ديد كه 
هر يك به نوع��ي در وضعيت بورس )نزول يا صعود( 
آن نقش داشتند؛ البته سازمان بورس متولي و ناظر 
بازار اس��ت و نمي تواند بازار را صعودي يا نزولي كند 
اما تصميم گيري مديران ارشد مي تواند وضعيت بازار 

سرمايه را تغيير دهد.
به هر ترتيب قرعه چرخيد در بيست و يكمين روز مهر 
ماه سال 1400 مجيد عشقي به عنوان سيزدهمين 
سكاندار تاريخ بورس انتخاب شد. اگر واقع بين باشيم 
اين رييس عملكرد مثبتي براي بدنه بازار س��رمايه 
داش��ت؛ اما متاس��فانه اين رييس اج��ازه دخالت، 
دستكاري و قيمت گذاري دستوري در بورس را داد 
و پس از اعتراض سهامداران و فعال بازار سرمايه اين 

مدير واكنش خاصي نشان نداد.
همانط��ور كه گفته ش��د ميانگي��ن عملكرد رييس 
س��ازمان بورس، براي بدنه بازار خوب اس��ت اما اين 
اجازه ها و ع��دم نفوذ در بدنه دولت باعث ش��ده كه 
مس��وولان مختلفي براي بورس تصميم بگيرند و به 
نوعي هر مسوولي به گونه اي متولي بورس شود و به 
خود اجازه دهد با تصميم گيري هاي يك باره وضعيت 
بازار را برهم بزند. بازار س��رمايه روزهاي س��ختي را 
پش��ت س��ر ميگذارد كه نتيجه اين روزهاي سخت 
اجازه دخالت و عدم نفوذ است. براي نمونه چرا براي 
شركت هاي بورس��ي نرخ خوراك هفت هزار توماني 
در ارديبهش��ت ماه تصويب ش��د و رييس سازمان 

خبري نداشت؟ 
به هر ترتيب پس از گذشت ماه ها باز هم فعالين بازار 
سرمايه نسبت به رياست سازمان بورس واكنش نشان 
دادند اما هنوز سازمان بورس نسبت به اين اعتراضات 
واكنشي نشان نداده است. درست است شاخص كل 
وضعيت چندان بدي ندارد اما تك سهم ها و صنايع 
وضعيت وخيمي دارند و احتمالا ش��رايط روز به روز 
وخيم تر شود و حداقل سازمان بورس بايد به دنبال 
راهكاري براي ج��ذب اعتماد و نقدينگ��ي در بازار 
باش��د. اعتماد حلقه گمشده بازار سرمياه است و اگر 
مسوولان بتوانند با عملكردي مطلوب اين اعتماد را 
به دست بياورند ش��اهد رونق دوباره بورس و تغيير 

شرايط خواهيم بود.

    سركوب بورس در مقابل بازارهاي ديگر
هابيل خاوري، كارشناس بازار 
سرمايه به »تعادل« گفت: بر 
كس��ي پوش��يده نيست كه 
رياس��ت س��ازمان بورس به 
عنوان فرمانده بازار سرمايه 
ش��ناخته مي ش��ود و تمام 
رفتار ها و گفتار هاي ايش��ان 
نيز بايد در راستاي تحقق اصلي ترين وظيفه ايشان؛ 
يعني حماي��ت از س��هامداران و تعادل بخش��ي به 

بازارسرمايه و ايجاد شفافيت باشد.
وي ادامه داد: مجيد عشقي با وعده حمايت به رياست 
سازمان بورس رسيد؛ به گونه اي كه در اولين مصاحبه 
تلويزيوني خود اشاره نمودند كه بازار به زودي مثبت 
مي ش��ود و به زودي قرمزي هاي بازار كم مي شوند؟ 
ولي اين سوال را مطرح مي كنم كه آيا وظيفه رياست 
سازمان بورس مثبت و منفي كردن بازار است يا حفظ 
منافع س��هامداران و رفع موانع و ايستادگي در مورد 
مواضع دولت در خصوص بورس؟! بگذريم از استارت 
بد جناب آقاي عشقي در مقام رياست سازمان بورس 

در ابتداي مديريت خودشان.
اين كارشناس بازار سرمايه تشريح كرد: اتفاقاتي كه 
اين مدت در زمان رياست ايشان رخ داده است، نه تنها 
به نفع بازار سرمايه نبوده؛ بلكه در راستاي حمايت از 
سهامداران خرد نيز قدم مثبتي برداشته نشده است 
و از نظر بنده بيش��تر به حفظ جايگاه ش��خصي و به 
طرفداري از سياست هاي اقتصادي دولت پرداخته اند 
كه همين امر باعث شده صحبت هاي ايشان بيشتر به 
نفع بازار هاي موازي از جمله مسكن و خودرو و... شود؛ 
از طرفي هم باعث سلب اعتماد از فعالان بازارسرمايه 

شده است.
خاوري افزود: رييس سازمان بورس در مصاحبه اي 
ديگر عنوان كرد كه كسي در بازار ضرر نكرده و حتي 
بس��ياري از افراد با سود از اين بازار خارج شده اند كه 
همين صحبت ها باعث واكنش هاي منفي نسبت به 
ايشان ش��ده است، وعده هاي س��رخرمن زيادي در 
دوران رياست ايشان داده ش��ده كه بر هيچ كدام از 
اين وعده ها لباس عمل پوش��انيده نش��ده و بيشتر 
ش��بيه به صحبت هاي برخي وزاري دولت قبل كه 

كف تكنيكالي براي بازار ارايه مي دادند شده است!
وي توضيح داد: به عنوان يك فعال بازار س��رمايه در 
خاطر دارم كه ۲ سال پيش به افراد گفته مي شد كه 
براي ورود به بورس عجله كنيد؛ چراكه اگر فردا اقدام 
كنيد جا مانده ايد، اما امروز وضع بازار به نحوي است 
كه براي ورود سرمايه هاي جديد مي گويند صبر كنيد 
تا ش��رايط بهتر شود! اين ش��رايط را چه كسي بهتر 
مي كند؟ آيا سهامداران حقيقي خودشان بايد شرايط 
را بهتر كنند يا س��ازمان بورس بايد آستين هايش را 
بالا بزند و فكري به حال اين بازار بكند؟ همچنين بر 
هيچ كسي پوشيده نيست كه گروه خودرويي داراي 
ضريب نفوذ بالايي در بازار س��رمايه است و به نوعي 
مي توان گفت ليدر بازار است و در بحث قيمت گذاري 
دستوري در تمامي صنايع به خصوص صنعت خودرو؛ 

عشقي به جد پيگير اين موضوع بودند، ولي چيزي كه 
حائز اهميت است، حصول نتيجه است و مسوولان 
بايد با جديت تمام تا حصول نتيجه پيگيري هاي لازم 
را انجام دهند تا اثرات منفي قيمت گذاري دستوري 
و عرضه مجدد خودرو در بورس كالا با توجه به حذف 
ش��وراي رقابت از قيمت گذاري صنعت خودرو گام 
مثبتي براي اولا بورس كالا كه دشمنان زيادي دارد 

و ثانيا براي گروه خودرويي بردارند.

    داستان سهام عدالت به كجا رسيد؟
اين كارش��ناس بازار س��رمايه توضي��ح داد: مورد 
ديگ��ر بح��ث تعلي��ق طولاني مدت ش��ركت هاي 
سرمايه گذاري استاني )سهام عدالت غيرمستقيم( 
است، اگر هيات مديره اين شركت ها وجاهت قانوني 
ندارند و حق برگزاري مجمع ندارند پس چرا اجازه 
فعاليت داده شده س��هامدار خرد چه گناهي كرده 
كه نمادش ۷ ماه است كه بسته و تعليق شده است؟ 
بنابراين انتظار اين امر وجود دارد كه مجيد عشقي 
در مقام رياست سازمان بورس به اين مساله توجه 
داشته باشد كه متاسفانه هيچ اتفاقي در اين زمينه 
رخ نداده اس��ت. و حتي كسي صحبتي هم در مورد 

آن نمي كند.
وي گفت: در خصوص فضاي مجازي و رسانه ها فعال 
در حوزه بازار سرمايه، بايد بگويم كه اينها را بايد به 
عنوان دوست و همراه بازار بدانيم؛ در واقع رويكرد به 
فعالان بازار و رسانه ها فعال در اين حوزه بايد رويكرد 
تعاملي باشد. اين س��وال را مطرح مي كنم كه آيا 4 
كانال تلگرامي مي توانند براي شركت هايي همچون 
شستا و فولاد و. صف هاي ميلياردي تشكيل بدهند؟ 
اگر اينگونه است چرا از ارديبهشت ماه كه شبانه روز 
اين كانال ها دارن��د از ارزندگي بازار مي گويند، ولي 
نتوانسته اند بازار را حتي يك روز هم مثبت كنند؟ 

خاوري ادامه داد: پس مي شود گفت كار اينها نبود، 
آدرس غلط به مردم ندهيم و كسي را متهم نكنيم، 
همچني��ن ضرر و زيان مردم را گ��ردن فعالان بازار 
نيندازي��م. در اين مدت با س��ركوب بازار، پول هاي 
حقيق��ي روزانه در ح��ال خروج و ك��وچ كردن به 
بازار هاي موازي اس��ت، به 80درصد بازار س��رمايه 
متعلق به حقوقي ه��ا و دولتي هاس��ت، ارگان ها و 
نهاد هاي حاكميتي و حكومت��ي؛ پس بالا و پايين 
ب��ازار را نمي توانيم ب��ه حقيقي ها ارتب��اط دهيم. 
همچني��ن حقوقي هايي ك��ه مجهز ب��ه الگوريتم 
هستند، بي نهايت برگه س��هم در اختيار دارند و از 
اخبار و اطلاعات نهاني شركت ها آگاه اند، پس اين 
جنگ، جنگ نابرابريس��ت، كه اخيرا مجيد عشقي 
منكر معاملات الگوريتمي و حتي عادي جلوه دادن 

شرايط شده اند!
وي اظه��ار ك��رد: اگ��ر از برابري در ب��ازار صحبت 
مي كنيد در خصوص مافياي بازار و صندوق هاي نور 
چشمي هم بد نيس��ت شفاف سازي كنيد، كد هاي 
اجاره اي حقيقي، داش��تن الگوريتم، دسترسي به 
عمق بازار و اطلاعات رانتي و نهاني و حتي داش��تن 
كارگزاري و منابع هنگفت مالي كه افراد در اختيار 
دارنده اينها مي شوند بچه زرنگ و آموزش ديده هاي 
بازار و در مقابل س��هامداران خردي كه بر اس��اس 
قواني��ن و مقررات و آيين نامه ه��اي موجود در اين 
بازار اقدام به س��رمايه گذاري مي كنند و اسمشان 
را مي گذارند تازه وارد ه��ا و افراد آموزش نديده كه 
بايد ضرر كنند و تمام كاس��ه و كوزه ها سر آنها خرد 

مي شود.
اين فعال بازارس��رمايه گفت: وق��ت گفتار درماني 
گذش��ته اس��ت و بايد عمل كرد تا اين بازار به روال 
عادي خود برگردد، ماموريت اصلي سازمان بورس 
چيس��ت؟ آيا چيزي ج��ز حمايت از س��هامدار در 
تمامي جوانب اس��ت؟ آيا چيزي جز فراهم آوردن 
ش��رايط براي بازاري منصفانه و شفاف است؟ بازار 
به نحوي شده است كه حتي سهامدار را در مجمع 

نيز كتك مي زنند!
خاوري توضيح داد: در خصوص خبر پتروشيمي هاي 
گازي مشمول ماليات بر صادرات شده اند، رياست 
س��ازمان بورس تنها به يك نامه اكتفا كردند كه از 

اهميت هاي اين موضوع هي��چ صحبتي نكرده اند، 
سوخت پتروشيمي ها را مي خواهند 40 درصد نرخ 
خ��وراك كنند و از طرفي بر صادرات ش��ان ماليات 
وضع كنند؛ در سالي كه بيشترين شعار در حمايت 
از توليد و بازارس��رمايه سر داده ش��د، اما مي بينيم 
كه بخش مهمي از صادرات را به ماليات بس��ته اند 
دولت و مجلس پس از دستكاري در بورس در حال 

دست درازي در سود شركت ها هم هستند. 
وي در نهايت اظهار كرد: بنابراين اين امر مس��تلزم 
صحبت هاي قاطعانه مجيد عش��قي و موضع گيري 
از طرف ايشان است؛ نه اينكه همسو شدن با نظرات 
دولت و مجلس چرا كه اين تصميمات اصلا به صلاح 
بازار سرمايه نيس��ت، اما مورد ديگر بازارگردان ها 
هستند كه خود بلاي جان بازار شده اند و نوساگير! 
آي��ا در وظايف بازار گردان ها قيد ش��ده اس��ت كه 
نوس��ان گير بازار باش��ند يا كمك كنن��ده به روند 

معاملاتي سهم ها در صف هاي خريد و فروش؟

    اشتباه فاحش در بازار سرمايه
 حسن  حسين نيا، كارشناس 
ب��ازار س��رمايه ني��ز ب��راي 
»تع��ادل« نوش��ت: تي��م 
مديريتي س��ازمان بورس به 
رياس��ت آق��اي عش��قي در 
ماه هاي قبل از اسفند 1401 
كه عملا بازار در سايد آرامش 
قرار داش��ت و تلاطم قابل تاملي را ش��اهد نبوديم با 
چالش خاصي مواجه نبودند و عملا در معرض آزمون 
قرار نداش��تند و در برابر نكات مورد نقد فعالان بازار 
همچ��ون بازارگردان ه��ا و واحد نظارت و ش��ركت 
س��پرده گذاري از نگاه به آين��ده و اميدواري جهت 

اصلاح در زماني ديگر صحبت مي كردند. 
وي ادام��ه داد: ب��ا ش��كل گيري روند صع��ودي در 
ابتداي س��ال و ورود جريان نقدينگ��ي به بازار دچار 
اش��تباه فاحش عملكردي ش��دند و به جاي هدايت 
نقدينگي به سمت عرضه هاي اوليه و پذيره نويسي 
صندوق هاي س��رمايه گذاري و ترغيب شركت ها به 
انجام افزايش سرمايه كه مي ش��د با تسهيل امور به 
تسريع آن كمك كرد از پروژه فشار براي عرضه سهام 
استفاده كردند و در نهايت عدم تعامل و گوشزد نكردن 
منافع ذينفعان ش��ركت هاي توليدي بازار سرمايه 
به نهادهاي تصميم گير منجر ب��ه دوره اي از ريزش 
س��نگين و با شيب تند در بورس شد كه در اين دوره 
نيز شاهد عدم شفافيت و وجود ابهام در كنار عملكرد 
مغاير با اقتضاي ش��رايط بازار بوديم كه از آن جمله 
مي توان به عرضه هاي اوليه و پذيره نويسي هايي كه 
در شرايط خروج نقدينگي اشخاص حقيقي و كاهش 
ارزش معاملات خرد بازار س��رمايه صورت مي گيرد 

اشاره كرد. 
حسين نيا اظهار كرد: ماه هاي اخير مسووليت ايشان را 
مي توان از بدترين دوره هاي مديريت سازمان بورس 
برش��مرد كه پاس��خگويي و حمايت قاطع از منافع 
سهامداران و ش��فافيت، حلقه هاي مفقوده در بازار 

سرمايه بوده است. 

    ضعف رياست سازمان بورس
 نوي��د فره��ادي، مدي��ر 
س��رمايه گذاري كارگ��زاري 
بورس بيمه ايران به »تعادل« 
گفت: با افت بيش از 610 هزار 
واحدي شاخص بورس پس از 
1۷ ارديبهشت سال جاري بار 
حواش��ي  ش��اهد  ديگ��ر 
گسترده اي در رابطه با سكان دار سازمان بورس و اوراق 
بهادار بوديم. اما از تمام حواش��ي مطرح شده در اين 
خصوص كه بگذريم، بررس��ي كارنام��ه آقاي رييس 
خواهد بود كه عملكرد ركن اصلي بازار يعني سازمان 
بورس را مش��خص خواه��د كرد. مجيد عش��قي در 
روز هايي اتاق خالي سازمان بورس را پر كرد كه به رغم 
رشد ش��اخص كل، همچنان بازار دس��ت به گريبان 

ريزش سال 99 بود. 

وي ادامه داد: گرچه رييس س��ازمان بورس از مهر 
س��ال 1400 تاكنون قدم هاي مثب��ت و موثري در 
راس��تاي انجام وظايف خود و توسعه بازار برداشته 
است اما كم كاري ايشان در برخي از زمينه ها موجب 
ش��ده تا مجيد عش��قي در كارنامه خود آنچنان كه 
بايد موفق عمل نكرده باش��د. يكي از مهم ترين اين 
موضوعات، بحث عدم استقلال كافي سازمان بورس 
در اتخاذ برخي از تصميمات و ايس��تادگي در برابر 
زياده  خواهي هاي دولت است كه به عقيده فعالان 

به اوج خود رسيده است.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه افزود: به واقع معرفي 
نش��دن س��ازمان بورس به عنوان يك ش��خصيت 
تاثيرگذار در نظام اقتصادي كش��ور عامل همه اين 
مسائل است. با اينكه اين بازار سهم بزرگي در بحث 
تامين مالي و سطوح مختلف س��رمايه گذاري دارد. 
لذا مادامي كه نظرات اين قشر عظيم در ريل گذاري 
اقتصادي استفاده نشود و سازمان بورس شخصيتي 
مستقل نداش��ته باش��د اوضاع همين خواهد بود و 
نظرات ديگر اركان به بازار سرمايه تحميل خواهد شد. 
فرهادي توضيح داد: البته بخش��ي از اين مشكلات 
به ضعف يا عدم نفوذ رييس س��ازمان و قدرت برش 
آن براي وتو كردن مس��ائل بر مي گ��ردد. بگذريم، 
رفتار دولتمردان در اين 3 سال تنها زمينه ساز فرار 
سرمايه از بازار شده است به طوري كه ديگر فعالان 
و معامله گ��ران نيز به آن اعتم��اد ندارند. نكته بعد 
كه كمتر كس��ي در بازار به آن پرداخته است بحث 
عدم گسترش همس��ان بازار و ابزار هاي نوين مالي 
علي الخصوص اوراق مش��تقه اس��ت. گرچه در اين 
مدت سازمان بورس به عنوان رگولاتور و سياستگذار 
گام هاي موث��ري در جهت توس��عه ابزار هاي مالي 
برداش��ته اما عمق كم بازار و و رفت��ار ضد و نقيض 
سازمان موجب شده تا فعالان گارد تدافعي در قبال 

اينگونه ابزار ها اتخاذ كنند. 
اين فعال بازار س��رمايه تش��ريح ك��رد: براي درك 
بهت��ر موضوع بهتر اس��ت كمي به عق��ب  برگرديم 
زماني كه روس��اي س��امان بورس رشد شاخص را 
جز دس��تاورد هاي خود قلم��داد مي كردند. اما در 
چند سال اخير و پس از زمان حضور جناب دهنوي 
در س��ازمان بورس اين موضوع كمرنگ تر شده اما 
همچنان شاهد دخالت هاي سازمان و شاخص سازي 
توسط اين ركن اصلي بازار هستيم كه اين روز ها داد  

همه اهالي بازار را در آورده است. 
فرهادي در نهايت گفت: لذا به نظر مي رسد سازمان 
بورس در روز ه��اي منفي بازار از وظيفه اصلي خود 
كه نظارت بر معاملات و تسهيل و توسعه بازار است 
فاصله گرفته و همه توان خ��ود را روي كنترل رقم 
ش��اخص و حمايت از آن گذاشته است. لذا اينگونه 
استنباط مي شود كه سازمان با استفاده از ابزار هاي 
جدي��د و دو طرفه كردن بازار ب��ا آنها مي تواند عدم 
استقلال خود در تصميمات كلان دولتي تا حدودي 
پوشانده و از اين طرق دخالت هاي در بازار را نيز به 
بهانه حمايت كم كرده از س��وي ديگ��ر فعالان نيز 
به راحت��ي مي توانند از دو طرف بازار و در ش��رايط 

مختلف منتفع شوند.

    بورس به حال خود رها شده
 سعيد امير شاه كرمي نيز براي 
»تع��ادل« نوش��ت: ب��ه نظر 
اينجان��ب بزرگ تري��ن ايراد 
ايشان انتصاب دستوري شان 
است. ايشان به علت آنكه بايد 
مصالح گ��روه خاص را تامين 
كنند توانايي لازم و كافي براي 
حمايت از حقوق سهامداران و فعالين بازار سرمايه را 
ندارند. ايشان شايد سواد مناسب و تجربه كافي داشته 
باشند ليكن استقلال كافي را ندارند.آقاي عشقي بازار 
را به حال خود رها كرده اند و منتظر هستند تا با سيگنال 
مثبت تيم حمايتي ش��ان در جهت حماي��ت از بازار، 
تحركات مثبتي را عملياتي كنند. بنابراين اصلي ترين 
ايراد ايشان عدم استقلال كافي و نداشتن توانايي لازم 

براي حمايت از بازار است.
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بهره مندي از نوسانات نرخ هاي 
جهاني با گواهي سپرده نفت خام

باشگاه  خبرنگاران| گواهي س��پرده نفت خام اين 
ابزار نوين بازار س��رمايه كه در اس��فند سال گذشته در 
بورس انرژي راه اندازي شد، به تازگي تحولات جديدي 
را پشت سر مي گذارد. طبق اطلاعيه جديد بورس انرژي 
ايران، حداقل خريد گواهي سپرده انرژي كاهش يافته و 
اشخاص حقيقي يا حقوقي دارنده كد PRX مي توانند با 
10 بشكه وارد معاملات گواهي سپرده نفت خام شوند. از 
سويي ديگر، قرارداد هاي آتي در اين حوزه نيز براي فعالان 
بازار سرمايه قابل دسترسي شده است. گفت وگوي بابك 
اسماعيلي كارشناس بازار سرمايه حكايت از اين دارد كه 
راه اندازي قراداد هاي آتي و آپشن روي گواهي سپرده نفت 
خام و ميعانات گازي فرصت مغتنمي براي فعالان جديد با 
درجات مختلف ريسك پذيري است. اين كارشناس بازار 
سرمايه با تاكيد بر ويژگي هاي متنوع ابزار هاي مشتقه 
مي گويد: با تعريف قرارداد آتي روي گواهي س��پرده و 
فرصت افزايش ريسك براي افراد ريسك پذير و همچنين 
فرصت پوشش ريسك را براي افراد ريسك گريز فراهم 
آورد. اين حركت در هدايت جريان سفته بازي به بورس 
و بهره گيري از فرصت آربيتراژي دركاهش نوسانات بازار 
فيزيكي نيز موثر خواهد بود. بابك اسماعيلي با اشاره به 
اينكه راه اندازي ابزار مشتقه بر پايه گواهي سپرده مزاياي 
اين ابزار را دوچندان مي كند، مي گويد: با توجه به جذابيت 
نداشتن بازار هاي موازي، اين موضوع مي تواند به جذب 
سرمايه ها و سيل نقدينگي هاي سرگردان جامعه كمك 
ش��اياني كند. او با يادآوري اين نكته كه تنوع بخشي به 
ابزار هاي نوين مالي و استفاده از آنها در بازار سرمايه يكي 
از بهترين روش ها در دنيا براي جذب سرمايه ها و نقدينگي 
سرگردان در جامعه است، مي گويد: اين ابزار هاي تركيبي 
از يك طرف نقش جذب و انتقال وجوه و س��رمايه هاي 
مازاد سرمايه گذاران را دارند و از طرف ديگر، اين نقش را 
به شكلي انجام مي دهند كه ريسك هاي سيستماتيك 
مربوط به جريان نقدي ناش��ي از س��رمايه گذاري بين 
متقاضيان و عرضه كنندگان وجوه بازتوزيع شوند. اين 
كارشناس بازار س��رمايه افزود: در كنار اين دو وظيفه، 
با تجميع و انباشت سرمايه ها و پس انداز هاي كوچك، 
اجازه گردش و استفاده از آن را در بخش واقعي اقتصاد در 
تجارت حامل هاي انرژي مي دهند و سرمايه در گردش 
مناس��بي را از اين محل براي فع��الان اين حوزه فراهم 
مي آورند. او با تاكيد بر اينكه اس��تفاده از قابليت معامله 
روي كاموديتي ها سال هاست كه در دنيا به عنوان يكي 
از ابزار هايي كه براي تكميل و تنوع بخشيدن به پورتفوي 
سرمايه گذاران استفاده مي شود، عنوان كرد: در كشور ما 
تا چندي پيش تنها راه سرمايه گذاري روي كاموديتي ها، 
س��رمايه گذاري غيرمس��تقيم يا س��رمايه گذاري در 
شركت هاي توليدكننده كاموديتي بود كه بنا به دلايل 
بسياري، داراي بازده مناس��ب و صرفه سرمايه گذاري 
براي فع��الان اقتصادي نبوده اس��ت. راه اندازي گواهي 
سپرده نفت خام و ميعانات گازي از جمله اين ابزار هاي 
جديد است كه راهگشاي مشكلات فروش نفت خام و 
ميعانات گازي اين بازار جهاني در چند سال اخير خواهد 
بود. اسماعيلي با بيان اينكه گواهي سپرده نفت خام يك 
ابزار چندگانه قابل معامله است، مي گويد: اين گواهي ها 
افزون بر كمك به ورود سرمايه هاي جديد به بازار سرمايه، 
با برخي از بند هاي سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي در 
زمينه مردمي سازي اقتصاد كاملا منطبق است و مي تواند 
در گسترش و توسعه بازار سرمايه و حركت دارايي ها به 
بخش هاي مولد نقش موثري ايف��ا كند.اين فعال بازار 
سرمايه با اشاره به اينكه در بازار هاي مالي افراد سرمايه گذار 
با درجات ريسك پذيري متفاوتي وجود دارند و يكي از 
اين دسته از افراد، سرمايه گذاران با درجه ريسك پذيري 
بالا هس��تند، افزود: جذاب ترين بخش اين گواهي ها، 
س��فارش گيري به صورت ارزي و تس��ويه آن به صورت 
ريالي اس��ت كه زمينه را براي ورود افراد جديد به بازار 
سرمايه از جمله سرمايه گذاران حقيقي با ريسك پذيري 
بالا فراهم مي كند و اين افراد مي توانند از مزاياي نوسانات 
قيمت جهاني نفت در كنار ديگر مزيت ها نظير امكان 
خريد و فروش برخط، معافيت مالياتي، قابليت غلتاندن، 
دسترسي مشتريان داخلي و خارجي بي واسطه و امكان 
توثيق و تضمين آن در ش��بكه بانكي يا تضمين انجام 

معاملات در بورس بهره مند شوند. 

راه اندازي بازار دانش بنيان ها 
در فرابورس تا پايان شهريور

 سرپرست معاونت توسعه بازار فرابورس اعلام كرد: بحث 
راه اندازي بازار دانش بنيان ها ظرف در هفته جاري يا هفته  
آينده در جلسه هيات مديره مطرح خواهد شد و براساس 
مكاتباتي كه با مسوولان سازمان بورس داشتيم، اميد 
مي رود تا اواخر ش��هيريورماه راه اندازي اين بازار نهايي 
ش��ود. س��يد مهدي علم الهدي در رابطه با برنامه هاي 
عملياتي فرابورس در خصوص راه اندازي بازار اختصاصي 
دانش بنيان ها، اظهار كرد: دستورالعمل راه اندازي بازار 
دانش بنيان ها پس از برگزاري چند جلس��ه با اعضاي 
كميته تدوين نهايي شده است. وي افزود: بحث راه اندازي 
بازار دانش بنيان ها ظرف اين هفته يا هفته آتي در جلسه 
هيات مديره مطرح خواهد شد و بر اساس مكاتباتي كه با 
مسوولان مربوط در سازمان داشتيم اميد مي رود تا اواخر 
شهريور ماه راه اندازي اين بازار نهايي شود. علم الهدي در 
پاسخ به اين سوال كه آيا اين بازار به طور اختصاصي براي 
صنايع دانش بنيان خواهد بود يا خير؟ گفت: در اين بازار 
اختصاصي ۲ تابلو دانش بنيان و رشد در نظر گرفته شده، 
گروه اول مربوط به شركت هاي دانش بنيان، نوآور و خلاق 
است. سرپرست معاونت توسعه بازار فرابورس ادامه داد: در 
گروه دوم نيز تمام شركت هايي كه جز اين سه گروه مذكور 
نبودند، مي تواند نسبت به عرضه اوليه پذيرش سهامشان 
اقدامات لازم را انجام دهند. وي در پاسخ به اين سوال كه 
سرمايه گذاران چگونه مي تواند روي اين بازار معامله انجام 
دهند، اظهار كرد: يكي از تفاوت اصلي و مهم بازار تخصصي 
دانش بنيان ها مربوط به نحوه س��رمايه گذاري فعالان 
است، زيرا معامله در اين بازار تنها توسط صندوق هاي 

سرمايه گذاري صورت مي گيرد. 

تابستان سرد بورس تهران!
نبض ب�ورس| انتشار گزارش هاي ماهانه آغاز شده 
و بسياري از ش��ركت ها گزارش هاي خوبي را منتشر 
كرده ان��د؛ با اين وجود كليت ب��ازار روز هاي خوبي را 
پشت س��ر نمي گذارد و ش��اهد روز هاي تاريكي در 
بورس هستيم.به طور كلي گزارش هاي ماهانه، فصلي 
و حتي س��الانه با توجه به اينكه ش��رايط از وضعيت 
كلي بازار و صنايع ارايه مي كنند، باعث مي ش��ود كه 
سهامداران به سهام و صنايع خاص اقبال پيدا كنند 
و به دنبال سرمايه گذاري جديد باشند. حال با انتشار 
گزارش هاي جديد برخي از كارشناسان عقيده دارند 
كه بازار دوباره روند نسبتا مثبتي را آغاز خواهد كرد.  
بهنام عليخان��ي گفت: در حالي كه ش��اخص كل از 
نيمه دوم ارديبهش��ت ماه حدودا ۲0 الي ۲۵ درصد 
كاهش داشت، س��هام اكثر شركت هاي بازار سرمايه 
ريزش بين 30 الي 40 درص��د و در برخي موارد نيز 
حدودا 60 درصد را تجربه كردند كه در سه سال اخير 
بي سابقه بوده است. در حال حاضر با رسيدن شاخص 
به محدوده يك ميليون و 900 ه��زار واحدي الي ۲ 
ميليون مقداري از قدرت ريزش بازار كاسته شده و به 
نظر مي رسد شرايط در پاييز بهتر ازنيمه ي اول سال 
ادامه پيدا كند.  وي افزود: برخلاف نزولي شدن ارزش 
معاملات در تير و مرداد ماه، در حال حاضر ش��اخص 
در محدوده حمايتي قرار گرفته است كه رصد دقيق تر 
ارزش و حجم معاملات، و همچنين روند خروج پول از 
صندوق هاي درآمد ثابت و ورود آن به سهام مي تواند 
به درك رفتار شاخص در نيمه دوم سال كمك نمايد.  
اين كارشناس بازار سرمايه توضيح داد: با ثبات نسبي 
دلار درماه هاي اخير، و همچنين پيش بيني تحليلگران 
مبني بر ادامه دار بودن اين روند در كوتاه مدت به واسطه 
دريافت بدهي ارزي از كره جنوبي و همچنين افزايش 
مراودات ايران با كش��ور هاي ح��وزه خليج فارس و 
چشم انداز س��رمايه گذاري احتمالي آنها در ايران، و 
با در نظر داش��تن اين موضوع كه اكثر ش��ركت هاي 
بازار گزارش هاي ماهانه نس��بتا مناسبي در ۵ ماهه 
اول س��ال 140۲ را منتشر نموده اند، مي توان انتظار 
داشت ش��اخص، هر چند به صورت موقت با ليدري 
گروه خودرو تا محدوده هاي ۲۲00 هزار واحد رش��د 
كند كه علت اين رش��د را مي ت��وان در گزارش هاي 
فصلي شركت هايي كه تغيير چشم گيري نسبت به 
سال گذش��ته و هچمنين بهار داش��ته اند بافت. وي 
تشريح كرد: بررس��ي كدال به صورت اجمالي نشان 
مي دهد اكثر شركت ها با توجه به ثبات نسبي دلار و 
پيش بيني پذيرتر شدن هزينه ها، با رشد درآمد هاي 
عملياتي همراه بوده ان��د كه اثر اين ام��ر را مي توان 
در افزايش حاش��يه سود شركت ها مش��اهده نمود. 
افزايش حدودا 30 درصدي درآمد كل ش��ركت هاي 
بازار حاكي از اين است شركت ها از وضعيت بنيادي 
بهتري برخوردار هستند. عليخاني اضافه كرد: صنعت 
سيمان به واسطه رقابت در بورس كالا، صنايع دارويي 
به واسطه افزايش نرخ هاي نسبتا منظم در سال هاي 
اخير، و همچنين برخي شركت ها در صنعت فلزات 
اساسي از وضعيت بهتري نسبت به ساير صنايع نظير 
غذايي و پترو پالايشي برخوردار بوده اند. به طوري كه 
س��ود نيمه اول سال چندين ش��ركت داروساز نظير 
ريشمك، دفارا، دس��انكو، دتوليد، دامين و چندين 
نماد ديگ��ر از اين گ��روه، و نماد هايي نظير س��دور، 
سپاها، س��نور، س��بهان، س��بزوا از صنعت سيمان 
تغييرات بيش از 100 درصدي را نشان مي دهد. اين 
كارش��ناس بازار سرمايه اظهار كرد: اثر اين تعديلات 
در نس��بت هاي p/s و p/e اين ش��ركت ها به وضوح 
قابل رويت است. نماد هايي همچون ارفع، فسبزوار و 
فجر نيز از گروه فلزات اساسي خيلي بهتر از انتظارات 
كارشناسان بازار عمل كردند به نحوي كه امروزه يكي 
از كم ريسك ترين سرمايه گذاري ها براي شركت هاي 
حقوقي وسرمايه گذاري به شمار مي آيند. وي گفت: 
همچنين صنعت پتروش��يمي و پالايشگاهي كه در 
سال هاي اخير همواره به عنوان سمبل صنايع بنيادين 
و ارز آور بازار شناخته مي شدند، قرباني كسري بودجه، 
افزايش نرخ خوراك و س��وخت، كاهش تخفيفات، 
عوارض آلايندگي و ساير ريسك هاي تحميلي به بازار 
سرمايه شدند كه اين موضوع منجر به اين شد كه حتي 
شركت هايي كه در طي بدترين روز هاي سال 1399 
تا 1401 نسبت به ساير بازار اصلاح كمتر و در برخي 
موارد رشد هاي مناس��بي نيز داشتند، با ريزش هاي 
شديدي همراه ش��وند. اين فعال بازار سرمايه افزود: 
با بررس��ي گزارش هاي ماهانه و فصلي شركت هاي 
پتروشيمي و همچنين با روشن نشدن وضعيت نرخ 
خوراك و رفع ناهماهنگي بين دستگاه هاي اجرايي، 
وضعيت نماد هاي صنعت پتروشيمي در ماه هاي آتي 
در خوشبينانه ترين حالت نوساني و در غير اين صورت 
نزولي ادامه پيدا كند. وي اظهار كرد: در نهايت بررسي 
صنعت خودرو و قطعه س��ازي كه به عنوان ليدر بازار 
شناخته مي شوند، نشان مي دهد قطعه سازان بر خلاف 
شركت هاي تجاري ساز نظير خاور و خديزل، به واسطه 
ثبت فروش ه��اي خوب در ماه ه��اي اخير، وضعيت 
بس��يار خوبي دارند. به طوري كه برخي شركت هاي 
اين گروه نيز در مقايس��ه با بهار 1401 درصد تغيير 
سود هاي بيش از 100% را تجربه نموده اند كه از اين 
ميان مي توان به نماد هايي همچون خپويش اش��اره 
نمود.  اين كارشناس بازار سرمايه اظهار كرد: به نظر 
مي رسد نيمه ي دوم سال شاهد افشا هاي پي در پي اين 
گروه در خصوص افزايش نرخ باشيم كه اين موضوع اثر 
تعديلي بسيار خوبي بر فروش ماهانه و سود فصلي اين 
شركت ها خواهد داشت.  عليخاني در نهايت گفت: در 
مجموع با بررسي گزارشات سالانه و فصلي شركت ها 
مي توان ديد p/e آينده نگر كل بازار در حال حاضر در 
محدوده 6 الي ۷ و نيز p/s بازار نيز به صورت تقريبي در 
محدوده 1.۵ الي ۲ قرار گرفته است كه حاكي از ارزنده 
بودن بازار در ميان مدت دارد. هر چند در كوتاه مدت 
همچنان ريس��ك هاي تحميلي بر بازار ممكن است 
منجر به نوسانات غير متعارف در بازار گردد، مي توان 
به بازدهي بهتر بازار سرمايه نسبت به ساير بازار هاي 

موازي در سال 140۲ خوشبين بود.
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بي توجهي عشقي به بازار!



گروه راه و شهرسازي |
آنگونه كه مركز پژوهش هاي مجلس گزارش كرده است، 
اتكاي بيش از حد ش��هرداري ها به منابع ناپايدار از يكسو 
و مصرف منابع مالي موجود براي توسعه زيرساخت هاي 
موتوري غيرعمومي مانند احداث بزرگراه ها و معابر ازسوي 
ديگر، پايداري حمل ونقل ش��هري را با مش��كل مواجه 
كرده است. به گزارش مركز پژوهش هاي مجلس شوراي 
اسلامي، بررسي بودجه مصوب سال ۱۴۰۱ شهرداري هاي 
هفت كلان شهر كشور ش��امل تهران، مشهد، تبريز، قم، 
اهواز، كرج و ش��يراز نشان  مي دهد سهم منابع ناپايدار در 
تأمين منابع مالي شهرها، به طور متوسط حدود ۷۶ درصد 
اس��ت كه ۵۶ درصد از اين منابع از طري��ق فروش تراكم 
پايه و مازاد و پروانه س��اختماني تأمين مي شود. بر اساس 
اين گ��زارش، يكي از جنبه هاي كليدي ايجاد پايداري در 
تأمين منابع ش��هرداري ها، بهره گيري از اصل »پرداخت 
هزينه توس��ط ذي نفع نهايي« اس��ت. براساس اين اصل 
كس��اني كه از خدمات حمل ونقل ي��ا بهبود حمل ونقل 
شهري بهره مند مي شوند بايد هزينه هاي آن را بپردازند. 
پروژه هاي حمل ونقلي سه نوع مزيت ايجاد مي كنند: ۱. 
مزاياي عمومي كه به طور كلي نصيب جامعه مي شود. طبق 
اين اصل بايد هزينه اين مزيت توس��ط نهادهاي عمومي 
نظير دولت پرداخت شود؛ ۲. مزاياي مستقيم كه عمدتاً 
از كاربران سيستم حمل ونقل دريافت مي شود و مي تواند 
مستقيماً از آنها دريافت شود و ۳. مزاياي غيرمستقيم كه از 
افرادي دريافت مي شود كه از سيستم استفاده نمي كنند، 
اما از مزايايي مانند بهبود دسترس��ي، آمدوشد و افزايش 
فرصت هاي تجاري مرتبط با توسعه پروژه هاي حمل ونقل 

شهري بهره مند مي شوند. 

سرمايهگذاريغيرعقلاييدرشهرداريها
دومين جنبه كليدي، مفهوم »سرمايه گذاري عقلايي« 
است كه در آن بر اس��تفاده از ابزارهاي تأمين مالي پايدار 
كه منجر به افزايش افزايش س��هم حمل ونقل عمومي و 
پاك شود، تأكيد مي ش��ود. در حال حاضر، بدون تمركز 
بر س��رمايه گذاري عقلايي، انتخاب شهرداري ها، توسعه 
سيستم حمل ونقل با نگاه ساخت معابر بيشتر است. بنا به 
اصل منفعت، اگر منافع سيستم حمل ونقل شهري فراتر از 
شهر باشد بايد دولت مركزي نيز مشاركت كند. به همين 
دليل است كه كش��ورهايي مانند بريتانيا، ايالات متحده، 
آلمان، فرانس��ه، مكزيك، برزيل، چين و كلمبيا همگي 
برنامه هايي براي تأمين مالي زيرساخت هاي حمل ونقل 

شهري، به ويژه بهبود حمل ونقل عمومي انبوه بر دارند.

سهماندكدولت
درتامينمنابعشهرداريتهران

بررس��ي منابع تأمين كننده بودجه ش��هرداري ها در 
مطالعه مركز پژوهش هاي مجلس، نشان دهنده  سهم 
بسيار پايين دولت در منابع بودجه كلان شهرهاي ايران 
است. اين س��هم به طور متوسط حدود ۴ درصد از كل 

منابع بدون در نظر گرفتن اعتبارات حاصل از ماليات 
بر ارزش افزوده را ش��امل شده كه فاصله  قابل توجهي 
با نمونه هاي مش��ابه خارجي دارد. براي مثال، س��هم 
دولت در تأمين منابع ش��هرداري تهران تنها نزديك 
به يك درصد اس��ت. اي��ن  درحالي اس��ت كه مطابق 
ماده )۱( قانون توسعه حمل ونقل عمومي و مديريت 
مصرف سوخت، دولت مكلف بوده تا در جهت توسعه 
حمل ونقل درون ش��هري اقدامات مختلفي ازجمله 
توس��عه ناوگان حمل ونقل همگان��ي ون، ميني بوس 
و اتوبوس و يكپارچه س��ازي و س��اماندهي مديريت 
حمل ونقل را انجام دهد.  در ماده )۷( قانون ياد ش��ده، 
دولت موظف بوده تا به گونه اي سياست هاي حمل ونقل 
شهري را تنظيم كند كه سهم حمل ونقل عمومي از كل 
سفرهاي درون شهري به ۷۵ درصد برسد.  همچنين با 
وجود آثار مثبت افزايش درآمدهاي ناشي از حمل ونقل 
در بودج��ه ش��هرداري ها و اثر مثبت آن ب��ر پايداري 
حمل ونقل شهرها، مطابق يافته هاي اين مطالعه، سهم 
درآمدهاي حمل ونقل از كل منابع بودجه شهرداري 
هفت كلان شهر مورد بررسي كمتر از ۵ درصد است؛ 
درحالي كه س��هم حوزه ماموريتي حمل ونقل از كل 
مصارف بودجه ش��هرداري ها براي هفت كلان ش��هر 
مورد بررسي، بيش از ۴۵ درصد است.  بنابراين تمركز 
شهرداري ها بر استفاده از روش هاي جديد تأمين مالي 
براي توس��عه حمل ونقل عمومي، اهمي��ت ويژه پيدا 
مي كند.  همچنين مطابق يافته هاي اين گزارش، نسبت 

منابع در نظر گرفته شده براي حمل ونقل عمومي ريلي 
به غير ريلي به طور متوسط برابر با ۳/۷ بوده است. اين  
درحالي است كه اغلب كلان شهرها با بحران كمبود و 
فرسودگي ناوگان اتوبوس راني مواجهند. علاوه بر آن، 
بررسي سهم س��فرها با حمل ونقل عمومي غيرريلي 
نشان دهنده فاصله  قابل توجه آن با هدف گذاري قانون 

توسعه حمل نقل عمومي )۴۰ درصد( است.

پيشنهادحمايتماليبيشتردولت
در اين گزارش پيشنهاد شده است تا دولت حمايت هاي 
مالي بيش��تري از پروژه هاي نسبتاً كم هزينه حمل ونقل 
عمومي همانند توس��عه ن��اوگان، تجهي��زات و خطوط  
اتوبوس راني، ميني بوس راني و ون انجام دهد. نحوه انتخاب 
و ارزيابي پروژه هاي ياد شده بايد به گونه اي باشد كه پس 
از بهره برداري، س��هم اس��تفاده از حمل ونقل عمومي در 
شهر افزايش يافته و تعداد مسافر جابه جا شده نسبت به 
هزينه هاي صرف شده براي اجراي پروژه در كوتاه مدت و 

ميان مدت، قابل توجه باشد.

منعپروژههايبزرگراهيدرشهرها
همچنين به دولت توصيه شده است تا با توجه به وظيفه 
خود در م��اده )۷( قانون توس��عه حمل ونقل عمومي و 
مديريت مصرف سوخت و با هدف مديريت منابع مالي 
ش��هرداري ها و جلوگيري از افزايش س��هم استفاده از 
وسايل نقليه موتوري شخصي، مجوز اجراي پروژه هاي  

بزرگراهي در ش��هرها را بنابر ضرورت و با سخت گيري 
زي��ادي صادر كند.  پيش��برد اين راهبرد با اس��تفاده از 
ظرفيت  شوراي عالي هماهنگي ترافيك شهرهاي كشور 
ميس��ر بوده و موجب جلوگيري از ايجاد تقاضاي س��فر 
جديد با وس��ايل نقليه موتوري شخصي و خنثي كردن 

سرمايه گذاري در توسعه حمل ونقل عمومي مي شود.

ابزارقيمتگذاريپاركينگ
همچنين لازم است شهرداري ها با استفاده از ظرفيت ماده 
)۶( قانون درآمد پايدار و هزينه شهرداري ها و دهياري ها، 
به درس��تي از ابزار  قيمت گذاري پاركينگ بهره برداري 
كنند؛ به گونه اي كه سهم حمل ونقل از منابع شهرداري ها 
افزايش معناداري يافته و بازدارندگي لازم براي استفاده 
از حمل ونقل ش��خصي و تغيير  به  س��مت ش��يوه هاي 

حمل ونقل عمومي و پاك توسط شهروندان ايجاد شود.

پيشنهادعدممداخلهدرقيمتگذاري
مركز پژوهش هاي مجلس در ادامه پيشنهاد داده است تا 
دستگاه هاي دولتي همچون فرمانداري ها و استانداري ها، 
مداخلات خ��ود در  قيمت گذاري خدم��ات حمل ونقل 
عمومي، پاركينگ و موارد مش��ابه را در شهرها به حداقل 
برسانند. همچنين دولت با هماهنگي شهرداري ها نسبت 
به تقديم لايحه قانوني جهت دريافت ماليات بر ارزش افزوده 
ناش��ي از اجراي طرح هاي عمراني توسط شهرداري ها و 
مصرف آن براي حمل ونقل عموم��ي اقدام نمايد. ضمن 

آن كه ضرورت دارد ش��هرداري ها در نظ��ام بودجه ريزي 
سالانه خود، سهم حمل ونقل عمومي غيرريلي از مصارف 
بخش حمل ونقل را افزايش دهند. براي كاهش مصارف 
در بودجه سالانه و انتقال آن به بخش حمل ونقل عمومي 
غيرريلي، رديف هاي مربوط به تملك اراضي و توسعه معابر 
در اولويت مي باشند. همچنين ضروري است  شوراي عالي 
هماهنگي ترافيك شهرهاي كشور نسبت به بازنگري در 
تعريف پروژه هاي جديد حمل ونقل ريلي كلان شهرها اقدام 
كند و تنها در صورت توجيه تعداد مسافر به هزينه و توان 
تأمين مالي شهر مورد نظر، مجوز اجراي پروژه هاي جديد 

حمل ونقل ريلي صادر شود.

صرفهجوييسوخت
بابرقيكردنخودروها

همزمان با انتش��ار گزارش مرك��ز پژوهش ها از وضعيت 
تامين مالي حمل و نقل شهري، وزير نفت و شهردار تهران 
از اقدام وزارت خانه هاي نفت و صنعت و شهرداري تهران 
براي برقي كردن خودروهاي عمومي از جمله تاكسي ها 
و وانت بارهاي ش��هر تهران خبر دادند. مس��اله اي كه در 
س��ال هاي تحريم و تورم به فراموشي سپرده شده است. 
چرا كه بر اساس گزارش مركز پژوهش ها، قوانين متعددي 
در اين حوزه از جمله »قانون رفع موانع توليد رقابت پذير 
و ارتقاي نظام مالي كشور« از سوي دستگاه هاي مسوول 
اجرا نشده است. در بند »ب« جز»۲« ماده ۱۲ اين قانون 
تصريح شده است كه طرح هاي بهينه سازي مصرف انرژي 
در بخش هاي مختل��ف از جمله صنعت با اولويت صنايع 
انرژي بر و حمل و نقل عمومي و ريلي درون و برون شهري 
در زمره طرح هايي قرارداده ش��ده كه وزارت نفت و ساير 
وزارتخانه ها مجاز به عقد قرار داد جهت سرمايه گذاري در 
آنها در ازاي صرفه جويي در مصرف سوخت مي باشند. به 
گزارش ايسنا، جواد اوجي، وزير نفت كه به همراه علي رضا 
زاكاني، شهردارپايتخت در حاشيه جلسه هيات وزيران در 
جمع خبرنگاران حضور داشت، با اشاره به پروژه مشترك 
اين دو دستگاه گفت: به اتفاق اين دوستان كاهش آلايندگي 
هوا را به صورت جدي دنبال مي كنيم و به زودي خودروهاي 
عمومي از جمله تاكسي ها و وانت بارها برقي خواهد شد. وي 
در توضيح بيشتر اين پروژه، گفت: وزارت نفت به افرادي كه 
براي برقي كردن تاكسي و وانت بار سرمايه گذاري مي كنند 
-از محل صرفه جويي اتفاق افتاده در حوزه سوخت - يا به 
سرمايه گذران، حواله سوخت مي دهد يا معادل نرخ سوخت 
صرفه جويي ش��ده به قيمت فوب خليج فارس، پرداخت 
خواهيم داشت. اين تصميم موجب اشتياق سرمايه گذاران 
مي شود. اين مساله انقلابي در صنعت خودروسازي كشور 
و كاهش آلاينده هاي هواي شهر تهران به وجود مي آورد. 
در ادامه زاكاني نيز با اشاره به اين پروژه مشترك، گفت: در 
پروژه برقي كردن ناوگان حمل و نقل عمومي برقي كردن 
۴۰۰ هزار موتورسيكلت، ۵۰ هزار تاكسي و ۱۰۰۰ اتوبوس 
هدف گذاري شده است. بخشي از زيرساخت هاي كار در 
تهران آماده شده و تا پايان سال بقيه بسترها فراهم مي شود.
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ساخت۴ميليونمسكن
باتهاترزمينونفت

نماينده وزير راه و شهرسازي در حوزه امور نهضت ملي 
مسكن گفت: براي حل مشكلات مالي ساخت مسكن 
در حال تهاتر زمين و نفت با مصالح و تجهيزات هستيم 
تا شركت هاي خصوصي در اين زمينه ورود كنند. حسن 
تيزمغز نماينده وزير راه و شهرسازي در حوزه امور نهضت 
ملي مسكن در گفت وگو با مهر با تاكيد بر مشخص شدن 
قيمت نهايي طرح نهضت ملي مس��كن، گفت: قيمت 
تمام شده واحدهاي مسكوني، يكي از مهم ترين مسائل 
س��اخت مسكن اس��ت كه اين موضوع هنوز مشخص 
نيس��ت اين قيمت چقدر اس��ت از ۶.۸ تا ۱۸ ميليون 
اين رقم صحبت ش��ده و بايد ب��راي اين معضل فكري 
كنيم. وي ادامه داد: دولت مش��اركت بخش خصوصي 
را تقويت مي كند كه اين بخش نقش اساسي در ساخت 
واحدهاي مسكوني ايفا مي كند و ما مي گوييم زمين را 
به عنوان وزارت راه و شهرسازي تأمين مي كنيم تا بخش 
خصوصي با مشاركت ما مسكن بسازد، به اين بخش امتياز 
مي دهيم و در مقابل خانه هاي بخش ملي با قيمت تمام 
شده و سود متعارف تحويل مردم مي شود. نماينده وزير 
در امور نهضت ملي مسكن توضيح داد: اگر اين تصميم ها 
را در كار نياوريم مشكل مسكن حل نمي شود و دولت در 
فعاليت حداكثري وام را به ۸۰۰ ميليون تومان و سود را 
به ۱۸ درصد رساند كه اين مبلغ پاسخگوي مشكلات ما 
نخواهد بود. تيزمغز با اشاره به برخي مشكلات يادآور شد: 
هر زميني كه دست مي گذاريم با مشكل جهاد كشاورزي 
و محيط زيس��ت روبرو مي شود و بايد براي اين مساله و 
تغيير كاربري فكري ك��رد. وي ادامه داد: همچنين در 
بخش مصالح ساختماني با گراني روبرو هستيم و مگر چه 
اتفاقي افتاده كه فولاد تا اين حد گران شده است؟ بايد 
شرايط را به سمتي ببريم با حداقل هزينه ها، ساختمان 
بس��ازيم. اين مقام مس��وول تاكيد كرد: تهاتر زمين در 
راستاي دو زاويه انجام شده است مورد اول زمين هايي 
كه به صورت مولدس��ازي و قابليت ساخت و ساز طرح 
نهضت ملي مسكن را نداشتند به بخش هاي خصوص 
واگذار كرديم تا در ازاي پول واحدهاي مسكوني ساخته 
شده تحويل دولت دهند. وي با اشاره به مورد دوم تهاتر 
زمين در ساخت و ساز مسكن، گفت: زمين به سرمايه گذار 
براي ساخت و ساز داده مي شود تا سرمايه گذار واحدهاي 
مس��كوني را بس��ازد و طبق توافق صورت گرفته حق 
پيمانكار از واحدهاي مس��كوني ساخته شده پرداخت 
مي شود. تيزمغز در خصوص ساخت و ساز با شركت هاي 
خارجي، افزود: براي اتمام ۴ ميليون واحد مسكوني كه 
وعده رييس جمهور كشورمان است شركت هاي خارجي 
هم براي ساخت و ساز به پاي كار آمدند و در مقابل ساخت 

مسكن توافق تهاتر نفت خام را ايجاب كرديم.

افزايش2برابريپروازهواپيماهاي
فوقسبكدرمازندران

پرواز با هواپيماهاي فوق سبك در مازندران به عنوان روند 
جديد گردشگري در اين استان رونق گرفته به طوريكه 
بنا به جديدترين آمار ارايه شده از اداره كل فرودگاه هاي 
استان تعداد اين نوع پروازها ۲ برابر شده است. به گزارش 
ايرنا، مازندران سه فرودگاه در ساري،  نوشهر و رامسر دارد 
كه با سرمايه گذاري بخش خصوصي پرواز هواپيماهاي 
فوق سبك كه با عنوان هواپيماهاي تفريحي از آنها ياد 
مي ش��ود در ۲ فرودگاه غرب مازندران انجام مي شود. 
به طوري كه براساس آمار اداره كل فرودگاه هاي مازندران 
در يكسال اخير ۳۱ هزار و ۷۲۴ پرواز هواپيماهاي فوق 
سبك در فرودگاه هاي نوشهر و رامسر انجام شد كه به 
نسبت مدت مشابه سال گذش��ته كه ۱۶ هزار و ۸۵۲ 

سورتي پرواز بود ۲ برابر شده است.

خوزستاندارايبيشترين
تعاونيمشكلدارمسكندركشور

مديرعامل س��ازمان ملي زمين و مسكن با بيان اينكه 
بيشترين تعاوني مسكن مشكل دار براي استان خوزستان 
است، گفت:  ۲۰۰ هزار تعاوني در نهضت ملي مسكن 
فعاليت دارند. به گزارش تسنيم، ارسلان مالكي يادآور 
شد:  در جلسه با رييس اتاق تعاون ايران پيشنهاد تشكيل 
كميته مشترك براي احصا و رفع مشكل ۲۴ هزار واحد 
باقيمانده مسكن مهر تعاوني هاي مسكن مطرح شد. 
وي با بيان اينك��ه ورود اتاق تعاون براي رفع اختلافات 
داخلي و پيشبرد پروژه ها ضروري است و اين مشكلات 
با تعامل حل مي شود، افزود: در سطح ملي و استان بايد 
جلسات مستمر هفتگي برگزار شود تا مشكل هر كدام 
از تعاوني هاي مسكن مهر احصا و رفع شود. وي با اشاره 
به فعاليت ۲۰۰ هزار تعاوني در طرح نهضت ملي مسكن 
تصريح كرد: از طريق اتاق تعاون اس��تان ها مي توان به 
كار آنها بهتر رس��يدگي كرد. او يادآور ش��د: بيشترين 
تعاوني هاي مشكل دار براي اس��تان خوزستان است 
كه براي حل مشكل اين واحدها بايد تلاش بيشتري از 
سوي مسوولان استان صورت گيرد و دولت براي رفع اين 
مشكلات تلاش و مساعدت لازم را به عمل خواهد آورد.

هشداربهمتقاضيانمسكندولتي
شركت عمران شهر پرند با اس��تناد به مصوبه شوراي 
مسكن به متقاضيان نهضت ملي مسكن هشدار داد در 
صورت عدم پرداخت ۲ قسط از اين طرح حذف خواهند 
شد. به گزارش تسنيم، شركت عمران پرند در اطلاعيه اي 
با عنوان »حذف متقاضي نهضت ملي پرند در صورت 
عدم واريز اقساط در مهلت تعيين شده« اعلام كرد:  »بر 
اساس مصوبه شوراي مسكن استان تهران آن دسته از 
متقاضيان نهضت ملي مس��كن پرند كه تنها دو قسط 
از مبالغ اعلام ش��ده را واريز نكنند اخطار پيامكي واريز 
مبلغ ارسال مي شود، پس از آن نيز به متقاضي نسبت 
به واريز اقساط بعدي در مهلت تعيين شده اظهارنامه 
حذف ارس��ال خواهد شد. به منظور تأمين منابع مالي 
احداث پروژه هاي نهضت ملي مسكن، متقاضياني كه 
پس از ارسال اظهارنامه نيز نسبت به واريز اقساط خود 
اقدام نكنند، از پروژه حذف مي شوند و متقاضيان جديد 

جايگزين افراد بدحساب خواهند شد.«
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گروه راه و شهرسازي |

ناصر اماني، عضو شوراي اسلامي شهر تهران با بيان اينكه از 
پاسخ شهردار تهران در روز سه شنبه هفته جاري به سوال 
خود قانع نشده اس��ت، گفت: اگر از نظر شهردار محترم، 
اساسنامه هاي مصوب سال ۹۳ غيرقانوني است، پس چرا 
ايشان در نامه اي كه در تاريخ ۲۸ مرداد ۱۴۰۲ براي معرفي 
دو عضو ش��وراي س��ازمان فناوري اطلاعات و ارتباطات 
ش��هرداري به شوراي اسلامي ش��هر تهران ارسال كرده، 
به اساس��نامه سال ۹۳ اين سازمان اس��تناد كرده است؟! 
عليرضا زاكاني، شهردار پايتخت روز سه شنبه هفته جاري 
براي پاسخ به سئوال اماني، رييس كميته منابع انساني و 
تشكيلات شورا با موضوع »عدم رعايت شرايط ذكرشده در 
اساسنامه ها در انتصاب بيشتر مديران عامل سازمان هاي 
تابعه شهرداري تهران« به شوراي شهر تهران آمد. به گزارش 
ايلنا، زاكاني در تاريخ ۳۱ مرداد ۱۴۰۲ در صحن ش��وراي 
شهر، در پاسخ به سوال اماني اين طور توضيح داد كه »مورد 
سوال كامل نيست، چراكه ما سه دوره اساسنامه داريم كه 
يك مورد آن مربوط به سال ۸۹ است، مورد دوم مربوط به 
اساسنامه هاي سال ۹۳ است كه مورد عنايت آقاي اماني 
است و سومين مورد مربوط به سال ۱۴۰۰ در دوره شوراي 
قبل است. هركدام از اين س��ه اساسنامه، ويژگي هايي را 
براي مديران ذكر كرده اند. با توجه به اختلالي كه بر مبناي 
اساسنامه هاي سال ۱۴۰۰ در حوزه مالي شهرداري ايجاد 
ش��ده بود، در همان سال درخواس��ت توقف اجراي اين 
اساس��نامه ها را داديم كه شوراي ش��هر با اين درخواست 

موافق��ت كرد و به ما اجازه داد كه به اساس��نامه هاي قبل 
بازگرديم.«  شهردار تهران در ادامه توضيحات خود گفت: 
»در بررسي هاي بعدي ما مش��خص شد كه هيچ كدام از 
اساسنامه هاي سال ۹۳ اصالت ندارد و همگي غيرقانوني 
اس��ت، علت آن نيز نامه رييس محترم وقت ش��ورا است 
كه در ۱۵ شهريور ۹۴ خطاب به شهردار وقت نوشته بود 
كه اين اساسنامه ها غيرقانوني است، چون اينها نيازمند 
مصوبه شوراست و هيچ كدام مصوبه ندارد. بنابراين تمام 
اساس��نامه هايي كه مد نظر آقاي اماني است، غيرقانوني 
محسوب مي شود و ما هم در شهرداري تهران بنا نداريم كه 
كار غيرقانوني انجام دهيم.«  وي همچنين تاكيد كرد: »در 
نامه رييس وقت ش��ورا درج شده بود كه شهرداري تهران 
موظف است اساسنامه هريك از سازمان ها و شركت هاي 
تابعه را منطبق با اساسنامه نمونه به صورت جداگانه به شورا 
ارايه دهد و پس از تصويب وزارت كش��ور ملاك عمل قرار 
دهد. اما چون هيچ وقت اين كار انجام نشده است، بنابراين 
تمام اساسنامه هاي سال ۹۳ غيرقانوني است و به همين 
خاطر به اين اساسنامه ها عمل نكرده ايم و اساسنامه هاي 
سال ۸۹ را ملاك عمل قرار داده ايم. طبق اين اساسنامه ها 
نيز در انتصاب مديران ۱۰۰ درصد قانوني عمل كرده ايم و 

هيچ اقدام غيرقانوني صورت نگرفته است.« 

استناد۴روزقبلزاكاني
بهاساسنامههايسال۹۳

در همين رابطه، از ناصر اماني، عضو شوراي اسلامي شهر 

تهران پرس��يديم كه آيا از جواب ديروز شهردار تهران به 
سوال خود قانع شده است يا خير كه او نيز در پاسخ به ايلنا 
گفت: من از پاسخ شهردار محترم قانع نشدم و ادعاي ايشان 
مبني بر اينكه اساسنامه هاي تنقيحي مصوب سال ۹۳ 
هيات حل اختلاف وزارت كشور در حال حاضر مبناي عمل 
سازمان هاي وابسته به شهرداري تهران نيست، صحبت 
جديدي است كه بايد بررسي شود، چون براساس اطلاعات 
دقيق اينجانب، اكنون همه سازمان هاي شهرداري مطابق 
اين اساسنامه ها اداره مي شوند و حتي همين حالا در پرتال 
تمام سازمان هاي شهرداري تهران، اساسنامه هاي سال 
۹۳ به عنوان اساسنامه رسمي بارگذاري شده است. رييس 
كميته منابع انساني و تش��كيلات شوراي اسلامي شهر 
تهران ادامه داد: اگر از نظر شهردار محترم، اساسنامه هاي 
مصوب سال ۹۳ غيرقانوني است، پس چرا ايشان در نامه اي 
كه در تاريخ ۲۸ مرداد ۱۴۰۲ براي معرفي دو عضو شوراي 
سازمان فناوري اطلاعات و ارتباطات شهرداري به شوراي 
اسلامي شهر تهران ارس��ال كرده، به اساسنامه سال ۹۳ 
اين سازمان اس��تناد كرده است؟ چه فرقي بين سازمان 
فناوري اطلاعات و ارتباطات با س��اير سازمان هاي تابعه 
ش��هرداري تهران وجود دارد و اگر اساس��نامه هاي سال 
۹۳ غيرقانوني اس��ت، نبايد براي تشكيل اركان سازمان 
فاوا نيز از اين اساسنامه ها استفاده شود و اگر آقاي زاكاني 
در نامه رسمي خود به شورا به اساسنامه سال ۹۳ سازمان 
فاوا استناد مي كند، پس ظاهرا ايشان اين اساسنامه ها را 
قانوني مي داند، پس چرا در صحن شورا مطرح مي كند كه 

اين اساسنامه ها غيرقانوني است؟  وي تاكيد كرد: درست 
است كه سازمان فناوري اطلاعات و ارتباطات شهرداري 
تهران بعد از تصويب اساسنامه هاي سال ۸۹ تشكيل شده، 
اما اين سازمان يكي از نهادهاي قديمي شهرداري است 
كه قبلا تحت عنوان سازمان خدمات كامپيوتري فعاليت 
مي كرد و بعدا فقط اسم آن عوض شده است. در دوره اي 
كه نام سازمان فاوا، خدمات كامپيوتري بود نيز اين سازمان 
اساسنامه داشته و اگر ما قرار است اساسنامه هاي سال ۹۳ 
را غيرقانوني بدانيم، پس درباره اين س��ازمان نيز نبايد به 
اساسنامه هاي سال ۹۳ اس��تناد كنيم، ولي آقاي زاكاني 
در نامه اي كه همين چهار روز قبل به ش��ورا ارسال كرده، 
اساسنامه سال ۹۳ را ملاك عمل قرار داده است. اين مساله 

گوياي تناقض بين حرف و عمل است. 

راستيآزماييادعايشهردار
بااستعلامازسازمانبازرسي

امان��ي در بخش ديگ��ري از توضيحات خ��ود گفت: اگر 
اساسنامه هاي س��ال ۹۳ را غيرقانوني بدانيم، در انتصاب 
مدي��ران س��ازمان هاي تابعه ش��هرداري ته��ران بايد 
اساسنامه هاي س��ال ۸۹ را ملاك عمل قرار دهيم كه در 
س��ال ۹۰ توس��ط آقاي مهدي چمران به عنوان رييس 
وقت شورا ابلاغ شد. در آن اساسنامه ها نيز شرايطي براي 
انتصاب مديران عامل سازمان ها ذكر شده است كه بيشتر 
مديران عامل منصوب آق��اي زاكاني، بخش زيادي از آن 
شرايط از جمله ۴ سال سابقه خدمت در شهرداري تهران 

را ندارند؛ بنابراين حتي اگر حرف ش��هردار محترم يعني 
اساسنامه هاي سال ۸۹ را نيز ملاك عمل قرار دهيم، بازهم 
بيشتر مديران منصوب ايشان شرايط قانوني ذكرشده در 
اين اساسنامه ها را احراز نمي كنند. رييس كميته منابع 
انساني و تشكيلات شوراي اسلامي شهر تهران ادامه داد: 
براساس قانون تش��كيلات، وظايف و انتخابات شوراهاي 
اسلامي كش��ور، وقتي عضو سوال كننده ش��ورا از پاسخ 
شهردار قانع نشود، مي تواند تقاضاي استيضاح شهردار را 
مطرح كند. البته من فعلا بن��ا ندارم كه اين اقدام را انجام 
دهم و در حال حاضر مي خواهم ادعاي آقاي زاكاني درباره 
غيرقانوني بودن اساسنامه هاي سال ۹۳ را بررسي كنم و 
البته اسناد عدم تطبيق شرايط ذكرشده در اساسنامه هاي 
سال ۸۹ توسط بيشتر مديران عامل منصوب آقاي زاكاني 
را نيز جمع آوري كنم و احتمال دارد اين اسناد را در يكي 
از جلسات آتي شورا ارايه كنم. وي تصريح كرد: حتما در 
مسير بررس��ي پاسخ ديروز ش��هردار محترم، از سازمان 
بازرسي كل كشور كمك خواهم خواست، زيرا اين سازمان 
نيز قبلا درباره غيرقانون��ي بودن انتصاب بخش زيادي از 
مديران عامل سازمان هاي تابعه شهرداري، مشابه همين 
سوال بنده را طي نامه اي به آقاي زاكاني تذكر داده بود و در 
نامه سازمان بازرسي نيز به اساسنامه هاي سال ۹۳ استناد 
شده بود. البته آقاي زاكاني ديروز در صحن شورا ادعا كرد 
كه پاسخ سازمان بازرسي را داده و اين سازمان قانع شده 
است، من حتما صحت يا عدم صحت اين ادعاي شهردار 
محترم را از سازمان بازرسي كل كشور استعلام خواهم كرد.



حجم ب��ازار تح��ول ديجيتالي منطقه منا )ش��مال 
آفريقا و خاورميانه( در سال ۲۰۲۱ به ۳۱.۷ ميليارد 
دلار رس��يد. ب��ازار تحول ديجيتالي من��ا حدود ۱۵ 
درصد از ب��ازار تحول ديجيتالي جهاني را تش��كيل 
مي دهد. با نفوذ گسترده ديجيتالي سازي در صنايعي 
همچون BFSI )بانكداري، خدم��ات مالي و بيمه(، 
خودكارس��ازي، درمان، IT و تلكام و خرده فروشي، 
انتظار مي رود حجم كلي بازار تحول ديجيتالي منا در 
سال هاي ۲۰۲۲ تا ۲۰۳۲ با نرخ رشد مركب سالانه 
۲۲.۷ درصد به حدود ۲۹۸.۲ ميليارد دلار برسد. اين 
در حالي است كه در ايران سهم اقتصاد ديجيتالي از 
توليد ناخالص داخلي، ۷.۵ درصد است كه نسبت به 
بسياري از كشورها سهم پاييني محسوب مي شود. 
طبق بررسي ها، عربستان، امارات، قطر و مصر در بين 
كشور هاي اين منطقه بيشترين سهم را از ابزارهاي 
تحول ديجيتالي دارند و سهم بازار صنعت IT و تلكام 
نيز پ��س از BFSI و بخش درمان در رده س��وم قرار 
مي گيرد. تحول ديجيتالي به عبارت س��اده روندي 
اس��ت كه بر اس��اس آن تكنولوژي هايي مثل هوش 
مصنوع��ي، كلان داده، رايان��ش اب��ري و غيره براي 
بازس��ازي يا تحول محصولات، فرآيند ها و فناوري 
تمام بخش هاي كسب وكار به كار مي روند. به همين 
ترتيب، از راه حل ها، خدمات و پيشرفت هاي خاص 
منطقه خاورميانه و ش��مال آفريق��ا به عنوان تحول 
ديجيتالي منا ياد مي كنيم. بازار تحول ديجيتالي منا 
حدود ۱۵ درص��د از بازار تحول ديجيتالي جهاني را 

تشكيل مي دهد.
كش��ور هاي منطقه خاورميانه ب��ه دليل روش هاي 
مختلف اجتماعي-اقتصادي و حاكميتي، نوس��ان 
درآمد بالايي دارند با اين همه، در حال حاضر شاهد 
پياده سازي چندين طرح دولتي و سرمايه گذاري هاي 
ب��زرگ در حوزه تح��ول ديجيتال��ي در اين منطقه 
هستيم. تحول ديجيتالي تكنولوژي هاي مختلفي از 
جمله ابر، خودكارسازي و اينترنت اشيا )IoT( را زير 
چتر خود دارد كه در صنايع متعدد و براي رس��يدن 
به اهداف به كار مي روند. در برخي كشورها، از جمله 
كش��ور هاي عضو ش��وراي همكاري خلي��ج فارس 
)GCC(، كس��ب وكارهاي دولتي نقش پررنگ تري 
در تحول ديجيتالي دارند. همچنين چند ش��ركت 
بين المللي نيز راه حل ها و خدمات تحول ديجيتالي 
اين منطقه را ارايه مي كنند كه البته س��لطه آنها بر 
منطقه به مانعي براي ورود شركت هاي جديد و رقابت 

بيشتر تبديل شده است.
انتظار مي رود در دوره پيش بيني شده )از سال ۲۰۲۲ 
تا ۲۰۳۲(، فاكتورهايي مثل نفوذ بيش��تر اينترنت، 
لزوم نوآوري و كاهش هزين��ه و طرح هاي حمايتي 
دولت به رش��د بازار تح��ول ديجيتالي در منا كمك 
كند. نفوذ هرچه بيش��تر ارايه دهندگان بين المللي 
تكنولوژي ديجيتالي در كشور هايي همچون امارات، 
قطر و مصر هم تاثير مثبتي بر روند تحول ديجيتالي 
منا در ۱۰ سال آينده دارد. با اينكه تحول ديجيتالي 
منطق��ه منا در س��ال ۲۰۱۷ تا ۲۰۲۱ با نرخ رش��د 
مركب س��الانه ۱۸.۹ درصد رش��د كرده اس��ت، اما 
انتظار مي رود نرخ رشد مركب سالانه اين بازار از سال 
۲۰۲۲ تا ۲۰۳۲ به ۲۲.۷ درصد افزايش يابد. از جمله 
دلايل اين رشد مثبت، افزايش تعداد كاربران گوشي 
هوشمند در اين منطقه است. بر اساس گزارش مركز 
تحقيقاتي ويلسون كه در پيوست اشاره شده، مصرف 
اينترنت اين منطقه در دوران همه گيري ۱۱ درصد 
افزايش يافته است. در اين دوره، سرمايه گذاري روي 
استارت آپ هاي تكنولوژي و به ويژه استارت آپ هاي 
فين تكي نيز بيشتر شده است. افزون بر اين، توسعه 
خدمات ۵G نيز تاثير مثبتي بر روند رشد بازار تحول 
ديجيتالي اين منطقه دارد. دسترسي مردم به گوشي 
هوشمند و اينترنت باعث مي شود ارتباط موبايلي و 
اينترنتي هم براي ش��ركت ها اهميت بيشتري پيدا 
كند. بر اساس داده هاي س��ال ۲۰۲۱ مك كينزي، 
امارات و عربس��تان بيش��ترين نرخ نف��وذ اينترنت 
منطق��ه را دارند و با توجه به ن��رخ نفوذ ۷۰ درصدي 
در مصر، بازار اين كش��ور بيشترين پتانسيل رشد را 

در منطقه دارد. در نتيجه شركت هايي كه تخصص 
فني لازم را ندارند به اجبار براي افزايش مش��اركت 
مصرف كنن��دگان بايد از ش��ركتي با مه��ارت لازم 
كمك بگيرند. بنابراين گسترش ديجيتالي سازي و 
به كارگيري هرچه بيشتر تكنولوژي هاي پيشرفته اي 
همچون هوش مصنوعي، ابر و اينترنت اشيا، به رشد 

بازار تحول ديجيتالي منا كمك مي كند.

   كدام روند هاي مهم
 بازار تحول ديجيتالي منا را رهبري مي كنند؟

 )Accenture( بر اساس تحقيقات مشترك اكسنچر
و مايكروسافت، ۸۰ درصد از شركت هاي منطقه منا 
براي بهبود فعاليت هاي تجاري خود به تكنولوژي هاي 
ديجيتال��ي روي آورده ان��د. از اين رو، ش��ركت هاي 
 ،)AWS( متعددي همچون خدمات وب آم��ازون
بزرگ ترين ارايه دهنده ابري جه��ان، وارد بازار اين 
منطقه شده اند. علاوه بر اين، بسياري از شركت ها هم 
براي ارايه راه حل هاي ابري در اين منطقه به شراكت 
و همكاري روي آورده اند. براي مثال، شركت آرامكو 
عربستان به تازگي براي فعاليت در زمينه رايانش ابري 
با شركت VMware همكاري كرده است. افزايش 
كاربران اينترنت اين منطقه باعث ش��ده شركت ها 
براي دسترسي به مشتريان بيشتر، فعاليت ديجيتالي 
خود را بيشتر كنند. پيشرفت هوش مصنوعي و تجزيه  
و تحليل نيز اين امكان را براي چندين فروشنده تحول 
ديجيتالي فراهم كرده تا راه حل ها و خدمات خود را 

در اختيار مشتريان اين منطقه بگذارند.

   امارات به عنوان يك بازار بزرگ
تحول ديجيتالي شناخته مي شود

دولت امارات ابتكار عمل هاي متعددي براي بهبود 
عملك��رد حاكميت تح��ول ديجيتالي در دس��تور 
كار خود دارد. اين راه حل ه��ا و خدمات ديجيتالي 
با ايج��اد پلتفرم پيش بين��ي آينده، ب��ه دولت در 
س��اخت مدل هاي آين��ده بخش محيط زيس��ت و 
درمان كمك مي كند. دولت اين كش��ور همچنين 
قرار است اقداماتي را به منظور آماده سازي امارات 
براي صنعت ۴.۰ به اجرا بگذارد. تكنولوژي ۵G در 
امارات فراگير ش��ده و نرخ نفوذ اينترنت اين كشور 
هم بالاست. ش��ركت هاي اماراتي با سرعت بالايي 
براي ارتباط ديجيتالي براي مش��تريان خود آماده 
مي شوند. همين دلايل باعث قدرت گرفتن تحول 

ديجيتالي در امارات شده است. 

   رشد بازار تحول ديجيتالي در قطر
چگونه خواهد بود؟

به گزارش شركت مشاوره  FMI، انتظار مي رود بازار 
تحول ديجيتالي قطر با نرخ رشد مركب سالانه ۲۲.۱ 
درصد از س��ال ۲۰۲۲ تا ۲۰۳۲ رشد كند. قطر رشد 
بازار تحول ديجيتالي خود را مديون ارايه دهندگان 
پيشتاز راه حل تحول ديجيتالي در اين كشور است كه 
آن هم زاده همكاري دولت با شركت هاي IT و سرعت 
بالاي صنعتي سازي است. قطر بر اساس چشم انداز 

۲۰۳۰ درصدد بهبود و مدرن سازي بخش هاي درمان 
و آموزش است. با توجه به برنامه هاي توسعه دولت، 
چندين ش��ركت براي ارايه خدم��ات و راه حل هاي 
تحول ديجيتالي به نهاد هاي خصوصي و دولتي اين 
كشور وارد عمل شده اند. دولت قطر براي شتاب بيشتر 
تحول ديجيتال در همكاري با شركت مايكروسافت 
يك طرح توانمندس��ازي ملي را به اجرا گذاشته كه 
قرار است مهارت ديجيتالي ۵۰ هزار نفر از شهروندان 
اين كش��ور را تقويت كند. مايكروسافت همچنين با 
تاسيس مراكز داده ابري در اين منطقه، باعث تقويت 

توان ابري اين كشور شده است.

   مصر به عنوان يك بازار سودمند 
راه حل هاي تحول ديجيتالي شناخته مي شود

 Future Market Insights شركت تحقيقاتي
مي گويد ب��ازار تحول ديجيتالي مصر با نرخ رش��د 
مرك��ب س��الانه ۲۴.۳ درص��د در دوره ۲۰۲۲ ت��ا 
۲۰۳۲، يكي از پيش��تازان توس��عه در منطقه منا 
است. رشد سريع صنعت ICT، طرح هاي حمايتي 
دولت و افزايش تعداد ارايه دهندگان راه حل تحول 
ديجيتالي، از جمله عوامل اصلي توسعه سريع بازار 
مصر به حس��اب مي آيند. به گفته آژانس توس��عه 
صنعتي صنعت اطلاعات، صنعت ICT بيش��ترين 
سرعت رش��د را در اين كشور دارد. چندين شركت 
بين الملل��ي فعاليت خود را در مص��ر آغاز كرده اند 
و ص��ادرات ICT اي��ن كش��ور در س��ال ۲۰۲۱ به 
۴.۵ ميليارد دلار رس��يد. افزون بر اين، دولت مصر 
طرح هايي براي بهب��ود مه��ارت ديجيتالي مردم 
اين كش��ور در دس��تور كار دارد و ب��ه دنبال ايجاد 
اكوسيستمي در راستاي مشاركت عموم در مسير 
نوآوري اس��ت. همين مس��اله حجم ب��ازار تحول 

ديجيتالي را در يك دهه آينده افزايش مي دهد.

   كدام راه حل بيشتر از همه در صنايع 
مصرف كننده مورد استقبال قرار مي گيرد؟

ب��ر اس��اس گ��زارش FMI، بخش پلتف��رم هوش 
مصنوعي در طول اين دوره ۱۰س��اله با بيش��ترين 
سرعت و نرخ رشد مركب سالانه ۲۸.۹ درصد رشد 
مي كند. يكي از دلايل چنين رش��دي، اس��تفاده از 
پلتفرم هاي هوش مصنوع��ي براي صرفه جويي در 
زم��ان و افزايش بازدهي در صناي��ع مصرف كننده 
نهايي اس��ت. هوش مصنوعي و خودكارس��ازي در 
صنايع مختلف و موارد بسياري به كار مي رود. يكي 
از فوايد اصلي، خودكارسازي فعاليت هاي تكراري 
است. پيش��رفت و توس��عه هوش مصنوعي باعث 
مي ش��ود علاوه بر انجام وظايف بيشتر، اين ابزار از 
لحاظ زمان و هزينه ني��ز عملكرد بهتري پيدا كند. 
اين مساله كمك شاياني به صرفه جويي در زمان و 
انرژي شركت ها مي كند. افزايش بهره وري و كاهش 
مناب��ع مورد نياز به صرفه جوي��ي در زمان، انرژي و 
هزينه ش��ركت ها كمك مي كند. ب��ه همين دليل، 
استفاده از پلتفرم هاي هوش مصنوعي در اين دوره 

۱۰ساله با سرعت بالايي افزايش مي يابد.

   چرا استفاده از ابر در منطقه منا
جذابيت پيدا كرده است؟

مزاي��اي متع��ددي از جمل��ه افزاي��ش خلاقيت و 
برتري رقابتي باعث ش��ده بسياري از سازمان ها به 
اس��تفاده از مدل هاي ابري روي آورن��د. در دنباله 
همين روند، اكثريت صناي��ع كاربردي منطقه منا 
هم تكنولوژي ه��اي ابري را در اولويت قرار داده اند. 
همانند ديگر حوزه هاي تحول ديجيتالي، طرح هاي 
حماي��ت دولتي يكي از دلايل افزايش اس��تفاده از 
تكنولوژي هاي ابري به حساب مي آيند. شركت ها 
در حال ايجاد مناطق ابري و نقاط دسترسي هستند 
و چندين شركت تحول ديجيتالي ارايه خدماتي را 
آغاز كرده اند كه گذار به ابر را امكان پذير مي كند. با 
استناد به همين دلايل انتظار مي رود استفاده از ابر 
با بيشترين سرعت خود و با نرخ رشد مركب سالانه 

۲۴.۲ درصد در ۱۰ سال آينده رشد كند.

   چرا صنعت بيشترين سهم را
از رشد بازار تحول ديجيتالي منا دارد؟

صناي��ع ارتباط��ات ب��راي فعاليت به زيرس��اخت 
گس��ترده اي نياز دارند و حف��ظ و نظارت بر چنين 
زيرساختي به ش��دت دشوار اس��ت. در نتيجه اين 
صناي��ع ب��راي بهب��ود عملك��رد اج��زا و كمك به 
تصميم گي��ري بهتر در زمينه مالي، خطرات و روند 
كار، تحول ديجيتال��ي و ديگ��ر تكنولوژي ها را به 
كار مي گيرند. رشد س��ريع IT و شركت هاي تلكام 
در منطقه منا موجب ش��ده تقاضا براي راه حل ها و 
خدمات تحول ديجيتالي سر به فلك بكشد و انتظار 
مي رود اين روند در يك دهه آين��ده نيز ادامه پيدا 
كند. اين راه حل ها در بهبود خدمات و توانمندي ها 
به صنايع ارتباطات كمك مي كنند. به همين دلايل 
پيش بيني مي ش��ود صنعت IT و تلكام با بيشترين 
سرعت و با نرخ مركب س��الانه ۲۹.۵ درصد در ۱۰ 

سال آينده توسعه پيدا كند.

   سهم كم اقتصاد ديجيتال در ايران
در اين ميان اما سهم اقتصاد ديجيتال در ايران تنها 
۷.۵ درصد است. پيش از اين موسي زاده موسوي، 
كه براي مركز پژوهش هاي مجلس نيز گزارش هايي 
با موض��وع بررس��ي وضعيت اكوسيس��تم اقتصاد 
ديجيتال��ي تهيه كرده، درباره س��هم ۷.۵ درصدي 
اقتص��اد ديجيتال��ي از توليد ناخال��ص داخلي كه 
نسبت به بسياري از كشورها سهم پاييني محسوب 
مي ش��ود، گفته بود: ابتدا بايد بپرس��يم چرا سهم 
اقتصاد ديجيتالي در صنايع و كس��ب وكارها تا اين 
ميزان پايين است؟ صنايع و كسب وكارهاي بزرگي 
در كشور داريم كه هنوز به اقتصاد ديجيتالي ميدان 
نداده ان��د. مث��لًا در صنايع بالغ مانند كش��اورزي، 
حمل ونقل، سلامت و آموزش رس��مي نتوانستيم 
بازار را ب��راي ورود اقتصاد ديجيتالي مهيا كنيم كه 
ارزش اقتص��ادي قابل توجهي خلق كند. از س��وي 
ديگر در كشور ما زيرساخت هاي لازم براي توسعه 
اقتصاد ديجيتالي هم به خوبي فراهم نشده است. 

برخي از اين زيرس��اخت ها تخصصي اس��ت مانند 
زيرساخت هاي ذخيره سازي و پردازشي، يا اينترنت 
پاي��داري كه ب��راي كس��ب وكارها و فع��الان قابل 

دسترس باشد.
 بخش��ي از زيرس��اخت ها هم به توسعه كسب  وكار 
مربوط مي ش��ود. او با بيان اين جمل��ه كه »ميزان 
س��رمايه گذاري كش��ور در كس��ب وكارهاي نوپا، 
اقتصاد ديجيتالي و استارت آپ ها بسيار كم است« 
گف��ت: اقتصاد ديجيتالي ما زيرس��اخت ضروري  و 
پايداري نياز دارد كه در اختيار همگان نيس��ت. از 
سوي ديگر، به سرمايه لازم براي توسعه كسب وكار 
دسترسي ندارد. علاوه بر اين، دسترسي به ديتا نيز 
دشوار اس��ت. در چنين شرايطي نمي توانيم انتظار 
 GDP داشته باش��يم كه سهم اقتصاد ديجيتالي از
با كشورهايي برابر باشد كه همه اين دسترسي ها را 
دارند و مواردي همچون سرمايه گذاري خارجي هم 

برايشان مهياست.
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شيائومي براي توليد خودروهاي 
برقي چراغ سبز گرفت

شركت شيائومي موافقت برنامه ريز دولتي چين براي 
توليد خودروهاي برقي را كسب كرد. به گزارش ايسنا، 
منابع آگاه به رويترز گفتند: كميسيون ملي اصلاحات و 
توسعه كه بر سرمايه گذاري هاي جديد و ظرفيت توليد 
در صنعت خودروسازي چين نظارت دارد، اوايل ماه اوت، 
موافقت خود را با توليد خودروي برقي توسط شيائومي 
اعلام كرد. شركت شيائومي، چهارمين شركتي است كه 
از اواخر سال ۲۰۱۷ به اين طرف، موافقت اين سازمان 
را دريافت مي كند. موافقت كميسيون ملي اصلاحات 
و توس��عه، ش��يائومي را يك گام ديگر، به توليد انبوه 
خودروهاي برقي نزديك تر كرد اما شيائومي همچنان 
به موافقت وزارت صنعت و اطلاعات چين هم نياز دارد. 
شيائومي زماني وارد بخش خودروسازي چين خواهد 
شد كه اين كش��ور به عنوان بزرگ ترين بازار خودروي 
جهان، با مجموعه مسائلي نظير اشباع ظرفيت و كندي 
تقاضا دست و پنجه نرم مي كند. شيائومي متعهد شده 
است ۱۰ ميليارد دلار سرمايه گذاري در مدت بيش از 
يك دهه آينده در كسب و كار خودرو انجام دهد و آغاز 
توليد انبوه خودروهاي برقي در نيمه اول سال ۲۰۲۴ را 
هدف گذاري كرده است. اما با محتاط شدن كميسيون 
ملي اصلاحات و توسعه در تاييد برنامه هاي جديد توليد 
خودروي برقي شركت ها كه ناشي از نگراني نسبت به 
اشباع ظرفيت توليد بوده است، معلوم نيست كه هدف 
شيائومي قابل تحقق است يا خير. شركت تسلا كه قصد 
دارد كارخانه خود در شانگهاي را گسترش دهد، هنوز 
موافقت مقامات چيني را كسب نكرده است. همچنين 
منابع آگاه پيش از اي��ن به رويترز گفته بودند كه گروه 
خودروسازي برقي لوكس لوسيد مشتاق است خودرو در 
چين توليد كند اما به اين شركت گفته شده كه احتمال 
آن، اندك است. شيائومي سومين شركت بزرگ سازنده 
تلفن هوشمند در جهان از نظر فروش است. اين شركت 
قصد دارد سال ميلادي آينده، حدود ۱۰۰ هزار خودروي 
برقي توليد كند. همچنين آماده افزايش توليد در دسامبر 
شده و از هفته گذشته، استخدام كارگر براي كارخانه 
برقي خود را افزايش داده است. اين شركت در سه ماهه 
دوم امس��ال، با كاهش ۱۸.۹ درصدي درآمد روبرو شد 
و انگيزه هاي خود را ب��راي ورود به بخش خودروهاي 
برقي دارد. طبق گزارش شركت تحقيقات كانترپوينت، 
فروش تلفن هوش��مند در چين در سه ماهه دوم سال 
۲۰۲۳، كاهش چهار درصدي در مقايسه با مدت مشابه 
سال گذشته داشت و پايين ترين فروش سه ماهه دوم از 
سال ۲۰۱۴ بود. بر اساس گزارش رويترز، شيائومي قصد 
دارد از هزاران فروشگاه خود، به عنوان نمايشگاه براي 

خودروهاي برقي استفاده كند.

هواوي شبكه مخفيانه
براي تراشه ها مي سازد

يك انجمن نيمه رساناي مستقر در واشنگتن مدعي شد 
شركت »هواوي تكنولوژي« سرگرم ساخت مجموعه اي 
از تاسيسات ساخت نيمه رس��اناي مخفي در سراسر 
چين است تا تحريم هاي امريكا را دور بزند. به گزارش 
ايسنا، بلومبرگ نيوز در گزارشي نوشت: گروه امريكايي 
»انجمن صنعت نيمه رسانا«، اعلام كرد اين غول فناوري 
چيني در سال ميلادي گذشته، به توليد تراشه روي آورد 
و ۳۰ ميليارد دلار تامين مالي از دولت چين دريافت كرد. 
هواوي حداقل دو كارخانه فعلي را خريداري كرده و در 
حال ساخت يك كارخانه ديگر است. وزارت بازرگاني 
امريكا در سال ۲۰۱۹، هواوي را با استناد به نگراني هاي 
امنيتي، به ليست كنترل صادرات خود اضافه كرد اما اين 
شركت چيني، منكر آن است كه يك ريسك امنيتي 
ايجاد مي كند. طبق گ��زارش بلومبرگ، اگر همانطور 
كه »انجمن صنعت نيمه رس��انا« مدعي است، هواوي 
در حال ساخت تاسيساتي تحت نام شركت هاي ديگر 
باشد، ممكن است قادر ش��ود محدوديت هاي دولت 
امريكا را براي خريد غيرمستقيم تجهيزات تراشه سازي 
امريكايي دور بزند. بر اساس گزارش رويترز، هواوي در 
ليست سياه تجاري امريكا قرار گرفته است و از اين رو 
تامين كنندگان امريكايي ب��راي فروش كالا و فناوري 
به اين شركت، بايد مجوز بگيرند. مقامات امريكايي به 
تش��ديد كنترل ها ادامه داده اند تا توانايي اين شركت 
براي خريد يا طراحي تراشه هاي نيمه رساناي به كار رفته 

در محصولاتش را قطع كنند.

پيش بيني گراني ۱۰۰ تا ۲۰۰ دلاري 
مدل هاي آيفون ۱۵ پرو

بر اساس پيش بيني ها مدل هاي آيفون ۱۵ پرو و آيفون 
۱۵ پرو مكس، حداقل ۱۰۰ ت��ا ۲۰۰ دلار گران تر از 
نسل قبلي خود خواهند بود. به گزارش ايسنا، قيمت 
ف��روش آيفون ۱۴ پ��رو از ۹۹۹ دلار و آيفون ۱۴ پرو 
مكس از ۱۰۹۹ دلار آغاز ش��د و اكنون پايگاه خبري 
ديجي تايمز در گزارشي، پيش بيني كرد كه قيمت 
آيفون ۱۵ پرو، از ۱۰۹۹ تا ۱۱۹۹ دلار و قيمت آيفون 
۱۵ پرو مكس، از ۱۱۹۹ تا ۱۲۹۹ دلار، آغاز مي شود. 
اين افزايش قابل توجه قيمت ممكن است به فروش 
مدل هاي جديد پرو در سال ميلادي جاري، ضربه زده 
و فروش آنها را به حدود ۷۷ ميليون دستگاه در سال 
۲۰۲۳، كاهش دهد. برآورد اوليه از فروش مدل هاي 
جديد آيفون، حدود ۸۳ ميليون دستگاه بوده است. 
اين ب��رآورد مطابق با كاهش بي��ش از پنج درصدي 

فروش سالانه بازار تلفن هوشمند است. 

جريمه چند ميليون پوندي 
غول بانكي امريكايي

براي استفاده از واتس اپ
رگولاتور انگلي��س )Ofgem(، غول بانكي امريكايي 
مورگان استنلي را پس از اينكه معامله گران انرژي اين 
بانك براي ام��ور خريد و فروش، از واتس اپ اس��تفاده 
كردند، ۵.۴ ميليون پوند جريمه كرد. به گزارش ايسنا، 
اين رگولاتور اعلام كرد مورگان استنلي كوتاهي كرده و 
موفق نشده است اقدامات معقولي انجام داده و تضمين 
كند كه كاركنانش از راه هاي ارتباطي استفاده مي كنند 
كه درصورت درخواست اطلاعات در روند يك تحقيقات، 
بتوانند ارايه شوند. معامله گراني كه انرژي خريد و فروش 
مي كنند، از حس��اب هاي خصوصي وات��س اپ خود 
اس��تفاده كردند تا درباره تراكنش هاي صورت گرفته 
در فاصله ژانويه س��ال ۲۰۱۸ تا مارس س��ال ۲۰۲۰، 
گفت وگو كنند. اين به معناي آن بوده كه مورگان استنلي 
نتوانسته اس��ت اين مكالمات را در هنگام درخواست 
رگولاتور، فراهم كند. اين نخستين جريمه صادره تحت 
مقررات يكپارچگي و شفافيت بازار انرژي عمده فروشي 
اس��ت. مقررات مذكور، قوانين اتحادي��ه اروپا بود كه 
پس از بريگزيت، به قانون انگليس منتقل شد. بررسي 
رگولاتور انگليس نشان داد هرچند »مورگان استنلي 
اينترنشنال«، سياست هايي داشته كه بر اساس آنها، 
استفاده معامله گران از واتس اپ ممنوع است، اما اقدامات 
معقول كافي انجام داده تا رعايت اين سياست ها و الزامات 
مقررات را تضمين كند. بر اساس گزارش اينديپندنت، 
اين ديده بان انگليسي مي خواست مورگان استنلي را 
۷.۷ ميليون پوند جريمه كند اما به دليل همكاري اين 
بانك امريكايي، ۳۰ درصد تخفيف در جريمه صادره داد. 

مقابله با فروش كالاهاي ممنوعه 
در خرده فروشي هاي آنلاين

نماين��دگان امريكاي��ي با ارس��ال نامه اي ب��ه متا،  اي 
بي، آمازون و ش��ركت هاي ديگر خواس��تار جزييات 
فعاليت هاي آنها براي توقف فروش محصولات ممنوع 
و خطرن��اك در پلتفرم هايش��ان ش��ده اند. به گزارش 
خبرگزاري مهر به نقل از انگجت، به نظر مي رسد خرده 
فروشان اينترنتي با سوالاتي درباره روش هاي برخورد 
با محصولات مرجوعي روبرو ش��ده اند. كميته انرژي و 
بازرگاني مجلس امريكا نامه اي به آمازون،  اي بي، متا، 
والمارت و ديگر پرتال هاي خريد آنلاين ارسال و از آنها 
درباره تلاش هايشان جهت جلوگيري از فروش كالاهايي 
كه برايشان فراخوان صادر شده و محصولات ممنوع در 
پلتفرم هايشان س��والاتي پرسيده اند. آنها به خصوص 
نگران تلاش بي نتيجه متا براي متوقف كردن فروش 
دو محصول مرجوعي مخصوص كودكان در فيس بوك 
هستند. كميسيون ايمني محصول مصرف كنندگان 
امريكا )CPSC( براي گهواره Rock 'n Play شركت 
 Newbornفيشر پرايس در سال ۲۰۱۹ و تشك نوزاد
Lounger محصول ش��ركت باپي در س��ال ۲۰۲۱ 
ميلادي فراخوان صادر كرد. با اين وجود سازمان مذكور 
ادعا مي كند نرخ درخواست هاي حذف محصول )ماهانه 
به طور متوسط هزار قطعه( كاهش نيافته است و هيچ 
اقدامي براي ممنوعيت فروش انجام نشده است. گهواره

Rock 'n Play  ب��ا مرگ ح��دود ۱۰۰ نوزاد مرتبط 
بوده است. اعضاي كنگره امريكا نگران آن هستند كه 
فروش��گاه هاي آنلاين با انجام اقدامات اندك و ناكافي 
براي توقف فروش اين محصولات، س��لامت كودكان 
و تمام كاربران را به خطر بيندازند. نمايندگان مجلس 
از تمام شركت ها خواسته اند تا جزييات تلاش هايشان 
براي توقف فروش كالاهاي ممنوع يا شامل فراخوان از 
جمله حضور كارمنداني متعه��د و فعال در اين زمينه 
را اعلام كنند. سياس��تمداران همچنين مي خواهند 
بدانند شركت ها در آينده چه اقداماتي انجام مي دهند 
و آيا عدم قطعيتي درباره برخورد با اين مشكلات وجود 
دارد يا خير. در نامه از شركت ها پرسيده شده آيا تمايل 
دارند براي يافتن راه حل مشكل با كميته همكاري كنند 
يا خير. شركت ها موظف هستند تا ۳۱ آگوست به اين 

نامه پاسخ دهند.

نروژ از جريمه روزانه متا
كوتاه نمي آيد

رگولات��ور داده ن��روژ در دادگاهي اعلام كرد ش��ركت 
متاپلتفرمز قانون حريم خصوصي اتحاديه اروپا را نقض 
مي كند. به گزارش مهر به نق��ل از رويترز، اين پرونده 
ممكن است پيامدهاي وس��يعي براي متا در اتحاديه 
اروپا داشته باشد. متا از ۱۴ آگوست سال جاري ميلادي 
روزانه يك ميليون كرون )۹۴.۱۴۵ دلار( جريمه شده 
زيرا با جمع آوري داده هاي كاربران براي استفاده از آنها در 
تبليغات هدفمند، حريم خصوصي كاربران را نقض كرده 
است. در اين ميان مالك فيس بوك و اينستاگرام خواهان 
صدور دستور موقت عليه اين راي است كه طبق آن تا ۳ 
ماه آينده بايد روزانه يك ميليون كرون جريمه پرداخت 
كند. در همين راستا، هان اينگر بورستروم يارن وكيل 
نماينده رگولاتور داده نروژ گفت: اين جريمه پابرجاست 
زيرا متا به قانون حفاظت عمومي از داده هاي اتحاديه 
اروپا )GDPR( احترام نگداشته است. از سوي ديگر متا 
در دادگاه اعلام كرد هم اكنون رضايت كاربران را براي 
جمع آوري اطلاعاتشان دريافت مي كند و رگولاتور داده 
نروژ از روشي بسيار سريع و غير ملزوم استفاده كرده و به 
شركت فرصت كافي براي پاسخگويي نداده است. اين 
رگولاتور اعلام كرد مشخص نيست متا چه زمان و چگونه 
رضايت كاربران براي جم��ع آوري اطلاعات را دريافت 
مي كند و در اي��ن ميان حق كاربران ضايع مي ش��ود. 
س��ازمان حفاظت از داده نروژ با ارجاع تصميم خود به 
هيات حفاظت از داده اتحاديه اروپا مي تواند اين جريمه 
را دايمي كند. هيات مذكور در صورت موافقت با رگولاتور 
نروژي اختيارات لازم براي اين كار را دارد. چنين اقدامي 
حوزه تصميم گيري درباره جريمه متا را گسترده تر و به 
كل اتحاديه اروپا مي كشاند. البته رگولاتور نروژي هنوز 

گامي در اين زمينه برنداشته است.

بازارتحولديجيتاليمناحدود۱۵درصدازبازارتحولديجيتاليجهانيراتشكيلميدهد

سهم كم اقتصاد ديجيتال از GDP ايران

تا موضوع داده حل نشود هوش مصنوعي توسعه نمي يابد
دبير ستاد توس��عه هوش مصنوعي معاونت علمي 
با تاكي��د براينكه تا موضوع داده حل نش��ود هوش 
مصنوعي توس��عه نمي يابد گفت: زيس��ت بوم هاي 
داده باي��د راه اندازي ش��وند. به گ��زارش خبرنگار 
مهر، رش��اد حس��يني يكي از برنامه هاي س��تاد را 
بحث داده هاي باز و راه اندازي اكوسيستم هاي داده 
عنوان كرد و گفت: بنا داريم در اين راستا يك سري 
پروژه هاي كوچك و بع��د پروژه هاي كلان تعريف 
كنيم تا اكوسيستم داده در كشور راه بيفتد. وزارت 
ارتباطات يكي از ارگان هايي است كه در اين زمينه 
وارد شده و ما هدفمان اين است كه يك هم افزايي 
در رابطه با اين موضوع با آنها داش��ته باش��يم. دبير 
ستاد توس��عه هوش مصنوعي معاونت علمي يكي 

ديگر از موضوعات و برنامه هاي اين ستاد را تمركز بر 
بحث مربوط به راه اندازي زيرساخت هاي محاسباتي 
در كشور بيان كرد و افزود: يكي از زيرساخت ها كه 
در حال حاضر نبودش در كشور احساس مي شود، 
زيرساخت محاس��باتي است. حس��يني تمركز بر 
ح��وزه فناوري ه��اي نوظهور و اولوي��ت دار، حوزه 
رباتيك و ش��ركت هاي فناور و صناي��ع بزرگ را از 
ديگر برنامه هاي ستاد برشمرد و گفت: به طور مثال 
هوشمندس��ازي در سورتينگ ها و اتوماسيون هاي 
تفكيك، نقش ب��زرگ و كمك كننده اي مي توانند 
داشته باشند. وي ادامه داد: يكي ديگر از موضوعات 
مورد توجه س��تاد، بحث فناوري هاي پردازش لبه 
اس��ت، به طور مثال پردازش هاي هوش مصنوعي 
روي گوش��ي و دوربين مي تواند فناوري كارسازي 
براي كشور باشد. دبير ستاد توسعه هوش مصنوعي 
معاونت علمي با اش��اره به اينكه يكي از مش��كلات 
توس��عه هوش مصنوعي در كش��ور، ضعيف بودن 
زيرساخت هاي هوش مصنوعي اس��ت، گفت: اگر 
زيرس��اخت ها فراهم باشد شركت ها به وجود آمده 
و رش��د خواهند كرد. از سوي ديگر بحث مربوط به 
زيست بوم هاي داده بايد راه اندازي شود تا سازمان ها، 
داده ها را به اش��تراك بگذارند. ت��ا موضوع داده در 

كشور حل نش��ود توس��عه هوش مصنوعي ميسر 
نخواهد شد. حسيني ادامه داد: دو بحث زيرساختي 
مهم وجود دارد كه نخس��ت، زيرساخت داده است 
و در كنار آن، مباحث بيگ ديتا بس��يار مهم و قابل 
توجه است، چرا كه تكنولوژي هاي هوش مصنوعي 
عمدتاً داده محور هستند. در بحث داده، قانون دوام 
موجود اس��ت كه سال قبل تصويب شده و طبق آن 
دستگاه ها داده ها را به اش��تراك مي گذارند. قانون 
دوام از س��وي مجلس تصويب شده و شوراي عالي 
فضاي مجازي دس��تور پيگيري آن را داده اس��ت. 
دبير ستاد توس��عه هوش مصنوعي معاونت علمي 
حضور و دخالت انس��ان در فرآيند تصميم گيري را 
از رويكردها و برنامه هاي مهم س��تاد عنوان كرد و 
گفت: در فرآيند تصميم گي��ري با هوش مصنوعي 
در برخي موارد اطمينان ۱۰۰ درصدي وجود ندارد 
و نياز به دخالت انس��ان در تصميم سازي است كه 
نمونه آن ثبت جرايم با دوربين هاي هوشمند است 
كه بعضاً با خطاهايي مواجه است. حسيني در ادامه 
ب��ه وضعيت ايران در حوزه هوش مصنوعي اش��اره 
ك��رد و گفت: وضعيت ايران در ح��وزه علم و دانشِ 
هوش مصنوعي خوب است و در رتبه ۱۴-۱۵ دنيا 
ق��رار داريم ام��ا در حوزه محص��ولات و تكنولوژي 

هوش مصنوعي در جاي��گاه ۷۰-۸۰ قرار داريم كه 
رتبه خوبي نيس��ت و بايد عق��ب ماندگي ها جبران 
ش��ود. در حال حاضر ۳-۴ مرج��ع در حوزه هوش 
مصنوعي كش��ورها را رتبه بندي مي كند كه ايران 
در آخري��ن رنكين��گ Tortoise Media هيچ 
جايگاهي نداش��ت، علي رغم اينكه از لحاظ نيروي 
انساني وضعيت خوبي دارد و اين موضوع را از جايي 
متوجه مي شويم، كه اين افراد مهاجرت مي كنند و 
در بهترين دانشگاه هاي دنيا جذب مي شوند. ايران 
در حوزه تكنولوژي هاي نرم افزاري در حوزه هوش 
مصنوعي توانمن��دي بالايي دارد. وي با اش��اره به 
تدوين س��ند ملي هوش مصنوعي گفت: اين سند 
در ستاد اقتصاد ديجيتال معاونت تدوين شده و در 
حال حاضر به ستاد هوش مصنوعي ارجاع داده شده 
است. اين سند ۴ هدف كلان، ۵ راهبرد اصلي، ۳۰ 
ش��اخص كلان، حدود ۱۴۰ اقدام و ۱۵۰ فعاليت يا 
پروژه و ۱۷۵ شاخص خرد دارد و در حال حاضر اين 
سند به شوراي عالي انقلاب فرهنگي ارايه و ميزهاي 
تخصصي براي بررسي سند ذيل شورا تشكيل شده 
است. اين سند براساس مطالعه اسناد ساير كشورها، 
اسناد بالادستي داخلي، مطالعات ميداني و مصاحبه 

با نخبگان تدوين شده است.
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نماید. بدیهی است پس از انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 

30005320



تعادل|
اخبار مختل��ف مبني بر تس��هيل واردات خودرو به 
همراه روند كاهش��ي قيمت دلار موجب شده تا بازار 
خريد و فروش خودرو با ركود معاملات روبرو و عمده 
خريداران ترجيح دهند با ثبات بازار نسبت به خريد 
خود اقدام كنند. فعالان بازار خودرو معتقدند اخبار 
سياس��ي از يك س��و انتظار براي ورود خودروهاي 
وارداتي از سوي ديگر موجب شده تا اين بازار شكل 
انتظاري به خود گيرد. روي هم رفته اين هفته انواع 
محصولات ايران خودرو و سايپا روند كاهشي را تجربه 
كردند. در محصولات مونتاژي نيز كاهش قيمت ها 
به 15 ميليون تومان هم رسيده است. در حال حاضر 
كمتر فروشنده اي حاضر به معامله است و خريداران 
نيز در خريد خود تعلل مي كنند. از سوي ديگر، برخي 
خبرها حاكي از اين است كه فروش خودرو از مسير 
س��امانه يكپارچه با مكانيزم قرعه كشي به پايان راه 
نزديك مي شود و شركت هاي خودروساز چشم انتظار 
هستند تا مديران صمت مسير جديدي را براي عرضه 

محصولات پيش پاي آنها قرار دهند.

   از ثبات قيمت تا نبود مشتري
ثبات قيمت در ب��ازار پرطرفدارهاي ايران  خودرو در 
حالي رقم خورد كه امروز نرخ دلار ش��كل افزايشي 
به خود گرفته بود، اما اين افزايش نتوانس��ت تاثيري 
در مي��ان اي��ران خودرويي ها داش��ته باش��د. با اين 
شرايط در حالي كه روزگذشته پرطرفدارهاي ايران 
خودرو با افت قيمت راهي بازار ش��دند، روز گذشته 
ايران خودرويي ه��ا ثبات قيم��ت را انتخاب كردند و 
با اين ش��رايط ش��اهد آرامش در اين بازار بوديم. به 
گفته فعالان بازار خودرو طي روزهاي اخير ش��اهد 
سردرگمي در بازار خودرو بوديم، روندي كه موجب 
ش��د تا خريد و فروش در بازار به كمترين سطح خود 
برسد و در مرز صفر قرار گيرد با اين شرايط نوسان نرخ 
دلار هم نتوانسته اين بازار را دستخوش تغيير كند. 
فعالان بازار خودرو معتقدند اخبار سياسي از يك سو 
انتظار براي ورود خودروهاي وارداتي از س��وي ديگر 
موجب شده تا اين بازار شكل انتظاري به خود گيرد. 
اما جالب اينجاس��ت در فضاي مج��ازي آگهي هاي 
اغوا كننده اي مبن��ي بر فروش اقس��اطي خودرو به 

خريداران مطرح مي شود كه مردم بايد توجه كنند. 
درگير اين تبليغات نش��ده و به شرط وجود خودرو و 
مشاهده آن نس��بت به خريد اقدام كنند. بعضا ديده 
ش��ده برخي از افراد خودرو را به صورت اقساطي به 
مردم مي فروشند اما در زمان تحويل وقتي مشتري 
به آنها مراجعه مي كند خبري از خودرو نيست و كسي 
هم پاسخگوي ضرر و زيان مشتريان نيست. در همين 
راس��تا خريداران بايد در معام��لات خود دقت عمل 
زيادي را داش��ته باش��يد. در ميان محصولات ايران 
خودرو، قيمت خودروهاي »207 پاناروما اتومات«، 
»هايما S5 پلاس«، »س��مند س��ورن پلاس«، »رانا 
پلاس«، »دنا پلاس« و »دنا پلاس توربو اتومات« مورد 
ارزيابي قرار گرفت. رصد بازار خودرو نش��ان دهنده 
آن اس��ت كه اكثر پرطرفدارهاي ايران خودرو تغيير 
قيمت نداشتند. اما در ميان محصولات ايران خودرو 
»سمند سورن پلاس« در بازار 570 ميليون توماني 
شد و تغيير قيمت نداش��ت، »هايما S5 پلاس« هم 
بدون تغيير در بازار قيمت گذاري شد و يك ميليارد 
و 180 ميلي��ون توماني ماند اين خ��ودرو افتي 15 
ميليوني را تجربه كرده بود. از س��وي ديگر رصد بازار 
نشان مي دهد دربازه زماني مورد بررسي »رانا پلاس« 
هم در بازار 490 ميليون تومان قيمت خورد و تغيير 

قيمت نداشت. خانواده دنا هم تغيير قيمت نداشتند 
به طوريكه »دناپ��لاس« 630 ميليون تومان قيمت 
خورد و و »دنا پلاس توربو اتومات« هم بدون تغيير در 
بازار 820 ميليون تومان قيمت گذاري شد. اما در ميان 
پرطرفدارهاي ايران خودرو »207 پاناراما اتومات« 
ب��دون تغيير ماند و 803 ميلي��ون قيمت خورد اين 
خودرو هم روزهاي گذشته افتي 10 ميليوني داشت.

    سرنوشت سامانه فروش خودرو 
اما از سامانه يكپارچه فروش خودرو چه خبر؟ فروش 
خودرو با مكانيزم نوبت دهي و از مسير سامانه يكپارچه 
ف��روش تاكن��ون دو مرحله انجام ش��ده، متقاضيان 
منتظر مرحله سوم هستند اما به نظر مي رسد پيش 
از برگزاري مرحله سوم تغييراتي در ساز و كار فروش 
محصولات توليدي ش��ركت هاي خودروس��از ايجاد 
شود.بررسي آخرين فراخوان سايپا براي تكميل وجه 
نشان مي دهد اين خودروساز براي تامين منابع مالي به 
چالش خورده و از آنجايي كه اجازه ندارد تا محصولات 
خود را از مسيري غير از سامانه يكپارچه به متقاضيان 
عرضه كند مجبور شده تا پيش پرداخت شاهين را از 
متقاضيان اين خودرو دريافت كند اما خودرو را يك سال 
آينده به خريداران تحويل دهد. اين در شرايطي است 

كه پيش تر خودروس��ازان محصولات��ي را كه پيش 
فروش مي كردند حدود سه تا پنج ماه بعد از واريز وجه 
به خريداران تحويل مي دادند.اما خودروسازي سايپا 
در اطلاعيه خود به ثبت نام كنندگان شاهين كه موعد 
تحويل خودروي آنها تابستان 1403 است طي پيامكي 
اعلام كرده مي توانند با مراجعه به سايت سايپا و ثبت نام 
در آن نسبت به واريز مبلغ پيش پرداخت در نظر گرفته 
شده براي شاهين اقدام كرده و خودروي خود را در بازه 
خرداد تا شهريور 1403 تحويل گيرند. اين در حالي 
است كه بسياري از متقاضيان آمادگي براي واريز رقم 
اعلامي از س��وي سايپا را ندارد. اتفاق ديگري كه ثبت 
نام كنندگان شاهين را تهديد مي كند افزايش قيمت 
خودروي مورد نظر آنها طي بازه پيش رو تا زمان تحويل 
است. ش��ركت هاي خودروساز بر اساس قانون الباقي 
مبلغ محصولات پيش فروش شده را در زمان تحويل 
بر اس��اس قيمت روز از متقاضيان دريافت مي كنند.

فراموش نكنيم چندي پيش خبري به نقل از يكي از 
مديران صمت منتشر شد و در آن اعلام شد حدود 50 
درصد متقاضياني كه براي محصولات خودروسازي 
سايپا در سامانه يكپارچه فروش ثبت نام كرده اند، در 
زمان واريز مبلغ پي��ش پرداخت انصراف داده اند. اين 
اتفاق به آن معناس��ت كه 50 درصد ظرفيت فروش 
خودروس��ازي س��ايپا خالي مانده و آنها نتوانسته اند 
براي محصولات توليدي خود، مشتري پيدا كنند.به 
نظر مي رسد سياست گذار كه اصرار بر فروش خودرو 
از مسير س��امانه يكپارچه و ساز و كار نوبت دهي دارد 
بايد فكري به حال خودروي��ي كه ثبت نام كنندگان 
از واري��ز وجه و تحوي��ل آنها امتن��اع كرده اند، بكند. 
شركت هاي خودروساز در حال حاضر از ناحيه سياست 
قيمت گذاري دستوري با چالش جدي روبرو هستند و 
به نوعي حيات آنها تهديد مي شود چنانچه آنها نتوانند 
محصولات خود ر بفروشند بيش از پيش دچار چالش 
مي ش��وند.اين احتمال وجود دارد كه سياست گذار 
خودرويي به فكر راه جديدي براي عرضه محصولات 
توليدي خودروس��ازان به بازار باش��د. چنانچه تغيير 
مسيري در فروش محصولات شركت هاي خودروساز 
اتفاق بيفتد اين به معناي عقب نشيني سياست گذار از 
سياستي است به رغم مخالفت كارشناسان از همان 

ابتدا، بسيار بر آن اصرار داشت. 
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6  ايراد مهم
هيات هاي حل اختلاف مالياتي 

درخواست اصناف
از سازمان مالياتي

رييس اتاق اصناف ايران در نامه اي به رييس كل سازمان 
امور ماليات��ي از 7 ايراد مه��م هيات هاي حل اختلاف 
مالياتي س��خن گفت و خواهان رفع هرچه س��ريع تر 
آنها شد. در نامه حسين طاهرمحمدي به سيدمحمد 
هادي سبحانيان، تنها قس��متي از ايرادات و اشكالات 
عملكرد هيات هاي حل اختلاف مطرح ش��ده است . 
چون با گذش��ت بيش از 20 س��ال از صدور بخشنامه 
10085 م��ورخ 1380/03/30 ك��ه بخش عمده اي 
از آن به تأكيد بر ض��رورت اصلاح عملكرد هيات هاي 
حل اختلاف اختصاص يافته بود، هم چنان نقض مكرر 
قانون و صدور آراي بي كيفيت كه جزو اطاله دادرسي و 
نارضايتي مؤديان نتيجه اي در پي ندارد، انجام مي شود.  
با اين حال طبق اعلام اتاق اصناف طاهر محمدي ابراز 
اميدواري كرده است كه با اصلاح جدي فرآيند دادرسي 
از طريق بالابردنِ كيفيت مرحله تش��خيص ماليات، 
آموزش اعضاي هيات ها و نظارت موثر بر عملكرد آنها، 
به سوي رسيدگي كارآمد به اعتراض مؤديان و احقاق 
حقوق آنها )و حقوق دولت( گام برداش��ته شود. در اين 
نامه آمده اس��ت: هيات هاي حل اخت��لاف مالياتي به 
منظور رس��يدگي به اعتراض مؤديان و احقاق حقوق 
آنها در مواردي كه تشخيص ماليات بر مبناي صحيحي 
انجام نشده است، تشكيل شده اند. بديهي است لازمه 
دستيابي به اين هدف، انجام صحيح تمامي فرآيندهايي 
است كه قانون گذار جهت تشكيل جلسات هيات، نحوه 
رسيدگي به شكايت مودي، شيوه صدور رأي و ... تعيين 
كرده است. اما در عمل، نحوه رسيدگي در هيات ها آنقدر 
دچار ايراد است كه تشكيل آنها را بي فايده جلوه مي دهد 
به گونه اي كه حتي در مواردي، زيان تشكيل اين هيات ها 
و طي فرآيند بوروكراتيك پيچيده زمان بر، بيشتر از فايده 

تشكيلِ آنهاست.
  6 ايراد هيات هاي حل اختلاف مالياتي 

1- يكي از اصلاح��ات موثري كه با اصلاح ماده )244( 
ق.م.م در رابطه با هيات هاي حل اختلاف مالياتي صورت 
گرفت، استقلال هيات هاي مذكور از ادارات كل مالياتي 
بود. در عمل اما چنين اصلاحي صرفاً در متن قانون نقش 
بست و جز تغيير برخي عناوين، هيچگونه پيشرفتي در 
نحوه عملكرد و هيچ قرينه آشكاري كه دلالت بر استقلال 

عملي اين اصلاح قانوني داشته باشد، مشاهده نشد.
2- استقلال نداشتن نماينده بند )1( ماده )244( قانون 
ماليات هاي مستقيم، يكي از مهم ترين ايراداتي است 
كه در رسيدگي هيات هاي حل اختلاف مالياتي قابل 
مشاهده است. تصور نماينده سازمان امور مالياتي در 
هيات حل اختلاف مالياتي )نماينده بند 1( آن است كه 
بايد از برگ تشخيص صادره دفاع كند! حال آنكه نماينده 
مذكور در كنار دو نماينده ديگر، شأن قضاوت را داراست 
و بايد بدون هرگونه پيش فرض، از ابتدا و به صورت كامل 
به اعتراض مودي رسيدگي نمايد. بديهي است نماينده 
اداره مالياتي صادركننده برگ تش��خيص مي تواند در 
جلسه هيات شركت و اوست كه بايد از برگ تشخيص 

صادره دفاع نمايد، و نه نماينده بند )1( !
3- به موجب تبصره )1( ماده )244( ق.م.م »جلسات 
هيات هاي حل اختلاف مالياتي با حضور هر سه عضو 
رسميت مي يابد«. حكم قانون واضح است، در صورتي 
كه هر سه عضو به طور همزمان در هيات حضور نيابند، 
جلسه تشكيل شده، رسميت نداشته و رأي صادره اساساً 
رأي محسوب نمي شود. گرچه در برخي از مناطق تهران 
و برخي شهرستان ها، تشريفات فوق رعايت مي شود، اما 
هنوز در بسياري از نقاط كشور، اين حكم قانون كه عدم 
رعايت آن، موجب بي اعتباري رأي صادره است، به اجرا 
گذاشته نمي شود! چگونه مي توان انتظار داشت، هياتي 
كه حتي به صورت قانوني تشكيل نمي شود، به اعتراض 

مودي به صورت قانوني و كامل رسيدگي نمايد؟!
4- در بس��ياري از موارد كه هيات با حضور س��ه عضو 
تشكيل مي شود، نماينده بند )3( ماده )244( ق.م.م، 
از مرجع منتخبِ مؤدي انتخاب نش��ده بلكه شخص 
ديگري در هيات حضور مي يابد و سپس آن نماينده اي 
كه نماينده مرجع منتحب مؤدي اس��ت، بع��داً رأي 
صادره توس��ط هيات را امضا مي نمايد! چنين رويه اي 
در هيات هاي حل اختلاف به كرّات مشاهده گرديده و 
بديهي است كه عمل مذكور آشكارا خلاف قانون است. 
لازم است مركز دادرسي مالياتي تدبيري در اين خصوص 
بيانديشد و فرآيندي تعبيه كند تا امكان راستي آزمايي 
اشخاصي كه به عنوان نماينده بند )3( در هيات ها حضور 

پيدا مي كنند، براي مؤدي وجود داشته باشد.
5- مطابق با تبص��ره )6( ماده )244( ق.م.م س��ازمان 
مكلف اس��ت حداقل يك هفته قبل از تشكيل جلسه 
هيات، زمينه دسترسي اعضاي هيات حل اختلاف را 
به مندرجات پرونده م��ورد اعتراض فراهم نمايد. لازم 
به ذكر اس��ت در غالب موارد حتي در ش��هر تهران نيز 
چنين امكاني براي اعضاي هيات )مخصوصاً نماينده 
بند 3( فراهم نيست؛ هدف قانونگذار از پيش بيني چنين 
حكمي، بررس��ي كامل پرونده توسط اعضاي هيات و 
صدور رأي قانوني و شايسته بوده تا از اعتراض مؤدي و 
ارجاع پرونده به مراجع بالاتر و در نتيجه، تطويل زمان 
رسيدگي جلوگيري شود؛ اما رويه موجود، كاملًا مغاير با 

خواست قانونگذار است.
6- يكي از اصلاحات قابل تقدير كه توسط قانونگذار در 
خصوص هيات هاي حل اختلاف مالياتي صورت گرفته 
است، حكم تبصره )2( ماده )244( ق.م.م است كه انشاي 
رأي را با تأكيد بر رعايت اصل عدالت و بي طرفي و اتّكا به 
اسناد و مدارك مثبته و دلايل و شواهد متقن بر عهده 
نماينده بند )2( قرار داده اس��ت. تمامي اين اصلاحات 
دلالت بر تأييد آسيب هاي موجود در عملكرد هيات هاي 
حل اخت��لاف و ميل قانون گذار به رفع اين آس��يب ها 
اس��ت. در عمل اما هم چنان اداره جلسه و انشاي رأي 
توسط نماينده بند )1( صورت مي گيرد يا نهايتاً متون 
از پيش تهيه شده اي توسط هيات ها تنظيم گرديده و 
نماينده بند )2( صرفاً اعداد مربوطه را درآن وارد مي كند. 
اين عمل با فلسفه اصلاحات صورت گرفته در تضاد است 

و تأثيري بر بهبود عملكرد هيات هاي نخواهد داشت.

 افزايش 2500 مگاوات
 به ظرفيت توليد نيروگاه هاي 

استان هاي خراسان
مديرعامل شركت برق منطقه اي خراسان مديرعامل 
شركت برق منطقه اي خراسان اظهار داشت: تا پايان 
دولت س��يزدهم 2500 مگاوات به ظرفيت توليد 
نيروگا ه هاي استان هاي خراسان افزوده مي شود . به 
گزارش روابط عمومي شركت برق منطقه اي خراسان 
مهندس محمودي در پايان بازديد از شانزدهمين 
نمايشگاه بين المللي صنعت برق با اعلام اين خبر 
افزود: با تكميل چند نيروگاه مهم از جمله فاز سوم 
واحد بخار نيروگاه فردوسي، واحد يك نيروگاه ابن 
يمين، نيروگاه راش��د، نيروگاه شريعتي و نيروگاه 
طبس ظرفيت توليد برق در اس��تان هاي خراسان 

2500 مگاوات افزايش خواهد يافت . 
   اجراي يك پروژه بي نظير در شهر مشهد

وي در خصوص ظرفيت توليد برق در كلانشهر مشهد 
اظهار د اش��ت: با توجه رشد بالاي مصرف برق در اين 
كلانشهر و توسعه خدمات شهري، لازم است شبكه 
انتقال و فوق توزيع شهر مشهد توسعه يابد كه بر اين 
اس��اس يك پروژه بس��يار مهم در داخل شهر مشهد 
درحال اجرا مي باشد .مهندس محمودي خاطرنشان 
س��اخت: اين پروژه شامل اجراي پس��ت 400 كيلو 
ولت GIS امام رضا واقع در ميدان بس��يج مي باش��د 
. وي عن��وان كرد كه اي��ن پروژه يك��ي از پروژه هاي 
منحصربه فرد در كشور مي باشد و افزود: در اين پروژه 
براي اولين بار كابل 400 كيلو ولت در داخل كش��ور 
ساخته مي شودهمچنين يك تونل به طول 4/5 كيلو 
متر، يك خط هوايي داراي ودبي در سمت پست زكريا 
اجرا خواهد شد: وي هزينه كل پروژه را بيش از 1700 
ميليارد تومان عنوان كردو اظهار داش��ت: به منظور 
تامين اين هزينه بخشي از زمين ساختمان قديم اداري 
شركت برق منطقه اي خراسان جهت فروش به مزايده 
گذاشته شده اس��ت كه از طريق مولدسازي درحال 
پيگيري مي باشد و ان شاءلله با فروش زمين مذكور و 
اختصاص عوايد آن، اجراي اين پروژه سرعت خواهد 
گرفت . عب��ور موفق از پيك مصرف در اس��تان هاي 
خراس��ان  وي در ادام��ه به برنامه هاي ش��ركت برق 
منطقه اي خراس��ان براي عبور از پيك مصرف اشاره 
ك��رد وگفت: براي عبور از پيك مصرف برق در س��ال 
جاري در برنامه 140 اقدام وزارت نيرو اين شركت 5 
پروژه مهم در داخل ش��هر مشهد ابلاغ شده بود كه با 
همت و تلاش كاركنان شركت برق منطقه اي خراسان 
به حمدا... به طور كامل اجرا شد و تاكنون از اوج مصرف 
عبور كرديم . وي نصب ترانس سوم پست 400 كيلو 
ولت ابوطالب، اجراي پس��ت فرهنگ و پس��ت ها ي 
نمايشگاه، پرديس، شهدا وچند پروژه در شهرك هاي 
صنعتي شامل شهركه هاي صنعتي قوچان، جغتاي، 
ديهوك، گناباد، سبزوار، فاروج و شيروان را از جمله اين 

اقدامات عنوان كرد .
   افتتاح 8 پروژه در هفته دولت

مهندس محمودي در خص��وص پروژه هاي هفته 
دولت امس��ال نيز عنوان كرد: در اين هفته 8 پروزه 
شامل احداث پست 132 كيلو ولت شهرك صنعتي 
جغتاي، پست 132 كيلو ولت قوچان وخط تغذيه 
آن، افزايش ظرفيت پس��ت 132 كيوولت پارسي، 
پست 132 كيلوولت موبيل بوژان، افزايش ظرفيت 
پست 132 پرديس و نمايشگاه، همچنين احداث 
پس��ت 132 كيلو ولت موبيل صنعت��ي تبادكان و 
احداث پست 132 كيلوولت صنعتي ديهوك و خط 

تغذيه آن از جمله اين پروژه ها مي باشد.

كسب رتبه برتر
 برق منطقه اي فارس

در پاسخگويي به موقع و سريع 
 اداره كل ام��ور اقتص��ادي و دارايي اس��تان فارس 
ب��ا بررس��ي در درگاه مل��ي مجوزها و ب��ا توجه به 
عملكرد دس��تگاه هاي اجرايي اس��تان فارس رتبه 
برتر پاسخگويي به موقع و س��ريع به درخواست ها 
را به ش��ركت برق منطقه اي فارس داد.  به گزارش 
روابط عمومي ش��ركت برق منطق��ه اي فارس، بر 
اساس اين گزارش، شركت برق منطقه اي فارس بر 
اساس شاخص مهم و پر اهميت پاسخگويي به موقع 
و سريع به درخواست ها با كسب نمره كامل در رتبه 
سوم استان قرار گرفته است و دو دستگاه رتبه بالاتر 
صرفاً تعداد درخواس��ت مجوز بيشتري داشته اند.  
همچنين بر اس��اس اين گزارش، اداره كل آموزش 
و پرورش اس��تان، اداره كل آموزش فني و حرفه اي 
استان، شركت برق منطقه اي استان فارس، شركت 
آبفا اس��تان، اداره كل راه و شهرسازي استان و اداره 
كل تعاون كار و رفاه اجتماعي اس��تان در رتبه هاي 
اول تا ششم قرار گرفته اند.  لازم به ذكر است، تا قبل از 
درگاه ملي مجوزها، گاهي گرفتن مجوز، مدت ها طول 
مي كشيد و در برخي كسب وكارها اطلاع از كسب 
مجوز و چگونگي آن با مشكلاتي مواجه بود، درگاه 
ملي هم صادركننده هر مجوز را مشخص كرده و هم 
شرايط و مدارك و زمان لازم براي صدور هر مجوز را 
و اگر صادركننده مجوزي، اين شرايط را رعايت نكند و 
بخواهد شرط جديدي براي دريافت يك مجوز مطالبه 
كند، جرم مرتكب شده و از طرف درگاه ملي شناسايي 
و براي مجازات معرفي خواهد شد.  هدف اصلي درگاه 
ملي مجوزها اين است كه هركس، بتواند به راحتي 
مجوز كس��ب وكارش را ثبت كند و با داشتن مجوز، 
رسمي و قانوني كار كند.   كاركردهاي اصلي درگاه 
ملي مجوزها شامل، شفاف سازي شرايط، مدارك، 
زم��ان لازم براي صدور مجوز همه كس��ب وكارها، 
معرفي مرجع اصلي صادركننده مجوز هر كسب وكار، 
سهل كردن شرايط، مدارك و زمان لازم براي صدور 
مجوز همه كسب وكارها، .ثبت نام از متقاضيان مجوز 
و هدايت وي به درگاه تخصصي صادركننده تا دريافت 
مجوز و پشتيباني و پيگيري دريافت مجوز مورد نظر 

متقاضي در زمان اعلام شده مي باشد. 

خودروسازان به دنبال مسير ديگري براي عرضه محصولات شان هستند

سامانهفروشخودروبرچيدهميشود؟

در يك رويداد بررسي شد

مسير جذب سرمايه براي استارت آپ ها
رويداد جذب س��رمايه براي اس��تارت آپ هاي حوزه 
جابه جايي و لجستيك توس��ط مركز نوآوري و تحول 
ديجيت��ال اتاق بازرگان��ي تهران و با حض��ور 20 تيم 
ارايه دهنده و 35 سرمايه گذار در ساختمان امين الضرب 
اتاق تهران برگزار ش��د.در اين روي��داد، رييس مركز 
نوآوري و تحول ديجيتال اتاق بازرگاني تهران، ضمن 
اشاره به فعاليت هاي اين مركز گفت: در پي تغييراتي 
كه در دهه هاي اخير در اكوسيس��تم نوآوري كش��ور 
اتفاق افت��اد، اتاق بازرگاني تهران با هدف همس��ويي 
با فض��اي نوآوري حاكم بر كش��ور اقدام به تاس��يس 
كميس��يون اقتصاد نوآوري و تحول ديجيتال كرد.به 
گ��زارش روابط عمومي اتاق تهران، س��حر بنكدارپور 
گفت: به همرس��اني عرضه و تقاضاي فن��اوري و نفوذ 
نوآوري در دل كس��ب وكارهاي سنتي و صنايع بزرگ 
ك��ه از اهداف تاس��يس اين كميس��يون ب��ود نياز به 
نقشه راهي داش��ت كه براي تحقق آن مركز نوآوري 
و تحول ديجيتال تهران تاس��يس ش��د. وي در ادامه 
ضمن اش��اره به سرفصل هاي تعريف ش��ده در مركز 
نوآوري و تحول ديجيت��ال براي تحقق اهداف مذكور 
به سرفصلي تحت عنوان »يكسوسازي نيازهاي بازار 
و تحقيقات علمي« اش��اره كرده و گف��ت: با توجه به 
ظرفيت ها و پتانس��يل هاي موجود در اتاق تهران و در 
راستاي حمايت از شركت هاي دانش بنيان و تيم هاي 
فناورپايه داراي س��طح تكنولوژي پيشرفته، اقدام به 
برگزاري سلسله رويدادهاي پيوند با محوريت تبادل 
فناوري و جذب س��رمايه كرده ايم. بنكدارپور با اشاره 
به رويدادهايي كه پيش از اين توس��ط مركز نوآوري و 
تحول ديجيتال برگزار شد، از برگزاري رويدادهايي در 
حوزه هاي معدن و پتروشيمي نام برده و گفت: در اين 
رويداد بر حوزه جابه جايي و لجستيك تمركز كرده و 
با همكاري صندوق پژوهش و فناوري وستا، صندوق 
نوآوري و شكوفايي رياست جمهوري و سرمايه گذاران 
حقيقي و حقوقي اين روي��داد را برنامه ريزي و برگزار 
كرديم. وي با تاكيد بر اينكه براي برگزاري اين رويداد و 

ساير رويدادها تاكنون هيچ هزينه اي از هيچ مجموعه 
و نهادي دريافت نشده، افزود: تمامي رويدادهايي كه با 
اهتمام مركز نوآوري و تحول ديجيتال اتاق تهران انجام 
مي گيرد و با حمايت هاي مادي و معنوي اتاق بازرگاني 
تهران برگزار مي ش��ود. رييس مركز نوآوري و تحول 
ديجيتال اتاق تهران پيرام��ون روال رويداد گفت: اين 
رويداد از تاريخ 20 فروردين ماه كليد خورد و نخستين 
فراخوان در تاريخ 25 ارديبهشت در سايت اتاق تهران 
منتشر ش��د. در پي اين فراخوان حدود 90 تيم و 35 
سرمايه گذار جهت حضور ثبت نام كردند. از ميان 90 
تيم ثبت نامي، طي غربالگري كه صورت گرفت 20 تيم 
برگزيده شدند كه در تاريخ 10 مرداد جلسه منتورينگي 
با حضور منتورهاي برجسته اكوسيستم نوآوري برگزار 
شد و بر اساس ش��اخص هايي كه مد نظر قرار گرفته 
بود 9 تيم جهت ارايه در روز نهايي انتخاب شدند. وي 
اظهار كرد: اين تصميم به دليل محدوديت هاي زماني 
كه داش��تيم گرفته ش��د وگرنه هر 20 تيم، تيم هاي 
توانمند و مس��تعدي هس��تند. از اين رو، براي اينكه 
س��رمايه گذاران به اطلاعات هر 20 تيم دسترس��ي 
داشته باش��ند كتابچه اي از آنها تهيه ش��ده كه براي 
آشنايي بيشتر با طرح ها در اختيار سرمايه گذاران قرار 
خواهد گرفت. ضمن اينكه، امروز پايان كار اين رويداد 
نيس��ت و مركز نوآوري و تحول ديجيت��ال درفرآيند 
جذب سرمايه همچنان همراه تيم ها و سرمايه گذاران 
خواهد بود.بنكدارپور خاطرنشان كرد: در رويدادهاي 
پيشين بيشتر به مقوله فناوري توجه داشتيم، اما در اين 
رويداد از سمت فناوري به سمت بازار حركت كرديم. 
به قول آقاي دكتر روزبهانه »در قلب لجستيك جهان 
انبار خوابيده« و اين بزرگ ترين ارزش است و چنانچه 
كسي بتواند در اين حوزه نوآوري داشته باشد شاخص 
خواهد شد. دسترسي به بازارهاي بزرگ از طريق اصلاح 
روش هاي لجستيك شكل خواهد گرفت و براي بنگاه ها 
و واحدهاي توليدي هم روش هاي لجستيك بهينه و 
براي سرمايه گذار نيز جذاب است. وي افزود: با اين حال، 

وضعيت زيرساختي كشور در حوزه لجستيك مطلوب 
نيست و براي رفع اين مشكل و زنجيره تامين و بهبود 
لجستيك اقدام به برگزاري اين رويداد كرديم تا گامي 

هرچند كوچك براي بهبود اين حوزه بزرگ برداريم.

   حوزه لجستيك جاي رشد بسياري دارد
در ادامه مديرعامل صندوق پژوهش و فناوري وس��تا 
در رابطه با جابه جايي و لجس��تيك و اهميت توجه به 
اين حوزه گفت: اين حوزه مي تواند اقيانوس آبي باشد 
براي اس��تارت آپ ها و س��رمايه گذاران كشور روي آن 
فعاليت مي كنند. من معتقدم اين حوزه فضاي خوبي 
براي فعاليت استارت آپ هاس��ت، ممكن اس��ت فكر 
كنيد با توجه به برندهاي معتبري كه در اين حوزه در 
كش��ور فعاليت مي كنند، اين حوزه اشباع شده است. 
ام��ا واقعيت هايي وجود دارد كه با اس��تناد به آنها ادعا 
مي كنم اينگونه نيست. امير قديري تاكيد كرد: با توجه 
به آمارهاي موجود در دنيا و منطقه مي توان گفت اين 
حوزه بسيار جاي رش��د دارد؛ استارت آپ ها مي توانند 
در زنجيره ارزش Mobility & Logistics فعاليت 
كنند و سرمايه گذاران هم مي توانند در كنار آنها باشند. 
وي ضمن ارايه آماري از حجم جذب سرمايه در حوزه 
لجستيك در دنيا و منطقه گفت: اين حوزه در سراسر 
دنيا در حال گس��ترش است و به همين دليل است كه 
معتقديم استارت آپ ها و تيم ها مي توانند در اين حوزه 
رش��د و توسعه داشته باش��ند. معاون توسعه صندوق 
نوآوري و شكوفايي نيز از ديگر سخنرانان اين رويداد، 
ضمن اشاره به تعريف استارت آپ گفت: استارت آپ به 
دنبال كسب وكاري است كه مقياس پذير و قابل تكرار 
است و تمركز آن روي خلاقيت است. سياوش ملكي فر 
با بي��ان اينكه تمام تيم هايي ك��ه در اين جمع حضور 
دارند قطعا در مدل كسب وكار خود مزيت دارند، گفت: 
اس��تارت آپ ها اغلب دو ريسك دارند، نخست ريسك 
تحقيق و توسعه و ديگر ريسك تبديل محصول به بازار؛ 
اكثر استارت آپ ها فقط نوآوري در مدل كسب وكار را 

مدنظر داش��ته و در نتيجه عمدتا فقط با ريس��ك دوم 
سروكار دارند. وي در ادامه صحبت هايش عنوان كرد: 
اما شكلي از اس��تارت آپ ها به وجود آمدند كه فناوري 
توسعه مي دهند و با ريسك تحقيق و توسعه هم مواجه 
هستند. بنابراين، اگر اين دو ريسك را كنار هم بگذاريم با 
چهار مدل استارت آپ مواجه هستيم.ملكي فر ادامه داد: 
گروه اول با شدت كمي با هر دو ريسك مواجه هستند، 
استارت آپ هاي نس��ل اولي كه مدل استارت آپ هاي 
بزرگ و مطرح دنيا را كپي و بومي سازي مي كنند در اين 
دسته جاي دارند. گروه دوم بيشتر در مدل كسب وكار 
خود نوآوري كرده و مدل هاي جديدي ايجاد مي كنند. 
گروه سوم نيز مزيتي در مدل كسب وكار خود ندارند و 
تنها روي توسعه فناوري تمركز مي كنند و با ريسك فني 
مواجهند. وي بيان داشت: اما، آينده و حاشيه سود از آن 
گروه چهارم استارت آپ هاست كه هر دو ريسك را در 
حد اعلاي خود دارند. چراكه، هركس ريسك بيشتري 
دارد حاشيه سود بيشتري هم برمي دارد. ويژگي هاي 
رايج اين گروه از استارت آپ ها مبتني بر تحقيق و توسعه 
بوده و داراي ويژگي هايي هستند. بنا به گفته ملكي فر 
اغلب اين استارت آپ ها صاحب پروانه ثبت اختراع بوده 
و چند رشته اي هس��تند، به اين معنا كه رشته ها را به 
هم گره زده اند. بيش از 70 درصد آنها صاحب محصول 
فيزيكي هس��تند. وي با اشاره به اينكه اغلب تيم هايي 
ك��ه در اين رويداد حضور دارند قطعا هر دو ريس��ك را 
به هم پيوند زده و تيم هاي خوبي هستند، خاطرنشان 
كرد: مراقب باشيد! چراكه، در بلندمدت برد با كساني 
اس��ت كه در كنار مدل كس��ب وكاري خود، فناوري را 
هم توس��عه مي دهند. نمي ش��ود به تنهايي به مزيت 
مدل كسب وكاري دل بست چون توسعه فناوري قطعا 
ارزش هايي را به كسب وكارها اضافه مي كند. ملكي فر 
در ادامه اضافه كرد: سرنوشت استارت آپ هاي فعال در 
كشور و تمركز آنها بر هوش مصنوعي نشانگر آن است 
كه گردش به سمت فناوري وجود دارد و تحولات آينده 

نشان مي دهد كه آينده از آن فناورپايه هاست.

حسين سلاح ورزي در نامه به رييس جمهوري پيشنهاد كرد

به جاي عضويت در بريكس براي عضويت در بانك توسعه جديد اقدام شود
رييس اتاق ايران با ارسال نامه اي به رييس جمهوري، 
پيشنهاد كرد كه ايران به جاي تلاش براي عضويت در 
گروه بريكس، ابتدا بر عضويت در بانك توسعه جديد 
اقدام كند. تأخير در آغاز مذاكرات براي الحاق ايران، 

به نفع كشور نيست.
رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي ايران 
ب��ا تاكيد بر اهميت عضويت ايران در »بانك توس��عه 
جديد« پيش��نهاد كرد: مذاكره براي عضويت در اين 
بانك، بر عضويت در گروه بريكس اولويت داشته باشد 
و در اين مسير با چين و آفريقاي جنوبي براي حمايت 
موثر از عضويت ايران مذاكراتي انجام ش��ود. حسين 

سلاح ورزي در نامه اي به رييس جمهوري، اعلام كرد: 
فرآيند عضويت كش��ورهاي درحال توسعه در گروه 
بريكس، مبتني بر اجماع و با پيچيدگي هايي همراه 
اس��ت و از ديگر سو منافع عيني عضويت در اين گروه 
عمدتاً در بهره گيري از منابع مالي »بانك توسعه جديد« 
متجلي شده اس��ت. او با اشاره به پژوهش اخيرا مركز 
پژوهش هاي اتاق ايران، نوشت: نتيجه اين پژوهش، 
نشان دهنده آن است كه عضويت در گروه بريكس تا 
آينده اي قابل پيش بيني عمدتاً منافع پرستيژي براي 
ايران به همراه خواهد داشت، اما عضويت در اين بانك با 
توجه به رويه تأمين مالي آنكه به ارزهايي غير از دلار نيز 

صورت مي گيرد، بالقوه امكان بهره مندي كشور از منابع 
مالي را در ميان مدت فراهم مي كند.در بخشي از اين 
نامه تأكيد شده كه بانك توسعه جديد يا بانك بريكس 
به عنوان نمادي از نهادس��ازي اقتصادي قدرت هاي 
نوظهور محسوب مي ش��ود. به لحاظ حقوقي نيز اين 
بانك الزامي به رعايت تحريم هاي ايالات متحده ندارد؛ 
بنابراين ايران مي تواند بر زمينه سازي براي عضويت در 
اين بانك متمركز شود. در سال هاي اخير كشورهاي 
مصر، بنگلادش، امارات عربي متح��ده و اروگوئه نيز 
بر عضويت در اين بانك متمركز ش��دند و در روندي 
كوتاه مدت به عضويت آن درآمدند. از آنجا كه رعايت 

ت��وازن منطقه اي در پذيرش اعضاي جديد از س��وي 
ش��وراي حكام بانك ض��رورت دارد، و با توجه به آنكه 
امارات عربي متحده به عنوان همسايه ايران به عضويت 
اين نهاد درآمده و عربستان نيز درخواست عضويت در 
آن را مطرح كرده اس��ت، تأخير در آغاز فرآيند الحاق 
ايران به بانك توسعه جديد، موقعيت مذاكراتي كشور 
را تضعيف خواهد كرد. پيشنهاد مشخص اتاق ايران 
به عنوان نماينده بخش خصوصي، تقدم مذاكره براي 
عضويت در اين بانك بر عضوي��ت در گروه بريكس و 
مذاكره فشرده با چين و آفريقاي جنوبي براي حمايت 

موثر از عضويت ايران است.
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خبرروز

حريق جنگلي به تركيه رسيد
رس��انه هاي محلي تركيه گزارش دادند كه آتش سوزي جنگلي در استان »چناق قلعه« واقع در شمال غربي اين كشور بيش از ۱۱ ساعت 
است كه ادامه دارد و بيش از ۱۰۰۰ نفر از مناطق درگير با حريق تخليه شده اند. به گزارش اسپوتنيك، آتش نشانان با گذشت بيش از ۱۱ 
ساعت همچنان در تلاش براي مهار آتش  هستند. همچنين در اين گزارش آمده است كه تاكنون ۱۱۰۴ نفر براي احتياط از ۱۰ شهرك و 
يك پرديس دانشگاهي تخليه شده اند. در مجموع هشت فروند هواپيماي آتش نشاني، ۲۶ فروند بالگرد و حدود ۱۸۰ ماشين آتش نشاني در 
عمليات اطفاي حريق شركت دارند. همچنين وزارت حمل و نقل تركيه نيز اعلام كرده كه تردد دريايي در تنگه »داردانل« در شمال غربي 

اين كشور به دليل اين آتش سوزي طبيعي مختل شده است. همچنين تردد دريايي در مسير جنوب به شمال به طور موقت متوقف است.

رويداد

وزير كار توضيح نداده، اين ميزان اشتغال ادعايي از چه 
طريق، با چه مكانيسم هايي و در چه حوزه هايي آفريده 
شده است بلكه فقط عدد اعلام كرده است. دولت پشتِ هم 
داده جديد رسانه اي توليد مي كند: »تورم كاهش يافته، 
بيكاري كم شده، ش��غل جديد ايجاد شده و شعارهاي 
اقتصادي جامه عمل پوشيده است«. مساله اين است كه 
شاخص هاي اقتصادي روي نمودارهاي دولتي در مسير 
بهبود قرار دارد اما داده هايي كه دولت اعلام مي كند، نه 
قابليت اعتبارسنجي و پايش دقيق دارد و نه بازتابي در 
زندگي روزانه مردم. كارگران و بازنشستگان به درستي 
مي گويند افزايش هزينه هاي زندگي – همان اقلام ساده 
و معمولي كه روي هر س��فره اي نياز است- سبد خريد 
مزدبگيران را از هميشه خالي تر كرده است اما در مقابل 
دولت مدعي است كه نرخ تورم در تيرماه كاهش يافته. 
كارخانه هاي بسياري در استان هاي مختلف كشور در 
وضعيت ركود يا نيمه تعطيلي قرار دارند و آمار تعديل ها 
بسيار بالاست، كارخانه اي به عظمت هپكو اراك با كمترين 
ظرفيت توليد مشغول كار است، و البته آمار بيكاري در 
استان هاي محروم مثل سيستان و بلوچستان، كردستان 
و ايلام از متوسط كشوري بسيار بالاتر است؛ براي نمونه 
ش��هرك صنعتي زاهدان در سيس��تان و بلوچستان با 
سوله هاي متروك مانده شبيه شهر ارواح شده، ولي دولت 
مدعي است كه آمار بيكاري كاهش يافته و در طول دو 
سال، حدود يك ميليون و ۹۰۰ هزار شغل جديد ايجاد 
شده، دقيقاً برابر با همان وعده  ابتداي كار دولت: ايجاد يك 

ميليون شغل در هر سال…

   ادعاهاي اخير
ابتدا بهتر است به چند ادعاي اخير نهادهاي دولتي نگاهي 
بيندازيم؛ س��وم مرداد، گزارش مركز آمار ايران در مورد 
تورم تيرماه، اينگونه رسانه اي شد »كاهش ۳.۲ درصدي 
تورم نقطه به نقطه تيرماه نسبت به ماه قبل«. بعد از آن، 
وزراي دولت مدعي شدند تورم كاهش يافته! اين ادعا در 
حالي مطرح شده كه با همان عددهاي غيرقابل اتكاي 

مركز آمار، هنوز تورم بالاي ۴۰ درصد در اقتصاد حاكم 
است و اين معنايي ندارد جز اينكه هنوز همه چيز در حالِ 
بيشتر گران شدن اس��ت. ادعاي بعدي مربوط به حوزه 
بيكاري و اشتغال است كه اخيراً توسط وزير كار مطرح 
ش��ده. بيست و هش��تم مرداد، صولت مرتضوي با بيان 
اينكه يكي از هدف گذاري ها دولت سيزدهم ايجاد يك 
ميليون فرصت شغلي در سال است، گفت: »اكنون كه ۲ 
سال از عمر دولت سيزدهم مي گذرد اعلام مي كنيم كه 
هدف گذاري دولت به احسن وجه در چارچوب تعريف 
اشتغال محقق شده است. در دولت سيزدهم هر سال يك 
ميليون فرصت شغلي ايجاد شده است، از شهريور ۱۴۰۰ 
تا سه ماه ۱۴۰۲، يك ميليون و ۹۷۰ هزار فرصت شغلي 
ثبت شده است«. آقاي وزير در ادامه عنوان كرد: »طبق 
گزارش مراكز رسمي كه از س��وي مركز آمار ايران ارايه 
شده، در سه ماه اول امسال نرخ بيكاري اعلام شد كه اين 
نرخ نسبت به مدت مشابه سال گذشته يك درصد كاهش 
پيدا كرده و از ۹.۲ درصد به ۸.۲ درصد رس��يده اس��ت. 
همچنين نرخ بيكاري بانوان، فارغ التحصيلان دانشگاهي 

نيز كاهشي و نرخ اشتغال پايدار افزايشي بوده است«.

   چطور نرخ تورم كاهش يافته؟
احسان سلطاني )كارشناس اقتصادي( به ادعاي كاهش 
نرخ تورم در ماه هاي اخير مي پردازد و به ايلنا مي گويد: »با 
تغيير سال پايه محاسبه، ضريب ها را به گونه اي طراحي 
كرده اند كه شاخص هاي تورمي مركز آمار ايران كه قبل از 
آن هم غيرواقعي بود، دوباره حداقل ۴ يا ۵ درصد كاهش 
يافته است، به همين دليل است كه مثلًا نرخ تورم اعلامي 
دولت كم ش��ده؛ به نظر مي رس��د به مركز آمار دستور 
داده اند كه بايد تورم را پايين بياوري و اعداد تورم دستوري 
پايين آمده بدون اينكه خود تورم واقعاً كاهش بيابد«. 
سلطاني در مورد ادعاي ايجاد نزديك به دو ميليون شغل 
جديد مي افزايد: »هيچ اتفاق خاصي نيافته كه بگوييم 
شغل جديد ايجاد شده، كدام كارخانه و واحد توليدي 
را احداث كرده اند؟! مشخص اس��ت كه باز عددسازي 

كرده اند! يك ميليون و ۹۰۰ هزار، عدد بسيار بزرگي است، 
واقعاً چطور چنين ادعايي مي كنند؟!« اين كارشناس 
اقتصادي به ادعاي پايين آمدن نرخ بيكاري اشاره مي كند 
و اظهار مي دارد: »نحوه محاسبه نرخ بيكاري ما از اساس 
اشتباه است؛ نرخ بيكاري از تقسيم جمعيت شاغل بر 
جمعيت فع��الِ آماده به كار به دس��ت مي آيد؛ صورت 
اين كسر را بزرگ و مخرج آن را كوچك مي كنند تا نرخ 
بيكاري پايين بيايد، در مورد جمعيت شاغل، هر فردي 
كه در هفته يك ساعت كار مي كند ولو مجاني، شاغل به 
حساب مي آورند كه معيار كاملًا نادرستي است. از طرف 
ديگر، جمعيت فعال كش��ور را كمتر از واقعيت در نظر 
گرفته اند، خيلي ه��ا را از جمعيت فعال حذف كرده اند 
و به اين ترتيب با دستكاري صورت و مخرج كسر، آمار 
ساخته اند!« به گفته سلطاني، اگر معيارهاي كشورهاي 
مترقي را براي محاسبه  نرخ بيكاري به كار بگيرند، نرخ 
واقعي بيكاري در ايران ۲۵ درصد يا حتي بيشتر است…

   »آمارها« مردم را خرسند نمي كند!
يك كارگر يا بازنشس��ته با خواندن گزارش هاي 
مركز آمار اي��ران يا ش��نيدن صحبت هاي آقاي 
وزير از تلويزيون، احس��اس خرسندي و سعادت 
نمي كند، او وقتي زندگي اش را در مس��ير بهبود 
مي يابد كه براي خريد برود و دست و دلش نلرزد، 
وقتي كه همه چيز دوباره گران نشده باشد. دولت 
هم وقتي مي تواند مدعي »بهبود ش��اخص هاي 
اقتصادي كش��ور« باشد كه هر س��ال كرايه خانه 
مردم ۱۰۰ درصد گران تر نش��ود و هر ماه، قدرت 
خريد دس��تمزدِ مزدبگي��ران ۱۰ ي��ا ۲۰ درصد 
پايين تر نيايد. عددهاي دولت، در مسير بهبود قرار 
دارند اما اين عددها نشان هيچ چيز نيستند وقتي 
خيلي چيزها س��ر جاي خودشان قرار ندارند و به 
گفته  سيمين يعقوبيان »دولت به جاي اينكه براي 
مردم و بهبود زندگي مردم كار كند، در رس��انه ها 

خودش را پرزنت مي كند...«

چگونه دولت ادعا مي كند »بيكاري« و »تورم« كم شده؟

پرداختن به مشكلات رزيدنت هاي پزشكي به بهانه روز پزشك

كارسخت،استرسبالاوزندگيهاييكهتباهميشوند

گليماندگار|
نوشتن از مشكلات پزشكان و كمبودهاي 
حوزه بهداش��ت و درمان موضوع تازه اي 
نيست. اما روز پزش��ك هم مي تواند بهانه اي باشد براي 
مرور آنچه در حال رخ دادن اس��ت و آنچه مس��وولان با 
آمارهاي غير قابل اس��تناد به آن اشاره مي كنند. مساله 
اينجاست كه مشكل كمبود پزشك در كشور سال هاست 
كليد خورده و طي دو سال اخير اين مشكلات صد چندان 
شده است. مهاجرت بي رويه پزش��كان از كشور اولين 
زنگ خطر كمبود پزشك در جامعه است. زنگ خطري 
كه سخنگوي س��ازمان نظام پزشكي ۵ ارديبهشت ماه 
در توييتي به آن اش��اره كرده بود. اينكه اگر قرار باش��د 
رويه كنوني ادامه پيدا كند قطعا تا سه سال ديگر مجبور 
مي شويم از كشورهاي ديگر پزشك وارد كنيم. اما مساله 
اينجاست كه با اين حقوق حتي پزشكان پاكستاني هم 
حاضر به كار در ايران نمي ش��وند چ��را كه همين الان 
حقوقي كه آنها دريافت مي كنند از حقوق يك پزشك 
فوق تخصص در ايران كه تقريبا ۳ دلار مي شود بيشتر 
است و اين مي تواند براي جامعه اي كه زنگ خطر پيري 
جمعيت هم در آن به ص��دا در آمده يك معضل بزرگ 
محسوب شود. مساله اينجاست كه در باور عمومي اين 
طور جا افتاده كه پزشكان از قشر مرفه جامعه هستند. 
اين در حالي است كه بس��ياري از پزشكاني كه سال ها 
درس مي خوانند فارغ التحصيل مي شوند بعد مجبورند 
طرح بگذرانند يا همان پزشكاني كه مجبورند دوره هاي 
سخت رزيدنتي را پشت سر بگذارند حكايت زندگي شان 
با آن چيزي كه در باور عمومي جا افتاده بسيار فرق دارد. 
اينكه آمار خودكشي در بين رزيدنت هاي پزشكي آنقدر 
بالاست كه حتي كسي در مورد آن صحبت هم نمي كند 
مشكلي است كه سال ها مسكوت مانده و هيچ كس سعي 
در بهبود وضعيت نداشته است. كار سخت رزيدنت هاي 
پزشكي در بيمارس��تان هاي دولتي و فشار و استرسي 
كه تحمل مي كنند براي هيچ كس قابل باور نيس��ت. 
س��اعت هاي طولاني حضور در بيمارس��تان پذيرش 
مس��ووليت كليه اتفاقاتي كه براي بيمار رخ مي دهد و 
انجام اعمال جراحي ب��دون حضور متخصص مربوطه 

همه و همه باعث شده تا زندگي رزيدنت هاي پزشكي 
آميخته اي از ترس و استرس و اضطراب باشد و در نهايت 
دست به كاري مي زنند كه خود را از اين همه فشار راحت 
كنند. حتي در روز پزشك هم اسمي از اين افراد به ميان 
نمي آيد. آنها مانند پرستاران از ابتدايي ترين حقوق خود 
محروم هستند در حالي كه پزشكان متخصص بيشترين 

سهم را از بيمارستان ها دريافت مي كنند. 

   فعاليت زير سايه پزشكان متخصص
از سال ۱۴۰۰ تاكنون بيش از هميشه خبر خودكشي 
رزيدنت هاي پزشكي در فضاي مجازي منتشر مي شود. 
اخباري كه نش��ان مي دهد بس��ياري از اي��ن افراد كه 
مي توانند به آينده اي كه در پيش رو دارند اميدوار باشند 
اما قيد همه چي��ز را مي زنند و به مرگ خودخواس��ته 

مي رسند. دليل اين اتفاق چه چيزي مي تواند باشد.
محمد شريفي مقدم، دبيركل خانه پرستار در اين باره 
به »تعادل« مي گويد: متاس��فانه رزيدنت هاي پزشكي 
قشر مظلومي هستند كه فعاليتشان زير سايه پزشكان 
متخصص قرار مي گيرد و ديده نمي ش��ود در حالي كه 
بيشترين استرس كاري را تحمل و سخت ترين شرايط 

را تجربه مي كنند. 
او مي افزايد: وقتي مي گوييم اين افراد ش��رايط سختي 
را تحم��ل مي كنن��د به اين معني اس��ت ك��ه در اكثر 
بيمارس��تان هاي دانشگاهي تمامي خدمات تخصصي 
توس��ط رزيدنت ها ارايه مي ش��ود، آنها س��اعات كاري 
طولاني و درآمد بس��يار كمي دارند و صد در صد تعرفه 
عمل هايي ك��ه انجام مي دهند، معاينات پزش��كي كه 
توس��ط آنها صورت مي گيرد و... به حس��اب پزش��ك 
متخصصي واريز مي ش��ود كه در ساعات شيفت هم در 

بيمارستان حضور ندارد. 
دبيركل خانه پرستار مي گويد: اين تبعيض آشكار در كنار 
فشار كاري كه اين قشر تحمل مي كنند باعث مي شود تا 
بسياری از آنها از نظر روحي و رواني دچار فروپاشي شده 
و دست به كاري بزنند كه باعث مي شود زندگي شان به 
خطر افتاده يا براي هميش��ه تمام شود. سال هاست كه 
قوانين در مورد رزيدنت هاي پزش��كي به همين شكل 

است. آنها با همين مشكلات دست به گريبان هستند 
و هيچ كس تاكنون صداي آنها را نشنيده و گامي براي 

اصلاح شرايط آنها برنداشته است. 
او در بخش ديگري از سخنان خود مي گويد: متاسفانه 
طي سال هاي گذشته شرايط به گونه اي رقم خورده كه 
پزش��كان متخصص حتي وقت كمتري براي آموزش 
رزيدنت ه��ا صرف مي كنن��د و آنها مجبورند س��اعات 
بيش��تري را به مطالع��ه و ديدن ويديوهاي آموزش��ي 
اختصاص دهند و همين مساله هم ميزان استرس آنها 
در مواجه با بيمار را افزايش مي دهد. در واقع ما نمي توانيم 
بگوييم ميزان ضربه اي كه يك رزيدنت پزشكي از مرگ 
بيمار به او وارد مي شود چقدر مي تواند سهمگين باشد 
در بس��ياري از مواقع خودكشي رزيدنت ها بعد از مرگ 
بيماري كه براي معالجه او تلاش مي كردند اتفاق مي افتد 

و اين آسيب مي تواند گسترش پيدا كند. 
شريفي مقدم با بيان اينكه اين افراد متولي براي حمايت 
از حقوق خود ندارند و از س��وي سازمان نظام پزشكي 
نسبت به پزشكان متخصص تحت تبعيض قرار مي گيرند، 
مي افزايد: تحقيقات پزش��كي بايد در مورد علت اصلي 
مرگ هاي پشت سر هم رزيدنت ها بايد انجام بگيرد و تا 
اعلام نهايي تحقيقات نمي توان به طور دقيق علت مرگ 
را بيان كرد، ولي مي توان پيش بيني كرد كه خودكشي 
مي تواند علت مرگ اين افراد باشد كه علل رسيدن به اين 

تصميم پيشتر گفته شد.

   جاي خالي حمايت از
رزيدنت هاي پزشكي

پروانه سپاسي، رزيدنت پزش��كي نيز در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: مس��اله مهم اين اس��ت كه هيچ 
كس از رزيدنت هاي پزش��كي حمايت نمي كند. ما 
حتي يك انجمن صنفي كه حقوقمان را پيگيري كند 
نداريم. پرس��تاران حداقل سازمان نظام پرستاري و 
خانه پرستار را دارند اما صداي رزيندنت هاي پزشكي 
را كسي به گوش مسوولان نمي رساند. سازمان نظام 
پزشكي تماما در اختيار پزشكان متخصص است و از 
حقوق آنها حمايت مي كند و هيچ كس نيست تا به 

مشكلات ما توجه كرده و راه حلي براي آن پيدا كند.  
او مي افزايد: سال گذش��ته يكي از هم دوره اي هاي 
من دست به خودكش��ي زد. اين مرگ خودخواسته 
هر چه باش��د به مشكلاتي كه ما با آن سر و كار داريم 
باز مي گردد. اينكه حتي در روز پزشك هم هيچ كس 
نيست تا حرف ما را به گوش مسوولان برساند تلخ و 
درد آور است. كسي به دنبال احقاق حقوق از دست 
رفته ما نيست. برخي پزش��كان متخصص به جاي 
اينكه به فكر آموزش بهتر به رزيدنت ها باشند به فكر 
افزايش تعداد بيماران دريافتي بيش��تر هستند در 
حالي كه خودشان هيچ كاري انجام نمي دهند و فشار 
كاري بر روي رزيدنت ها هر روز بيشتر مي شود.  او در 
بخش ديگري از سخنان خود مي گويد: عموم مردم 
فكر مي كنند رزيدنت هاي پزشكي هم مانند پزشكان 
درآمدهاي نجومي دارند. در حالي كه حقوق ما گاهي 
وقت ها حتي از پرستاران هم كمتر است. حتي اعضاي 
خانواده هم باور نمي كنند كه ما چنين دستمزدهاي 
اندكي در برابر اين ساعات طولاني كار در بيمارستان 
دريافت مي كنيم. متاسفانه نگاه مردم با آن چيزي كه 
در واقعيت زندگي ما جريان دارد بسيار متفاوت است. 

   تعرفه هايي كه هيچ سنخيتي
با تورم موجود ندارند

علي تراب زاده، متخصص گوش و حلق و بيني نيز در 
اين باره به »تعادل« مي گويد: مس��اله اينجاست كه 
وقتي تعرفه ويزيت يك پزش��ك متخصص در ايران 
تنها ۳ دلار است ما توقع داريم دريافتي يك رزيدنت 
پزشكي چقدر باشد. در واقع خانه از پاي بست ويران 
است و بايد براي رفع اين مشكلات إصلاحات اساسي 
صورت بگيرد. حتي در عقب مانده ترين كش��ورهاي 
دنيا هم دريافتي پزشكان متخصص و فوق تخصص از 
ايران بيشتر است و آن وقت ما مي خواهيم در صورت 
كمبود پزشك در كشور از كشورهاي ديگر پزشك وارد 
كنيم. كدام پزشك حاضر مي شود در قبال دريافت ۳ تا 
۵ دلار ويزيت در ايران كار كند در حالي كه هزينه هاي 
زندگي بسيار بيشتر از پولي است كه دريافت مي كند. 
حتما بايد به اين افراد امكانات ويژه اي داده شود تا حاضر 
به كار در كش��ور ما شوند خب چرا اين امكانات ويژه را 
صرف پزشكان خود نمي كنيم. او مي افزايد: اعتراض و 
مشكلات رزيدنت هاي پزشكي تماما درست و به حق 
است. ما هم اين دوره ها را گذرانده ايم البته زمان ما كار به 

اين سختي نبود و مشكلات معيشتي تا اين حد بر افراد 
فشار وارد نمي كرد. اما مساله اينجاست كه رسيدگي به 
وضعيت رزيدنت ها وظيفه اي است كه وزارت بهداشت 
و درمان و سازمان نظام پزشكي بايد به آن توجه كنند. با 
تغيير رويه يك يا دو پزشك متخصص و فوق تخصص 

اين مشكلات حل و فصل نمي شود. 

   انتخاب مرگ يا زندگي مساله اين است
وقتي از رزيدنت هاي پزشكي حرف مي زنيم بي اختيار 
ياد افرادي مي افتيم كه ساعات طولاني از روز را بر بالين 
بيماران در بيمارستان ها مي گذرانند. البته خيلي ها فكر 
مي كنند دوره رزيدنتي دوره بس��يار شيريني است اما 
اين تصور براي كساني اس��ت كه از دور دستي بر آتش 
دارند و اگر قرار باشد در اين جايگاه قرار بگيرند آن وقت 
معلوم مي شود كه چقدر مي توانند دوام بياورند. اين افراد 
سال هاي متمادي بيشترين فشار را تحمل مي كنند تا 
شايد بتوانند يك روزي به عنوان يك متخصص به مردم 
خدمت كنند اما همه آنها به آن روز رويايي نمي رس��ند 
چون در شرايطي كه بايد انتخاب كنند بين مرگ و زندگي 

به سوي مرگ مي روند.

گزارش

مرگ خودخواسته رزيدنت هاي پزشكي به دليل فشار ناشي از كار 

يادداشت

پرزنت دولت بي توجه به مشكلات مردم
اين روزها اكثر رسانه ها چه 
دولتي و چ��ه خصوصي در 
حال پرزنت ك��ردن دولت 
سيزدهم هس��تند. آمارها 
يكي پس از ديگري منتشر 
مي شود و وزير و معاون و... در 
حال اراي��ه گزارش عملكرد 
دولت هستند. عملكردي كه 
اگر بر اساس واقعيت بود الان بايد نه خبري از تورم بالاي 
۷۰ درصد در جامعه بود نه مشكل مسكن و اشتغال. در 
واقع آمارهايي كه از س��وي دولتمردان ارايه مي شود و 
اكثر خبرگزاري ها با تيترهاي پر آب و تاب آنها را منتشر 
مي كنند هيچ كدام پشتوانه مستند ندارند. يعني وقتي 
وزير كار از توليد يك ميليون و ۹۷۰ هزار ش��غل خبر 
مي دهد هيچ آمار دقيق و درستي از توليد اين شغل ها 
ارايه نمي دهد. در واقع مستندي براي ادعاي خود ندارد. 
از سوي ديگر وقتي وزير بهداشت و درمان از بهتر شدن 
خدمات درماني و دارويي در دولت س��يزدهم سخن 
مي گويد نمي تواند بر اساس آمارهاي واقعي اين ادعاي 
خود را ثابت كند. چرا كه تنها چند روز بعد از اين ادعا 
بيماران هموفيلي از نبود دارو گله مي كنند. از س��وي 
ديگر افزايش تخت هاي بيمارستاني، افزايش مراجعه به 

بيمارستان هاي دولتي و ... مساله اينجاست كه افزايش 
تخت هاي بيمارس��تاني به تنهايي نمي تواند مشكل 
بيماران را حل كند. اين تخت هاي بيمارستاني نياز به 
كادر درمان مناسب با استانداردهاي جهاني دارند نه 
اينكه ۲ پرستار براي ۳۰ تخت آي سي يو در نظر گرفته 
شود. از سوي ديگر اگر مراجعه مردم به بيمارستان هاي 
دولتي بيشتر شده به دليل بهبود وضعيت خدمت رساني 
اين بيمارستان ها به مردم نيست بلكه به اين دليل است 
كه اكثر مردم ديگر از پس تامين هزينه هاي درمان در 
بخش خصوصي بر نمي آيند و مجبورند روزها و ساعت ها 
وقت خ��ود را در بيمارس��تان هاي دولتي بگذرانند تا 
بتوانند خدمات مورد نياز خود را اگر وجود داشته باشد 
دريافت كنند. اين روزها همه از نبود پزشك متخصص 
در بيمارس��تان هاي دولتي ش��كايت مي كنند و اين 
در حالي اس��ت كه دولتمردان مدعي افزايش ميزان 
پزشك هستند. اين روزها همه از مهاجرت پزشكان و 
زنگ خطري كه براي كمبود پزشك در كشور به صدا 
درآمده حرف مي زنند اما دولتمردان بر اين باورند كه 
در اين زمينه كمبودي احس��اس نمي شود. اين همه 
تناقض بين آمارهاي ارايه شده و واقعيتي كه در جامعه 
جريان دارد چرا و چگونه ص��ورت مي گيرد. دولت در 
حال پرزنت كردن خود براي چه اهدافي است. اينكه 

هر روز در خبرگزاري ها اخباري از موفقيت هاي دولت 
منتشر مي شود كه گهگاه بعضي از آنها حتي نمونه هاي 
عيني ندارند چرا ص��ورت مي گيرد. تمام اين ارايه اين 
آمارها و تبليغات در حالي صورت مي گيرد همچنان 
بازنشس��تگان به دنبال همسان س��ازي حقوق خود 
هستند. كارگران ماه هاست كه براي ترميم دستمزد 
انتظار مي كش��ند. بيماران هيچ خيري از طرح چند 
ده ميليارد توماني دارويار نديده اند و همچنان اعتبار 
بيشتري به اين طرح شكست خورده تعلق مي گيرد. 
در حالي خبر كاهش تورم در خبرگزاري ها منتش��ر 
مي شود كه مردم در واقعيت هر روز قدرت خريد خود 
را بيشتر از دست مي دهند و با ديدن اين اخبار انگار كه 
مسوولانشان در جاي ديگري از دنيا مشغول به خدمت 
هس��تند چرا كه آمارهاي آنها با واقعيت زندگي مردم 
همخواني ندارد. دولت در حالي مشغول پرزنت كردن 
خود است كه مردم همچنان براي تامين هزينه هاي 
معيشتي خود با مش��كلات زيادي دست و پنجه نرم 
مي كنند. دولت در حالي خ��ود را پرزنت مي كند كه 
س��فره هاي مردم هر روز كوچك تر مي شود و قدرت 
خريدشان هر روز كمتر. خلاصه اينكه رسانه ها در حالي 
ه��ر روز دولت را پرزنت مي كنند كه نيم نگاهي هم به 
مشكلات مردم ندارند و خبري از آن منتشر نمي كنند.

مريمشاهسمندي

رويخطخبر

رشته »سينما« به دفترچه انتخاب رشته كنكور برگشت، اما ...
اصلاح��ات دفترچه ه��اي راهنماي انتخاب رش��ته 
آزمون سراسري س��ال ۱۴۰۲ منتشر ش��د و رشته 
»سينما« كه پيش��تر از دفترچه كنكور حذف شده 
بود، در اصلاحيه دفترچه راهنماي كنكور درج شده 
است. رشته سينما دانشگاه هنر تهران در اصلاحات 
دفترچه هاي راهنماي انتخاب رشته آزمون سراسري 
به فهرست رشته هاي داخل دفترچه اضافه شد؛ اين 
درحالي است كه نامي از رشته مجسمه سازي در اين 
اصلاحات ديده نمي شود. »عليرضا كريميان«، مشاور 
رييس و مديركل روابط عمومي س��ازمان س��نجش 
پيشتر اعلام كرده بود كه كد رشته محل »سينما« در 
اصلاحيه دفترچه راهنماي انتخاب رشته درج شده 
است همچنين »سيدسعيد س��يد احمدي زاويه«، 

معاون آموزشي دانشگاه هنر هم اينطور توضيح داده 
بود كه حذف دو رشته »مجسمه سازي« و »سينما« 
از دفترچه انتخاب رشته داوطلبان اشتباه بوده و اين 
اشتباه سيس��تمي از سوي س��ازمان سنجش اتفاق 
افتاده اس��ت كه ب��ه زودي در اصلاحيه دفترچه رفع 

خواهد شد. به دليل اعتراضاتي كه متقاضيان انتخاب 
رشته هاي سينما و مجسمه س��ازي به حذف اين دو 
رشته داشتند »علي شمسي پور«؛ سخنگوي وزارت 
علوم نيز با يادآوري روند متداول اصلاحيه دفترچه هاي 
انتخاب رش��ته آزمون هاي سراسري اظهار كرده بود 
كه اكنون سازمان سنجش در حال اصلاح دفترچه ها 
است و رشته هايي كه در فهرست رشته هاي دانشگاه 
هنر تهران نيستند پس از بررسي به فهرست رشته ها 
اضافه خواهند شد. اصلاحات و جداول رشته محل هاي 
جديد )سري اول( دفترچه هاي راهنماي انتخاب رشته 
آزمون سراسري و همچنين دفترچه راهنماي پذيرش 
صرفاً با سوابق تحصيلي سراسري سال ۱۴۰۲ از اينجا 

قابل مشاهده است.

همراه داشتن پاوربانك در پروازهاي هوايي كربلا ممنوع است
فرمانده پلي��س فرودگاه هاي كش��ور گفت: همراه 
داشتن پاوربانك در پروازهاي هوايي كربلا ممنوع 

است.
سردار محسن عقيلي با اشاره به ممنوعيت هايي كه 
از سوي كشور عراق براي زائران اربعين در سفرهاي 
هوايي در نظر گرفته ش��ده است، گفت: بنا بر اعلام 
دولت ع��راق، زائران اربعين حس��يني)ع( كه قصد 

عزيمت از طريق خطوط هوايي به كشور عراق دارند، 
نبايد اقلام ممنوعه از جمله پاور بانك به همراه داشته 
باشند. او ادامه داد: نه تنها زائران در پروازهاي رفت 
به كشور عراق اجازه همراه داشتن پاور بانك در سفر 
هوايي را ندارند بلكه اگر زائري در عراق پاور بانك تهيه 
كند هم، در سفر بازگشت به كشور هم اجازه همراه 
داشتن اين وسيله را ندارد و پليس عراق، پاور بانك ها 

را از داخل بار مس��افران در فرودگاه آن كشور خارج 
مي كند. رييس پليس فرودگاه هاي كشور دليل اين 
كار را جلوگيري از خطرات احتمالي در پي منفجر 
شدن پاور بانك ها دانست و گفت: بعضاً در برخي از 
موارد ديده شده كه حمل پاور بانك ها، انفجارهاي 
كوچكي را در پ��ي دارند و به دنبال اي��ن انفجارها، 

آتش سوزي هايي رخ مي دهد.


